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روزنامه صبح ایران

مصطفی کواکبیان: 

برخی مدیران نمی خواهند از صندلی هایشان جدا شوند

محمد جواد ظریف:

پولشویی مانند همه دنیا در ایران هم وجود دارد

پیشنهاد تعیین روز ملی افشاء

اسماعیل گرامی مقدم: 

ظریف سزاوار این نوع 
برخورد نمایندگان نیست

رئیس دیوان محاسبات خبر داد

بازگشت  14/5هزار میلیارد 
به حساب بیت المال 

سـخنگوی حـزب اعتمـاد ملی بـا تاکید بـر این که 
وزیر امـور خارجه سـزاوار این نوع برخـورد نمایندگان 
نیسـت، گفـت: نمایندگانـی کـه در مجلـس طـرح 
اسـتیضاح را ارائـه کردند باید خودشـان را اسـتیضاح 
کننـد، ظریـف و دولـت روحانـی از حقوق مـردم دفاع 
می کننـد و این اقـدام بیهوده است.»اسـماعیل گرامی 
مقدم« درخصـوص طرح شـماری از نمایندگان مجلس 
بـرای اسـتیضاح ظریف، اظهارداشـت: این کـه عده ای 

از نماینـدگان مجلس این طـرح را امضا کـرده اند، حق 
قانونـی آنهـا اسـت اما می بایسـت شـرایط کشـور را 
لحـاظ می کردنـد.وی ادامه داد: فرامـوش نکنیم ظریف 
بـا هنرمندی و تجربه ای که داشـت، توانسـت برجام را 
به سـرانجام برسـاند. توافقی که باعث شـد دشمنان از 
آن ناراضی باشـند. ایـن موضوع در عرصـه بین المللی 
بـه نفع ما شـد اگر امروز میـان اروپـا و آمریکا اختلافی 

به وجـود آمده اسـت ...

رئیس دیوان محاسبات گفت: سرجمع انضباط اقتصادی و برگشت پول به بیت المال در دو سال گذشته 14.5 هزار 
میلیارد تومان است. عادل آذر در جمع خبرنگاران با اشاره به گفت وگوی تلویزیونی شنبه شب  رئیس مجلس، درباره 
عملکرد این دیوان اظهار داشت: نتیجه عملکرد ما در دوره دهم مجلس حدود 2700 پرونده است که در بخش حسابرسی 
دیوان برای دستگاه های دولتی تشکیل شده و به دادسرای دیوان نیز رفته است.وی درباره پرونده هایی که در طول دو سال 

منجر به رأی قطعی شده است افزود: تاکنون فرایند بیش از هزار پرونده به پایان رسیده است...
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سرپرست اداره هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: استان قم 
بعد از استان تهران بیشترین طول آزاد راه ها  و بزرگراه ها را به ازای هر 100 کیلومتر راه برون شهری 
را در اختیار دارد.به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان قم، محمدرضا 
فرج به اهمیت جایگاه استان قم در سیستم حمل و نقل کشور اشاره کرد و اظهار داشت: شهر قم 
با وجود حرم مطهر حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران به عنوان دومین مرکز زیارتی 
کشور شناخته می شود که به دلیل برخورداری از موقعیت جغرافیایی ویژه و استقرار در مسیر 
چهار راه مواصلاتی 17 استان کشور نقش کریدور ارتباطی را به خوبی ایفا می کند.سرپرست اداره 
هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان قم افزود: همچنین فاصله نزدیک و 

مجاورت با بازارهای بزرگ مثل تهران، اصفهان و اراک، مرکز اقتصادی سلفچگان و...

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس: 

پلیس فتا باید شبکه های مجازی
 همسریابی را مسدود کند 

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت: پلیس فتا باید با اقتدار شبکه 
ها و کانال های غیر مجاز همسریابی را در فضای مجازی مسدود کند و افرادی را که در این 
فضا به دنبال کلاهبرداری و اخاذی هستند و با آبروی مردم بازی می کنند، تحت پیگرد 

قانونی قرار دهد. 
سلمان خدادادی افزود: به عقیده من پلیس فتا به عنوان ناظر در فضای مجازی دارای 
نقش، اهمیت و جایگاه بسیار مهمی در این زمینه است که باید با توجه به نوع فعالیت خود 
از اختیارات بیشتری برخوردار باشد و به عنوان مهمترین ارگان تایید کننده برای صدور 

مجوز فعالیت شبکه ها و کانالهای مختلف در فضای مجازی عمل کند.
وی گفت: مخالف استفاده از شبکه های مجازی نیستم اما این شبکه ها نباید همانند 
امروز در جامعه به حال خود رها شوند و هر شخصی بنا به اهداف خود در این عرصه 

فعالیت کند.
خدادادی اظهار داشت: فقدان ارگان و دستگاه واحد برای کنترل و نظارت بر فضای 
مجازی تاکنون باعث بروز بسیاری از مسائل از قبیل سست شدن بنیان خانواده و حتی فرو 

پاشی برخی خانواده ها در جامعه شده است.
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه عملکرد شبکه های 
اجتماعی در فضای مجازی به تأمل و بررسی نیاز دارد، گفت: برخی سودجویان از طریق 
این عرصه با عنوان های شبکه ها و کانال های همسریابی و غیره وارد زندگی خصوصی 
مردم می شوند و با سوء استفاده از اطلاعات فردی اشخاصبه کلاهبرداری و اخاذی اقدام 

می کنند.
وی خاطر نشان کرد: این گونه رفتارهای غیر اخلاقی و غیر اجتماعی علاوه بر اینکه 
نیاز واقعی جامعه را بر طرف نمی کند بلکه باعث بروز بسیاری از مشکلات و حتی افزایش 

آمار طلاق نیز می شود.
خدادادی اظهار داشت: متاسفانه نظارت واحد و متمرکزی بر شبکه ها و کانال های 
مختلف در فضای مجازی وجود ندارد و این موضوع به سوء استفاده برخی افراد و فعالیت 

های غیر مجاز در این عرصه منجر شده است.

سرپرست استانداری قم گفت: طرح های گردشگری استان نتوانستند که تسهیلات را در قالب 
طرح رونق تولید جذب کنند، در حالی که 200 میلیارد تومان سهم بخش گردشگری برای دریافت 
تسهیلات بانکی بود.سید محمد رضا هاشمی ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به ضعف بخش گردشگری استان قم 
در جذب تسهیلات اظهار کرد: این بخش در زمینه دریافت تسهیلات در قالب طرح رونق تولید و 
سامانه کارا ضعیف عمل کرد و طرح های گردشگری استان نتوانستند که تسهیلات را در قالب این 
طرح ها جذب کنند، در حالی که 200 میلیارد تومان سهم بخش گردشگری برای دریافت تسهیلات 
بود.وی ادامه داد: باید اداره کل میراث فرهنگی و گردشگری استان قم جلساتی را با بانک های 

استان برگزار کند تا مشخص شود ...

یک مقام مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم مطرح کرد

حمل و نقل ترکیبی، راهکار 
برون رفت از گره ترافیکی قم

سرپرست استانداری قم در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید مطرح کرد

انتقاد از ضعف بخش گردشگری قم 
در دریافت تسهیلات بانکی

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: قدرت دفاعی ایران 
در جهت حفظ آرامش و امنیت است و پیام صلح و دوستی دارد.امیر 
سرتیپ امیرحاتمی اظهارداشت: ایران توانسته است از نظر تولیدات 
دفاعی عملکردی بسیار مطلوب و قابل قبول داشته باشد و وزارت 
دفاع علیرغم تحریمهای سخت 40 ساله نظام سلطه در صنعت دفاعی 
به خودکفائی رسیده است.وی با بیان اینکه قدرت دفاعی ایران در 

جهت حفظ آرامش و امنیت است و ...

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح درباره سخنان اخیر مقامات 
آمریکایی، گفت: در صورت بروز هرگونه خطا از سوی آمریکا و 
همپیمانان آنها، جمهوری اسلامی ایران آنچنان سیلی محکمی به آنها 
می زند که تا ابد پشیمان شوند. سردار سرتیپ ابوالفضل شکارچی 
عصر یکشنبه در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: آمریکایی ها اخیرا 
در قالب عملیات روانی بحث تجاوز نظامی را عنوان می کنند که 

موضوع تازه ای نیست...

وزیر دفاع:

قدرت دفاعی ایران 
پیام صلح دارد

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح: 

آمریکا در صورت هرگونه خطا 
سیلی محکمی از ایران می خورد 
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جلو تخریب پایتخت را می گیریم
شهردار تهران: 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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آقای روحانی! حواست هست؟ 
این روزها مخالفان دولت شمشیر را از نیام و شلاق 
را از کنام برای روحانی کشیده اند. حق هم دارند. دولت 
در ضعیف ترین حالت ممکن خود است. روحانی حتی 
نتوانسته است دل رای دهندگان به خود را جلب کند چه 

برسد به مخالفان. آنهم چه مخالفانی؛ افرادی که در 5 سال گذشته نشان دادند برای 
تخریب دولت تدبیر، هر کاری که بتوانند انجام می دهند و در این زمینه اعتقادی به 
اخلاق ندارند و شاگرد خوب درس ماکیاولی هستند.حسن روحانی بعد از خروج آمریکا 
از برجام و رشته شدن هرچه که پنبه بود، مسخ شده است و هیچ شباهتی به روحانی 
سال های گذشته ندارد. گویا مانده است تا این حدود 3 سال هم بیاید و برود.مخالفان 
»شیخ دیپلمات« هم پی به این معنا برده اند و آرام، آرام در حال زدن ضربه های کاری به 
پیکر نیمه جان دولت هستند. روحانی بعد از شوک ترامپ تمام توان خود را جمع کرد 
تا دوباره سرپا شود. با کمک برخی از همفکرانش تا حدودی توانست از آن شوک اولیه 
خارج شود اما دلواپسان نمی خواهند از فرصت بدست آمده به همین راحتی عبور کنند 
و استراتژی های مختلفی را در دستور کار خود قرار داده اند.نمونه بارز آن استیضاح های 
سریالی در مجلس است. استیضاح های پشت سرهم، نفس دولت را می گیرد و اجازه تفکر 
به رییس جمهور نمی دهد. تمام فکر و ذکر روحانی می شود دفاع از وزرا و بعد تلاش برای 
معرفی وزیر جدید.امروز طیفی اقلیت در مجلس به خوبی در حال تدارک جنگ بزرگی 
با روحانی هستند. جنگی که از آن به عنوان حق نمایندگی خود یاد می کنند اما در اصل 
تلاشی است برای زمین زدن دولت دوازدهم.واقعا در زمانی که همه حواس شان با خراب 
کاری های آمریکا، اسرائیل و عربستان علیه ایران است، استیضاح ظریف چه معنایی دارد؟ 
کدام عقل سلیمی اجازه می دهد در وسط جنگی تمام عیار، یکی از فرماندهان اصلی در 
خط مقدم را مواخذه کنیم و به دنبال برکناری او باشیم.مخالفان روحانی تقریبا از سال 
92 به بعد هر آنچه که داشتند از دست دادند. دولت، مجلس، شورای شهر و شهرداری ها. 
حالا فرصت خوبی است اسب خود را برای انتخاباتی دیگر زین کنند. سال آینده انتخابات 
مجلس است و سال 1400 انتخابات ریاست جمهوری. پس از الان باید نشان داد که 
رقیب ناکارآمد است.آنها تلاش می کنند و دولت هم دست روی دست گذاشته است و 
تنها تماشا می کند. هیچ پاتکی برای تک های رقیب ندارد.معمولا وقتی کشوری در حال 
جنگ است، همه سعی می کنند داخل کشور را آرام نگه دارند اما وقتی پای سیاست بازی 
و انتقام در میان باشد، آن وقت است که تیرهایی از داخل هم بر پیکر فرماندهان در میدان 
می نشیند.درحالی که مردم با مشکلات بزرگ و کوچک دست به گریبان هستند، عده ای 
می خواهند برای فردای خود از این آب گل آلود ماهی بگیرند. ماهی به بزرگ مجلس و 
ریاست جمهوری.با وضع موجود تقریبا رقبای روحانی شک ندارند که ریاست جمهوری 
آینده به نام آنها سند خواهد خود و از هم اکنون این ردا را برای خود دوخته اند.روحانی  و 
البته اصلاح طلبان اگر می خواهند تفکرشان در کشور تداوم پیدا کند باید دو لشگر آماده 

رزم کنند. یکی برای شکستن شاخ ترامپ و دیگری برای مقابله با دسیسه های داخلی.

زرویی دق کرد! 
این را بی هیچ ملاحظه ای و البته بی هیچ تردیدی 
می گویم.سرنوشت زرویی، تقدیر همه  همگنان اوست. 
تعارف نداریم، در روزگاری که جان های پاک و صاحبان 
خرد و ادب و نجابت و آزادگی، هیچ مجالی نه برای قدرت 

و ثروت، که برای خدمت به ادب و آیین و فرهنگ این آب و خاک نمی یابند، چه تقدیری 
جز انزوا و خانه نشینی و دق مرگ شدن پیش رویشان است؟از همین فردا تجلیل ها و 
بزرگداشت ها برای ابوالفضل نازنین ما آغاز می شود. اما من در هیچ کدام آن ها شرکت 
نخواهم کرد. این ها برای ما ابوالفضل زرویی 49 ساله نمی شود که برای خود پیری شده 
بود و دلیل راهی و مشعل فروزان مردانگی و دانش و ذوق و آزادگی و چشم و دل سیری 
و سربه زیری.از ویژگی های شخصیتی و آثارش هم از من سؤال نکنید! به زودی جواب 
تمام این سؤال های کلیشه ای و دیرهنگام در تیراژهای وسیع چاپ خواهد شد. آنگاه 
همگان خواهند دانست که بازهم بازهم بازهم گوهری را از دست دادیم که قیمتش 
نجومی بود و نمی دانستیم. بسیار نجومی تر از رقم اختلاس ها و حق الزحمه ها و پاداش های 
نجومی! کسانی که در خانه  ابوالفضل را نزدند، لطفاً تسلیت هم نگویند! مسئولانی که 
نهادهای فرهنگی را به شرکت سهامی پسرخاله ها و دخترعمه ها و بله قربان گوهای مذبذب 
همیشگی تبدیل کرده اند، لطفاً در مراسم او سخنرانی نکنند. طبیبان فرهنگی مملکت 
لطفاً نوشدارو به دست بالای جنازه  سهراب نازنین اقلیم ادب و جوانمردی حاضر نشوند.

ابرهای همه عالم در دلم می گریند. هنوز یک روز نگذشته دلم هوای صدای مخملینش را 
کرده است و بی اختیار شماره اش را می گیرم. تحمل همدردی بی دردان ابوالفضل نشناس 
را ندارم...من برای زرویی در عزلت احمدآباد مستوفی دلم، عزاداری می کنم و خون دل 
می خورم. جای دیگری نمی روم چون به یقین نشانه ای از ابوالفضل را در آنجاها نخواهم 
یافت.دوستان نازنینم با خون جگر به شما تسلیت می گویم. ولی تلاش بیهوده نکنیم. 
ابوالفضل رفته است. سراغش را در محافلی نگیرید که هزینه اش باید صرف زنده بودن 
ابوالفضل می شد!بیاییم برگردیم کنج خانه هایمان و منتظر باشیم بلکه فرشته ای که آمد و 

ابوالفضل را گرفت و برد، سراغ ما هم بیاید.

چرا دیپلماسی ایرانی به ظریف نیاز دارد
سهراب انعامی علمداری

محمد جواد ظریف وزیر امورخارجه ایران از سال 1392 تاکنون را شاید برای بسیاری 
شناخته ترین سیاستدارایرانی باشد، دولتمردی که با تعداد یک و نیم میلیون دنباله کننده 
در فضای مجازی، بیشترین تعداد دنباله کننده میان سیاستمداران و دولتمردان ایرانی را 
داراست. اما ورای حضور فعال و مثبت در فضای مجازی، وزیر امورخارجه ایران را بیشتر 
مردم، ناظران سیاسی و پژوهشگران حوزه های مطالعات منطقه ای و بین المللی با توافق 
برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( می شناسند. توافقی که پس از نزدیک به دوسال 
مذاکره در وین اتریش میان ایران و گروه 1+5 )شامل چین، فرانسه، روسیه، پادشاهی 
متحد بریتانیا، ایالات متحده آمریکا و آلمان( به امضا رسید. مذاکرات رسمی برای طرح 
این توافق با پذیرفتن توافق موقت ژنو در نوامبر 2013 میلادی آغار شد. به مدت 20 
ماه کشورها درگیر مذاکره بودند که در آوریل 2015 تفاهم هسته ای لوزان شکل گرفت.

همچنین بسیاری ظریف را با لبخندهای خاص خود در میانه و گرماگرم جنگ های 
دیپلماتیک می شناسند و برخی با قدم های استوارش در حین مذاکره با جان کری 
وزیرامورخارجه وقت آمریکا. اما هرچه باشد، امروز محمد جواد ظریف به نماد و اعتبار 
دیپلماسی ایرانی در سطح منطقه ای و بین المللی تبدیل شده است. هنری کیسینجر 
وزیر امورخارجه دوران نیکسون او را دشمنی قابل احترام می داند، ترامپ می گوید زمانی 
که او را در حال مذاکره با کری دیدم گفتم جان کری شانسی برای موفقیت ندارد، و مردم 
با شنیدن نامش یاد تلاشش برای شکل گیری برجام می افتند، برجامی که کمترین 
اثرش ایجاد امید جمعی بود.سیاست خارجی و نماد ان یعنی دستگاه دیپلماسی کشور 
برای سال های متمادی با وزیر امورخارجه آن شناخته می شود، وزرای امورخارجه ای 
که از همان ابتدای انقلاب تلاش کرده اند تا چهره مقتدر و درعین حال هوشمندی از 
دیپلماسی و سیاست ایرانی ورای تحولات داخلی و تغییر سیاست دولت ها نشان دهند. 
وزرای امورخارجه ایران در بحبوحه وضعیت پسا انقلابی تا میانه جنگ تحمیلی و دوران 
سازندگی و اصلاحات و اکنون دولت اعتدال، شرایط ویژه و خاص خود را تجربه کرده اند، 
شرایطی که همواره بر مدار مبارزه بی امان برای حفظ منافع ملی و پیگیری اهداف ملی 
بر سه اصل »عزت«، »حکمت« و »مصلحت« بوده است.اگرچه نام های بزرگی همچون 
»علی اکبر ولایتی« به دلیل دوران هشت سال دفاع مقدس و »کمال خرازی« به دلیل 
تلاش برای سیاست تنش زدایی را نیز می توان در کنار ظریف قرار داد اما سال های 
1392 به این سو، شرایط ویژه دیپلماتیک و معماگونه ای را دیکته کرده که نیاز به واکاوی 
بیشتری دارد. سال هایی که شدت تحریم ها گسترده و شکستن اجماع تحریمی خود 
مهم ترین اولویت دستگاه سیاست خارجی و دیپلماسی کشور بود. در این هنگامه و بزنگاه 
تاریخی وزیرخارجه بایستی از یک سو سد تحریم ها را می شکست و از سوی دیگر باید 
منافع و عزت ملی که همانا حفظ بنیان های بومی فناوری هسته ای که در طول سال ها 
تحریم و مقاومت به دست آورده شده بود، حفظ می کرد. چنین وضعیتی در یک فضای 
آشوب امنیتی در نظام بین الملل بسیار دشوار می نمود، دیپلماسی هوشمندانه ایران ابتدا 
با محدود کردن موضوعات و ایجاد تمرکز در اولویت ها تلاش کرد تا مسیر برای مذاکرات 
جدی را باز کند و سپس در مسیر مذاکرات به نقطه نهایی یعنی برداشتن تحریم ها 
همراه با حفظ فناوری غنی سازی و هسته ای دست یافت.آنچه ظریف و همکاران وی 
در دستگاه دیپلماسی کشور باوجود حضور »دونالد ترامپ« در کاخ سفید، دوران پسا 
خروج آمریکا از توافق برجام و بازگشت تحریم ها انجام دادند، اقدام بزرگی بود، اگر آن 
زمان شکستن اجماع شکل گرفته علیه ایران اولویت اصلی بود، اکنون اجماع سازی علیه 
اقدامات دولت ترامپ و یکجانبه گرایی آمریکایی کار بزرگ دیگر ظریف بود.اما ظریف 
دیپلماسی ایران، افزون بر حوزه اجرایی در حوزه نظری نیز از اساتید حوزه روابط بین الملل 
محسوب می شود، او که دانش آموخته کارشناسی ارشد روابط بین الملل از دانشگاه ایالتی 
سان فرانسیسکو و دکترای حقوق و روابط بین الملل از دانشگاه دنور است، کتاب های 
زیادی تالیف کرده است که مهمترین آن »دیپلماسی چند جانبه« با همراهی محمدکاظم 
سجادپور است. با مطالعه این کتاب می توان جهان و نگرش سیاسی وزیرامورخارجه 
ایران را درک کرد که به دلیل نگاه کاملا تخصصی و حرفه ای کمی متفاوت تر از وزرای 
امورخارجه دیگر بوده است.او در عین اینکه نگاه ایدئولوزیک اعتدالی خود را به سیاست 
خارجی ایران حفظ کرده اما هنوز نگاه رئالیستی و عملگرایانه در تفکر او جریان دارد. 

بگذاریم ظریف برای ایران و ایرانی باقی بماند.

محمد جواد ظریف:

پولشویی مانند همه دنیا 
در ایران هم وجود دارد

 وزیر امور خارجه گفت: در کشور ما مثل همه کشورهای دنیا پولشویی هست و این 
واقعیت به این معنا نیست که کسی با پولشویی همراهی کند.

محمد جواد ظریف پس از پایان جلسه عصردیروز کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در جمع خبرنگاران این جلسه را مفید ارزیابی کرد و افزود: بیش از 10 
سؤال و چند موضوع مربوط به استیضاح در این جلسه مطرح شد و بنده هم توضیحاتی 
را به نمایندگان محترم ارائه دادم.وزیر امورخارجه اضافه کرد: این سؤالها بسیار گسترده 
بود، از فعالیت وزارت امورخارجه در حوزه اقتصادی، روابط با همسایگان و تعیین سفرای 
جمهوری اسلامی ایران در کشورهای مختلف در این جلسه گفتگو شد و توانستیم 
همفکری کنیم.ظریف با اشاره به اینکه بخشی از گفتگوها در این جلسه مربوط به موضوع 
پولشویی بود، گفت: توضیح دادم که عرایضی که بنده کردم کاملًا واضح است.وی افزود: 
بنده به عنوان کسی که همواره از نظام دفاع کرده و واقعیت را همه جا گفته ام، این 
واقعیت وجود دارد که در کشور ما مثل همه کشورهای دنیا پولشویی هست و این 
واقعیت به این معنا نیست که کسی با پولشویی همراهی کند.ظریف با اشاره به پولشویی 
در کشورهای دیگر تصریح کرد: پولشویی همه جا هست همان طور که در روزهای قبل 
در آلمان و دیگر کشورها خبرهایی از پولشویی شنیدیم، مهم این است که با پولشویی 
برخورد جدی صورت بگیرد.وزیر امورخارجه با اشاره به اینکه پولشویی در ایران مثل همه 
جای دنیا وجود دارد خاطرنشان کرد: در کشور ما با توجه به قاچاق مواد مخدر و فسادی 
که وجود دارد امکان فرار مالیاتی هم وجود دارد و بالأخره پولشویی در همه موارد صورت 
می گیرد.ظریف تصریح کرد: آنچه مهم است این است که با تصویب لوایحی که دولت 
به مجلس شورای اسلامی ارائه کرده است، جلوی رخنه هایی راکه می تواند منجر به 
پولشویی شود بگیریم و احساس می کنم در کل نظام این تعهد و اراده وجود دارد که این 
کار صورت گیرد.وی گفت: البته گروه هایی که منافعی در پولشویی دارند ممکن است 
فضاسازی کنند ولی این به این معنا نیست که هیچ نهادی از جمهوری اسلامی این کار 

را انجام می دهد.
 

کاظم جلالی: 

استیضاح ظریف به مصلحت نیست
رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: استیضاح وزیر 
امور خارجه به مصلحت نیست و فراکسیون های مجلس نیز اقبالی به این استیضاح ندارند.

»کاظم جلالی« در حاشیه جلسه علنی روز - یکشنبه - مجلس در جمع خبرنگاران 
در مورد طرح استیضاح وزیر امور خارجه اظهارداشت: فارغ از اظهارات ظریف که 
درست یا غلط بوده، به نظر می رسد این استیضاح به صلاح نیست.وی افزود: در شرایط 
فعلی سیاست خارجی ایران در خط مقدم مبارزه با تحرکات است، طبعا همه برنامه 
هایی که طراحی می شود خصوصا در حوزه اقتصاد یک پایه پیگیری آن وزارت امور 
خارجه است از این رو در شرایط کنونی استیضاح وزیر امور خارجه به مصلحت نیست.

نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: خصوصا این موضوعی که مطرح شده 
است پرداختن به آن مقرون به صحت نیست، ما فکر می کنیم بیشتر نیاز به همدلی و 
وحدت داریم و همه مسوولان کشور باید تمام توان خود را بگذارند تا بتوانیم از شرایط 
تحریم که دشمنان به ما تحمیل کردند، عبور کنیم.رییس مرکز پژوهش های مجلس 
ادامه داد: در این شرایط باید وزارت امور خارجه را تقویت کنیم تا وظایف خود را به 
خوبی انجام دهد، دستگاه دیپلماسی در حوزه های مختلف درگیر حل و فصل مسائل 
است از این رو استیضاح را به مصلحت نمی دانم.جلالی افزود: بنده با فراکسیون های 
دیگر صحبت کردم فراکسیون های دیگر نیز اقبالی به این استیضاح ندارند البته وزیر 
امور خارجه امروز در کمیسیون امنیت ملی حضور می یابد، امیدواریم همکارانی که 
احساس وظیفه کردند با صحبت های ایشان قانع شوند و بحث به صحن کشیده نشود 
البته اگر ظریف استیضاحش به صحن کشیده شود با آرای بیشتر از گذشته به وی رای 
می دهد البته همین قدر بدبینی مجلس به مسوولان به مصلحت نیست. وی تصریح 
کرد: مسئولان ایران باید تلاش کنند در شرایط فعلی حرف های لازم و ضروری را 
مطرح کنند و این حرف ها هم باید مستند باشد، در شرایط فعلی کشور نیاز به ثبات، 
آرامش، همفکری و هم افزایی دارد نباید در این شرایط حرف هایی که ذهن ها را به 

سمت مسائل اختلافی می برد، مطرح شود.

مصطفی کواکبیان: 

برخی مدیران نمی خواهند
 از صندلی هایشان جدا شوند

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: مجلس قانون مهم منع به کارگیری بازنشستگان 
را تصویب کرد اما برخی مدیران نمی خواهند از صندلی خود جدا شوند.

مصطفی کواکبیان در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی با گرامیداشت سالروز 
شهادت شهید سیدحسن مدرس و میرزا کوچک خان جنگلی و تبریک روز جهانی 
معلولان و روز تصویب قانون اساسی گفت: امیدوارم بتوانیم مدرس وار در خدمت مردم 
باشیم و با استبداد مبارزه کنیم و ساده زیست باشیم.وی در تذکری با اشاره به قانون منع 
بکارگیری بازنشستگان، گفت: مجلس قانون مهم منع به کارگیری بازنشستگان را تصویب 
کرد اما برخی مدیران نمی خواهند از صندلی هایشان جدا شوند. این آقایان عرصه را برای 
جوانان باز نمی کنند.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره 
به سن برخی مقامات عالی رتبه کشورهای اروپایی، گفت: نخست وزیر بلژیک و فرانسه 
کمتر از 30 سال سن دارند اما در ایران مدیران بالای ۶0 سال نمی خواهند بازنشسته 
شوند این در حالی است که شهید تندگویان در ابتدای جنگ تحمیلی با 21 سال سن 
هم وزیر بود، هم اسیر شد و هم به مقام شهادت نائل آمد.کواکبیان خواستار اجرای مُر 
قانون منع بکارگیری بازنشستگان شد و گفت: اگر خلاء قانونی در خصوص قانع منع به 
کارگیری بازنشستگان وجود دارد باید رئیس جمهور و کمیسیون های مجلس به این 
موضوع توجه کنند تا ضمن حل مسئله، قانون به درستی اجرا شود و میدان برای فعالیت 

جوانان بانشاط باز شود.

نایب رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس:

بسیج کشور را از پیچ سخت تحریم 
عبور می دهد

نایب رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس از حضور رییس سازمان بسیج 
مستضعفین در جلسه دیروز - یکشنبه - این فراکسیون خبرداد و گفت: بسیج دارای 
نیروهای متخصص و متعهد است که جناح ها باید با کاهش اختلافات با بسیج اجازه دهند 

این نهاد کشور را از پیچ سخت تحریم عبور دهد.
»غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی« در تشریح جلسه روزیکشنبه این فراکسیون که با 
حضور سردار غیب پرور و جمعی دیگر از فرماندهان بسیج برگزار شد، افزود: این جلسه 
به مناسبت هفته گرامیداشت بسیج بود که درباره چگونگی تعامل بیشتر مجلس با سپاه 
و به خصوص بسیج مستضعفین به عنوان یکی از یادگارهای مؤثر امام راحل)ره( بحث و 
بررسی صورت گرفت.وی تصریح کرد: چگونگی دنبال کردن برنامه های بسیج در جهت 
ارتقای در سال 98 و همچنین پیگیری مسائل بودجه ای سال 97 در حوزه سازندگی از 
جمله مواردی بود که در این جلسه مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.نماینده مردم رشت 
در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در حوزه سازندگی مباحثی اجتماعی همچون 
تقویت بنیان خانواده، تقویت حوزه آموزش، ابتکارات و خلاقیت حوزه بسیج و همچنین 
رفع مشکلات احتمالی بسیج در حوزه قوانین و نیز مسائلی در حوزه اعتبارات بسیج که 
این نهاد بتواند مأموریت های خود را به شکل بهتری انجام دهد، مطرح شد.جعفرزاده ایمن 
آبادی با بیان این که بسیج در همه حوزه ها اعم از فرهنگ، آموزش، صنعت، کشاورزی و 
سلامت دارای نیروهای متخصص،  مجرب و متعهد است، تصریح کرد: از این رو باید جهت 
رفع مشکلات کشور به خصوص در شرایط تحریم ضمن افزایش تعامل و رفع اختلافات و 
نزدیکی بیشتر گروه ها و جناح ها به همدیگر به بسیج کمک شود تا این نهاد بتواند کشور 

را از این پیچ سخت عبور دهد.

رئیس دیوان محاسبات خبر داد

بازگشت 14/5 هزار میلیارد تومان
 به حساب بیت المال 

رئیس دیوان محاسبات گفت: سرجمع انضباط اقتصادی و برگشت پول به بیت المال 
در دو سال گذشته 14.5 هزار میلیارد تومان است. 

عادل آذر در جمع خبرنگاران با اشاره به گفت وگوی تلویزیونی شنبه شب  رئیس 
مجلس، درباره عملکرد این دیوان اظهار داشت: نتیجه عملکرد ما در دوره دهم مجلس 
حدود 2700 پرونده است که در بخش حسابرسی دیوان برای دستگاه های دولتی تشکیل 
شده و به دادسرای دیوان نیز رفته است.وی درباره پرونده هایی که در طول دو سال منجر 

به رأی قطعی شده است افزود: تاکنون فرایند بیش از هزار پرونده به پایان رسیده است.
عادل آذر تصریح کرد: از لحاظ رقم و عددی سرجمع انضباط اقتصادی و برگشت پول 
به حساب های بیت المال 14 هزار و 500 میلیارد تومان معادل 4 میلیارد دلار در طول 
دو سال مجلس دهم بوده است که معتقدم موجب شد تا اختلافات دستگاه های دولتی 

حل شود و به تعبیری به حساب های بیت المال بازگردانده شده است.

یک نماینده سابق با تأکید براینکه فضای 
محافظه کاری و سیاسی کاری بر مجلس 
دهم حاکم است، می گوید: رد صلاحیت 
چهره های شاخص در انتخابات، باعث قرار 
گرفتن افراد رده چندمی در لیست ها و 
تزلزل و عدم انسجام در تصمیم گیری های 

فراکسیونی شده است.
علی تاجرنیا، نماینده دوره ششم مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با ایرناپلاس،  
به مناسبت روز مجلس درباره کاستی های 
مجلس دهم می گوید: به نظر من مجلس 
مشکلاتی  شکل گیری  مرحله  از  دهم 
داشت و در مقایسه با ادوار گذشته، سطح 
وی  بود.  کمتر  آن  در  نخبگان  حضور 
تصریح می کند: در انتخابات دوره گذشته 
جناح اصولگرا با اقبال مواجه نبود و برخی 
چهره های آن نیز بنا نداشتند در انتخابات 
حضور یابند. چهره های مطرح اصلاحات 
در تهران و شهرستان ها نیز ردصلاحیت 
شدند و کسانی در لیست ها قرار گرفتند 
از آنجایی که این  که رده چندم بودند. 
افراد جزو چهره های شناخته شده حزبی 
نبودند، ما شاهد تزلزل و عدم انسجام در 
تصمیم گیری های فراکسیونی هستیم.این 
فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه می دهد: به 
همین سبب شاهد آن هستیم، مجلسی که 

بیشترین میزان استیضاح وزرا را در کارنامه 
دارد، بالاترین رأی اعتمادها را نیز به همان 
وزرا داده است یا به وزیری که در آستانه 
استیضاح است، برای وزارتخانه دیگر رأی 
اعتماد می دهد. این ها نشانگر آن است که 
مجلس به جای تبعیت از یک مانیفست 
فکری، از رابطه  ها پیروی می کند. به نظر من 

این بزرگ ترین نقص مجلس فعلی است.
دوره  این  »در  اینکه  بیان  با  تاجرنیا 
مجلس برخلاف ادوار پیشین _ از سوی 
دولت_ تلاش شد نمایندگان در انتصابات 
تأکید  باشند«،  داشته  بیشتری  نقش 
می کند: اعتماد عمومی آن گونه که باید 

پشتوانه این مجلس نیست، چراکه آنچه 
رخ می دهد با انتظار عمومی فاصله دارد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب می افزاید: 
ماجرا  این  در  نمایندگان  آنکه  از  بیش 
مقصر و دخیل باشند، دستگاه های نظارتی 
مسئول اند. به علاوه، مجلس جز از سوی 
دولت، توسط سایر نهادها، آن گونه که باید 
جدی گرفته نشده است. به طور مثال، چند 
ماه از درخواست رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس برای ارائه حساب های قوه قضاییه به 
مجلس می گذرد، اما هیچ پاسخی دریافت 

نکرده اند.
تاجرنیا می گوید: قوانین آن گونه که 

باید در راستای خواست مجلس تصویب 
نمی شود و شاهد آن هستیم که مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با تشکیل یک 
تصویب  در  بالادستی سعی  کمیسیون 
قوانین دارد و مجلس واکنش درخور از خود 

نشان نمی دهد.
این نماینده اسبق مجلس می گوید: 
مجموعه این عوامل را می توان نشانه ضعف 
مجلس و وجود فضای محافظه کاری و 
سیاسی کاری در مدیریت آن دانست. به 
نظر من مجلس عملًا در معادلات آن طور 

که باید نقش ایفا نمی کند.
با  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
توجه به این مواردی که اشاره کردید، در 
کنونی  ترکیب  تأیید صلاحیت  صورت 
مجلس، چند درصد از آن ها با اقبال عمومی 
مواجه می شوند، تصریح می کند: انتخاب 
مجدد آن ها بستگی به شرایط دارد؛ اینکه 
چه کسانی برای رقابت با این افراد تأیید 
صلاحیت می شوند. به نظر میزان رضایت 
عمومی نسبت به نهادهای حاکمیتی در 
مقایسه با گذشته به شدت کاهش یافته 
نمی توانند  مردم  است  مسلم  اما  است، 
نسبت به انتخابات بی توجه باشند و در 
نهایت از بین گزینه های موجود یکی را 

انتخاب خواهند کرد. 

عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس از حضور »محمد جواد ظریف« در جلسه  
روز یکشنبه این فراکسیون خبر داد و گفت: وزیر امور خارجه درباره موضوع پولشویی 

توضیحاتی به اعضای فراکسیون ارائه کرد که قانع کننده بود.
»جلال میرزایی« در تشریح نشست صبح یکشنبه فراکسیون امید مجلس شورای 
اسلامی که با حضور رییس دستگاه دیپلماسی برگزار شد، اظهار داشت: در این جلسه به 

اظهارات وزیر امور خارجه درباره موضوع پولشویی اشاره شد.
وی خاطرنشان کرد: اخیرا انتقادهایی در این زمینه از سوی مخالفان دولت مطرح شد 
که ظریف در این باره توضیحاتی ارائه کرد که برای اعضای این فراکسیون قانع کننده بود.

عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس یادآور شد: در ادامه این جلسه درباره 
سیاست های مد نظر وزارت امور خارجه در خصوص مسائل منطقه ای و بین المللی 

بحث و تبادل نظر صورت گرفت.
وی با بیان این که در این جلسه اعضای کمیته های سیاسی و روابط خارجی و هیأت 
رییسه فراکسیون امید دغدغه و نگرانی های خود را در حوزه سیاست خارجی مطرح 
کردند، یادآور شد: ظریف درباره مسائل مورد نظر نمایندگان پاسخ های خود را ارائه کرد 
و توضیح داد که سیاست خارجی چگونه در عرصه بین المللی و منطقه ای از منافع 
جمهوری اسلامی و امنیت ملی دفاع می کند.نماینده مردم ایلام در مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: همچنین مباحثی درخصوص موضوعات عراق، وضعیت آینده یمن 
و بحران سوریه مطرح و سیاست های گذشته، حال و آینده وزارت امور خارجه در این 

خصوص تشریح شد.
میرزایی یادآور شد: هدف این وزارتخانه حفظ منافع ملی است و این که در شرایط 

موجود اقداماتی شود که با کمترین هزینه بتوانیم از این پیچ تاریخی عبور کنیم.

* اتاق فکر تخریب ظریف، حساب شده عمل می کند
وی دربخش دیگری ازسخنان خود گفت : رئیس اداره مبارزه با پولشویی وزارت 
اقتصاد را تخریب کردند، آقای ظریف را هم تخریب می کنند و بحث استیضاح ظریف و 
لاریجانی را هم پیش می کشند. به نظر من هر سه این اقدامات پازلی برخاسته از یک اتاق 

فکر است. این جریان جریانی است که اکثریت را ندارد اما حساب شده عمل می کند. 
جلال میرزایی درباره طرح استیضاح وزیر امور خارجه، ضمن تاکید بر لزوم موشکافی 
استیضاح ها گفت: برخی استیضاح ها در مجلس مطرح است. هفته گذشته استیضاح 
وزیر علوم هم مطرح بود که برخی امضا می کردند و حدود شصت امضاء داشت. 
عده ای هم استیضاح وزیر ورزش و جوانان را مطرح می کنند. این استیضاح ها مبتنی بر 

جهت گیری  های سیاسی نیست بلکه بیشتر استیضاح های حوزه انتخابیه ای است.
وی با اشاره به طرح استیضاح ظریف گفت: این استیضاح رنگ و بوی سیاسی دارد. 
برای اینکه متوجه شویم که چه می گذرد باید به انتقاداتی که به رئیس اداره مبارزه با 
پولشویی وزارت اقتصاد شده و همچنین استیضاح ظریف و لاریجانی را در کنار هم قرار 

بدهیم که این جریان به دنبال چیست.

علی تاجرنیا: 

مجلسدهمبهجایمانیفستفکری،ازرابطههاتبعیتمیکند

عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس:

توضیحات ظریف در خصوص پولشویی قانع کننده بود

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: به هیچ بهانه ای 
نمی توان قانون اساسی را دور زد حتی اگر آقای رضایی 
در چهارچوب سیاست های کلی نظام اشکال یا ایرادی را 
متوجه یک مصوبه مجلس بدانند منطقی ترین راه و فرم 
قانونی آن این است که نظرات مجمع را به شورای نگهبان 
اعلام کنند و این نهایتا شورای نگهبان است که براساس 
قانون اساسی وظیفه بررسی حقوقی و اسلامی طرح ها و 

لوایح را دارد. 
محمد کیانوش راد، در خصوص اظهارات و تحرکات 
اخیر دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: کاملا 
روشن است که اقداماتی که اکنون برخی اعضای  مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به دنبال آن هستند، مغایرت 
واضحی با قانون اساسی دارد. مغایرت با قانون اساسی 
بدعتی است که برخی افراد در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام از جمله آقای رضایی به دنبال آن هستند. 
وی ادامه داد: این در حالی است که ریاست مجمع 
تشخیص مصلحت در شرایطی مساعدی جهت اعمال 
مدیریت در این نهاد نیست. به هیچ بهانه ای نمی توان قانون 
اساسی را دور زد حتی اگر آقای رضایی در چهارچوب 
سیاست های کلی نظام اشکال یا ایرادی را متوجه یک 

مصوبه مجلس بداند، منطقی ترین راه و فرم قانونی آن این 
است که نظرات مجمع را به شورای نگهبان اعلام کنند و 
این نهایتا شورای نگهبان است که براساس قانون اساسی 
وظیفه بررسی حقوقی و اسلامی طرح ها و لوایح را دارد. 

وی افزود: حتی مقام معظم رهبری نیز طبق قانون 
اساسی اعمال نظراتشان از کانال شورای نگهبان و یا خود 
مجمع تشخیص است و به این ترتیب دیدگاه آقای رضایی 
کاملا مغایر با قانون اساسی بوده و بایستی جامعه حقوقی 
و سیاسی نسبت به این گونه مواضع واکنش نشان دهند. 
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در خصوص 
ادعای محسن رضایی مبنی بر وجود نفوذی در ستاد 
اطلاع رسانی و هماهنگی اقتصادی نیز گفت: امکان وجود 
نفوذی ها در همه نهادها حتی مجمع تشخیص مصلحت 
وجود دارد. همانگونه که در گذشته در امنیتی ترین نهاد 
کشور یعنی وزارت اطلاعات شاهد حضور برخی نفوذی ها 

بودیم، پس در هرجای دیگر نیز این احتمال دارد. 
وی در گفت و گو ادامه داد: آنچه اهمیت دارد این 
است که آقای محسن رضایی هیچ صلاحیتی برای مطرح 
کردن این موضوع ندارد و نهادهای امنیتی باید در این 
خصوص سخن بگویند. برای مثال وزارت اطلاعات به 

رغم برخی صحبت ها، هرگونه اتهام جاسوسی در رابطه با 
فعالان محیط زیست را رد کرده است.  

این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: اگر بنا براین باشد 
که هرکس در خصوص مسائلی که نیاز به تحقیقات امنیتی 
و قضایی دارد، به اتهام افکنی مبادرت کند، اصولا مشمول 
ایجاد نوعی تشویش اذهان عمومی در جامعه شده است. 
پس بهتر است ایشان در چهارچوب وظایف خود عمل و 
سخن بگوید.کیانوش راد گفت: مشکل آقای رضایی این 
است که می خواهد همواره نقش پررنگی در تحولات 
سیاسی کشور داشته باشد، غافل از اینکه وجود اثرگذاری 
به مواضع منطقی و قانونی برمی گردد و همچنین انسان 
باید تکلیف خود را با برخی مسائل روشن کند؛ تکلیف 
ایشان با بسیاری از جریان های فکری مشخص نیست و 
سعی می کند در هر شرایطی به گونه ای سخن بگوید که 

امکان حضور او در مجامع تصمیم گیری مهیا شود.
وی ادامه داد: امثال محسن رضایی با سابقه خدمات 
جنگ تحمیلی باید به نقش و جایگاه خود بیش از دیگران 
توجه کنند و به دلایلی همچون جاه طلبی های سیاسی 
موقعیت خود را نزد آنها که احترام برایشان قائل هستند 

خدشه دار نکند. 

فعال سیاسی اصلاح طلب: 

محسن رضایی در چهارچوب وظایف خود عمل کند 

مسلح  نیروهای  ارشد  سخنگوی 
درباره سخنان اخیر مقامات آمریکایی، 
خطا  هرگونه  بروز  صورت  در  گفت: 
آنها،  همپیمانان  و  آمریکا  سوی  از 
جمهوری اسلامی ایران آنچنان سیلی 
ابد  تا  که  زند  می  آنها  به  محکمی 

پشیمان شوند. 
سردار سرتیپ ابوالفضل شکارچی 
خبرنگاران،  جمع  در  یکشنبه  عصر 
در  اخیرا  ها  آمریکایی  داشت:  اظهار 
تجاوز  بحث  روانی  عملیات  قالب 
نظامی را عنوان می کنند که موضوع 

تازه ای نیست.
دوران  به  تازه  افراد  افزود:  وی 
به  که  آمریکا هستند  در  ای  رسیده 
خوبی با قدرت ایران آشنایی ندارند و 
به مقامات آمریکایی توصیه می کنیم 
خلیج  در  خود  نظامیان  با  ابتدا  که 
فارس صحبت کنند و سپس به اظهار 

نظر بپردازند.
مسلح  نیروهای  ارشد  سخنگوی 
و  تجربگی  بی  از  آنها  کرد:  بیان 
که  زنند  می  هایی  حرف  استیصال 
این  بر  را  فرض  اگر  ندارد،  پشتوانه 
درست  آنها  های  حرف  که  بگذاریم 
و  آمریکا  خطای  صورت  در  باشد، 
ایران آنچنان سیلی  همپیمانان آنها، 
ابد  تا  که  زند  می  آنها  به  محکمی 

پشیمان شوند.
این مقام ارشد نظامی گفت: آنها 
چنین کاری نمی کنند، مگر اینکه این 
افراد کم تجربه دست به اقدامی بزنند 

که قطعا تاوانش را هم می دهند. 
توان  درباره  شکارچی  سردار 
ساخت  گفت:  نیز  ایران  موشکی 
موشک برای دفاع و بازدارندگی است 
پیدا  توسعه  ایران  موشکی  توان  و 

خواهد کرد. 

موشکی  توان  اینکه  بیان  با  وی 
کشور قابل مذاکره نیست، بیان کرد: 
در صورت نیاز هم تست و هم آزمایش 

موشک ها در دستور کار است. 
مسلح  نیروهای  ارشد  سخنگوی 
تصریح کرد: ایران هیچ چشم داشتی 
به منافع و سرمایه دیگر کشورها ندارد، 
بازدارندگی  حوزه  در  ما  دفاعی  توان 
برای دیگر کشورها  است و تهدیدی 
قرار  تهدید  مورد  اینکه  مگر  نیست 
ای  کوبنده  پاسخ  قطعا  که  بگیریم 

خواهیم داد. 
سردار شکارچی ادامه داد: آمریکا 
به عنوان نقض کننده قطعنامه 2231 
دنیا حق  ترین کشور  قانون شکن  و 

تفسیر قانون ندارد. 
وی درباره موضوع یمن نیز گفت: 
اخیرا دو تن از مقامات رسمی آمریکا 
یاوه گویی هایی کردند مبنی بر اینکه 

قرار  اختیار یمن  ایران تسلیحات در 
می دهد، در صورتی که ملت و ارتش 
یمن قدرتمند هستند و نیاز به کمک 
ندارند. سخنگوی ارشد نیروهای مسلح 
اضافه کرد: ملت یمن روی پای خود 
ایستاده است و تاکنون پیروزی های 
عربستان،  و  اند  داشته  پی  در  پی 
امارات و هم پیمانانشان را به استیصال 
کشاندند. سردار شکارچی یادآور شد: 
یمن  در  ها  صهیونیست  و  عربستان 
دلیل  همین  به  نداشتند  دستاوردی 
آمریکایی ها مجبور به چنین کارهایی 

هستند. 
قطعات  نمایش  کرد:  عنوان  وی 
موشک و پهپاد کار سختی نیست و 
می شود آن را به هر کشوری نسبت 
داد قبلا هم آمریکایی ها چنین کاری 
این  ملل  سازمان  که  بودند  کرده 
موضوع را رد کرد و آن را دروغ خواند.

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح: 

آمریکا در صورت هرگونه خطا سیلی محکمی از ایران می خورد 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: قدرت 
دفاعی ایران در جهت حفظ آرامش و امنیت است و پیام 

صلح و دوستی دارد.
امیر سرتیپ امیرحاتمی اظهارداشت: ایران توانسته است 
از نظر تولیدات دفاعی عملکردی بسیار مطلوب و قابل قبول 
داشته باشد و وزارت دفاع علیرغم تحریمهای سخت 40 
ساله نظام سلطه در صنعت دفاعی به خودکفائی رسیده 
است.وی با بیان اینکه قدرت دفاعی ایران در جهت حفظ 
آرامش و امنیت است و پیام صلح و دوستی دارد، اعلام کرد: 
امروز ایران یکی از قدرت های برتر در ساخت تسلیحات 
موشکی، راداری، زرهی و پهپادی محسوب می شود.وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با تشریح ویژگی های 

تولیدات دفاعی ایران عنوان کرد: امروز پهپادهای ایرانی 
بدون کوچکترین خطا در نقاط مختلف و در فواصل طولانی 
به پرواز در می آیند و با دقت بالا اهداف خود را منهدم 
می کنند.امیر حاتمی به توانایی موشکی جمهوری اسلامی 
ایران اشاره کرد و گفت: امروز ایران یکی از برترین قدرت 
های موشکی محسوب می شود.وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح به ساخت جنگنده نسل چهار کوثر به 
دست متخصصان جوان داخلی اشاره کرد و گفت: راه 
اندازی خط تولید جنگنده کوثر نشان داد که جوانان ایرانی 
به درستی فعل ' ما می توانیم' را صرف کرده اند.این مقام 
ارشد نظامی با بیان اینکه افتتاح خط تولید انبوه هواپیمای 
جنگنده کوثر جهش جدیدی در ارتقای توان رزمی نیروی 

هوایی است، اظهار داشت: این اقدام ارزشمند ثابت کرد، 
تحریم ها سلاحی کند و ناکارآمد است.امیر حاتمی تاکید 
کرد: امروز قدرت بازدارندگی و آمادگی های همه  جانبه 
دفاعی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی به اوج خود رسیده 
است.وی افزود: راهبرد وزارت دفاع روزآمدسازی تجهیزات 
دفاعی مورد استفاده نیروهای مسلح با استفاده از ظرفیت 
های داخلی و عدم وابستگی به سایر کشورها بوده که به 
حول و قوه الهی به طور کامل اجرائی شده است.وزیر دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت در حوزه قدرت دفاعی با 
رویکرد جهادی و انقلابی و با تحمل تحریم های شکننده 
به یک قدرت تبدیل شده ایم و جبهه استکبار چاره ای جز 

تسلیم و پذیرش در برابر آن را ندارد.

وزیر دفاع:

قدرت دفاعی ایران پیام صلح دارد

مصطفی داننده

افشین علاء

شهردار تهران گفت: نمی توان پایتخت را به بهشت 
تبدیل کرد اما می توانیم جلو تخریب آن را بگیریم.

پیروز حناچی روز یکشنبه در مراسم ادای سوگند 
در صحن شورای اسلامی شهر تهران افزود: توجه به 
حقوق شهروندان و جذب مشارکت آنان، اهمیت به 
مناطق محروم تر، توجه به ابعاد مختلف پایداری در اداره 

شهر و استفاده از حداکثر تخصص و تجربیات جهانی 
در اداره کلانشهر از جمله برنامه هایم است. وی با اظهار 
امیدواری از اینکه قانون مداری بیش از پیش در شهر 
حاکم شود، اهتمام و توجه به جوانان و بدنه متخصص 
داخل شهرداری را از جمله دیگر برنامه های خود اعلام 
کرد. حناچی ادامه داد: اگر از ظرفیت های قانونی مثل 

ترک تشریفات استفاده کنیم دلایل آن را اعلام خواهیم 
کرد. 

وی با تاکید بر تعامل قانونی با اعضای شورا خاطرنشان 
کرد: تلاش می کنیم ضمن همکاری با سازمان های 
مردم نهاد، مشارکت مردم، بخش خصوصی و نخبگان 

را جلب کنیم. 

شهردار تهران: 

جلو تخریب پایتخت را می گیریم
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اقتصادی

یارانه سودخت ۱۰ برابر بودجه عمرانی

هرایرانیدرماهچقدریارانهسوختمیگیرد؟
یک کارشناس حوزه انرژی گفت: یارانه حوزه انرژی در ایران سالانه بیش از ۱۰ برابر 

بودجه عمرانی است.
 علی شهرویی ، کارشناس اقتصاد ارنژی با اعلام این مطلب افزود: وی درباره ابعاد یارانه 
سوخت در کشور توضیح داد: اگر مصرف روزانه بنزین کشور را به طور متوسط ۸۶ میلیون 
لیتر در نظر بگیریم، اگرچه این میزان در پیک مصرف به ۱۲۰ میلیون لیتر هم می رسد، 
با احتساب حدود ۰.۵ دلار در هر لیتر قیمت جهانی بنزین ما حدود ۰.۴ دلار در هر لیتر 
یارانه پرداخت می کنیم که اگر با نرخ تسعیر ۹۰۰۰ تومان بازاء هر دلار نیمایی تسعیر گردد، 
میزان این یارانه در سال ۱۱۳ هزار میلیارد تومان می شود. این درحالی ست که نرخ های 
مصرف کننده در اروپا ۱.۵ دلار در هر لیتر و در کشورهای همسایه حدود ۰.۷ دلار در هر 
لیتر است. که اگر بامتوسط این اعداد و نرخ بازار آزاد محاسبه می شد، این عدد بیش از 

دو برابر رفم ذکر شده بود.
او همچنین درباره وضعیت گازوییل و گاز اضافه کرد: روزانه در حدود ۱۰۰ میلیون لیتر 
گازوییل نیز که به مصرف حمل و نقل وتامین سوخت نیروگاه ها نیز می رسد. مبلغ یارانه 
های پرداختی برای گازوییل با قیمت  ۰.۵ دلار در هر لیتر، حدود ۰.۴۵دلار است، که 
جمعا ۱۴۸ هزار میلیارد تومان یارانه پرداختی برای گازوییل در سال می شود. این عدد هم 

با نرخ دلار ۹۰۰۰ تومان و حداقل قیمت گازوییل بین المللی در نظر گرفته شده است.
به گفته وی همین مصرف زیاد و پرداخت یارانه های سرسام آور عینا در مصرف گاز هم به 
چشم می خورد. او در توضیح این مطلب اضافه کرد: اگر متوسط مصرف روزانه گاز کشوررا 
۶۰۰ میلیون متر مکعب در نظر بگیریم، نرخ جهانی گاز حدود ۱۵ تا ۲۵ سنت در هر متر 
مکعب است. لذا چنانچه با حداقل قیمت هم محاسبه شود، با قیمت هر متر مکعب ۱۵ 
سنت، میزان یارانه پرداختی در متر مکعب ۱۲ سنت است که چنانچه این رقم نیز با دلار 
۹۰۰۰ تومان نیمایی تسعیر شود، میزان یارانه پرداختی برای مصرف گاز کشور در سال 

بالغ بر ۲۹۰ هزار میلیارد تومان است.
اگر همین عدد را با نرخ های گاز بالاتر و یا تسعیر نرخ ارز بازار آزاد در نظر بگیریم اعداد 
بسیار بیش از این مقدار است.لذا جمع حداقل یارانه محاسبه شده برای بنزین و گازوییل و 
گاز در سال حدود ۵۰۰ هزار میلیارد تومان است که علاوه بر اینکه حداقل قیمت ها لحاظ 
گردیده، در این رقم یارانه برق نیز در نظر گرفته نشده است. او گفت: این رقم را با حدود ۶۰ 
هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی کشور قیاس کنید تا میزان و اندازه به دست بیاید.    او 
ردباره شیوه توزیع و میزان برخورداری از این یارانه نیز گفت: به ازاء هر ایرانی در ماه حدود 
۵۱۸ هزار تومان یارانه سوخت تخصیص داده می شود که البته بصورت کاملا ناعادلانه 
توزیع می شود. یعنی آنهایی که برخوردارتر هستند و مصارف بیشتری دارند، بیشتر از 
این یارانه بهره می برند و دهک های پایین جامعه و نیازمندان بدلیل مصرف کمتر، یارانه 
کمتری می گیرند. این تخصیص یارانه انرژی نه واجد منطق اقتصادی است و نه عادلانه 
است. او گفت: برای درک بزرگی اعداد باید اشاره کنم که محاسبات من نشان می دهد با 
سالی بیش از ۵۰۰ هزار میلیارد تومان پول احداث حداقل ۵۰ واحد بزرگ پتروشیمی را 
در قالب یارانه سوخت دود می کنیم در حالیکه کشور به کشور بدنبال جذب سرمایه برای 
احداث و یا تکمیل طرح های بزرگ صنعت نفت کشور هستیم.و علاوه بر اینکه به اقتصاد 
کشورآسیب های غیر قابل جبرانی وارد می شود، با مصرف زیاد سوخت های فسیلی بر 
محیط زیست کشور و حتی تاسیسات و ساختمان ها و انسان ها هم تاثیرات بسیار مخربی 
می گذاریم. خسارات ناشی از آلودگی حاصل  از مصرف زیاد این سوختها برای کشور نیز 
خود بالغ بر چند ده هزار میلیاردتومان در سال است. این در حالی ست که سرمایه گذاری 
ما تحت عنوان بودجه عمرانی کشور کمتر از ۱۰ درصد از این رقم است و این یک فاجعه 

بزرگ در اقتصاد کشور است.

قائم مقام بانک مرکزی  مطرح کرد

نگرانیازرشدنقدینگیوعواقبآن
قائم مقام بانک مرکزی با اشاره به شرابط اقتصادی حال حاضر گفت: علی رغم رعایت 
انضباط مالی در سال های اخیر، همچنان رشد نقدینگی مایه نگرانی است که ضرورت 
دارد تلاش ها در این زمینه بیشتر شود، چراکه عواقبی همانند افزایش تورم را در پی دارد.
اکبر کمیجانی دیروز در همایش مالی اسلامی اظهار کرد: علی رغم پیشرفت های 
بازار سرمایه و افزایش سهم آن در تأمین مالی، همچنان اقتصاد ایران بانک محور است 
و تقاضاهای وسیعی به سمت بانک هدایت شده و چون به همه این تقاضاها پاسخ داده 
نمی شود، انتقادات از نظام بانکی افزایش می یابد. وی افزود: علی رغم رعایت انضباط 
مالی در سال های اخیر، همچنان رشد نقدینگی مایه نگرانی است که ضرورت دارد 

تلاش ها در این زمینه بیشتر شود، چراکه عواقبی همانند افزایش تورم را در پی دارد.
کمیجانی ادامه داد: در ایران همزمان با رشد نقدینگی گسترش فعالیت های غیررسمی 
در اقتصاد و عدم ثبت آنها در آمار GDP منجر می شود آمار تولید ناخالص ملی به خوبی 
ثبت نشود. استفاده از اسناد خزانه اسلامی و صکوک در بازار سرمایه و همچنین استفاده 
از اوراق مشارکت در نظام بانکی باعث شده بخشی از نیازهای دولت برای تأمین مالی 
بلندمدت برآورده شود.  قائم مقام بانک مرکزی با اشاره به لزوم تامین مالی بلند مدت در 
اقتصاد ایران گفت: قطعا تأمین مالی بلندمدت از سوی نظام بانکی بسیار دشوار است و 
باید در این حوزه به سمت بازار سرمایه حرکت کنیم، چراکه تجربه تأمین مالی نظام بانکی 
در این زمینه اصلا تجربه خوبی نیست و در بسیاری از موارد تسهیلات پرداختی به بانک ها 

بازگشت نخورده و منجر به بی نظمی در بازار پول شده است.
وی افزود: حمایت از تولید و اشتغال سرلوحه فعالیت بانک مرکزی است، اما به بانک ها 
هم هشدار می دهیم که منابع و مصارف خود را هماهنگ کنند، چراکه منجر به رقابت 
ناسالم و نوسان در نرخ سود می شود. در این راستا برای مقابله با این پدیده تأمین مالی از 
طریق بازار بین بانکی در سال های اخیر افزایش یافته و مدام در حال افزایش است و به 
حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان رسیده است. کمیجانی با بیان اینکه توجه به ابزارهای مالی 
اسلامی همواره مورد توجه بانک مرکزی بوده است، تأکید کرد: همه بانک های کشور در 
رده بانک های اسلامی هستند و بعد از ایران، عربستان و مالزی در جایگاه های بعدی قرار 
دارند. اوراق اجاره، رهنی، استصناع، اسناد خزانه اسلامی، اوراق گواهی سپرده و انواع 
دیگری از ابزارهای مالی اسلامی در کشور منتشر می شود که همگی می توانند در راستای 

سیاست های بانک مرکزی مبنی بر حمایت از تولید و اشتغال مؤثر باشند.

عضو شورای مرکزی خانه کشاورز:

قانونمنعبکارگیریبازنشستگان
دروزارتجهاداجرانمیشود

عضو شورای مرکزی خانه کشاورز با بیان اینکه برخی مدیران وزارت جهاد قبل از انقلاب 
استخدام شده اند، گفت: قانون منع بکارگیری بازنشستگان باید در سطح استانها هم 

اجرا شود.
به جوان گرایی در دستگاه های دولتی،  به دولت تصمیم  اشاره  با  مسعود اسدی 
اظهارداشت: در برخی وزارتخانه ها از جمله وزارت جهاد کشاورزی مقاومت هایی علیه 
اجرای این قانون صورت می گیرد. وی با بیان اینکه ادامه این رویه به زیان بخش کشاورزی 
است، افزود: اعتماد نکردن به نیروهای جوان، خطایی نابخشودنی است. وی با بیان 
اینکه بخش کشاورزی به شدت منتظر این تغییرات و جوانگرایی در بدنه تصمیم گیری 
است، گفت: منظور از تغییرات تنها در بخش مرکزی وزارت خانه در تهران نیست بلکه در 
کل بدنه وزارت خانه در سراسر کشور است. متاسفانه در سایر استانها کسانی هستند که 
قبل از انقلاب استخدام شده اند و هنوز در بدنه وزارت کشاورزی مدیریت می کنند، آیا این 
مساله باعث تاسف نیست؟ با این شرایط چگونه می توانیم انتظار رشد بخش کشاورزی 
را داشته باشیم؟   اسدی اضافه کرد: بنابراین اگر تغییر صورت نگیرد، بدنه وزارت جهاد 
کشاورزی همین حالت را حفظ می کند و هیچ تحولی در بخش کشاورزی کشور  رخ 
نخواهد داد. وی با بیان اینکه افراد می توانند در وزارت خانه ها و سازمان ها به عنوان 
مشاور با یک سوم حقوق به فعالیت بپردازند، گفت: ما به این مساله نیز انتقاد داریم چون 
برخی راهکاری یافته اند که سه قرارداد با یک نفر امضا کنند تا حقوقش کامل شود، یعنی 
به جای اینکه یک جا با آن فرد قرارداد ببندد، سه زیرمجموعه از آن سازمان  با او قرارداد 
می بندند که سه حقوق دریافت کند و در واقع این راهکاری برای دور زدن قانون است و 

باید دستگاه های نظارتی روی این مساله نظارت کنند.  

دبیر کارگروه بیمه اتکایی سندیکای بیمه گران ایران :

خسارتسانچیازچینیهاهمدریافتمیشود
دبیر کارگروه بیمه اتکایی سندیکای بیمه گران ایران گفت: بخشی از بیمه بدنه شناور 
سانچی داخلی و بخشی هم خارجی بود که چون چینی ها مقصر حادثه بودند، دریافت 

این خسارت بازیافت هم دارد.
محسن قره خانی دیروز در نشستی خبری در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا درباره شرایط 
اخذ خسارت از بیمه های اتکایی که شناور سانچی را بیمه کرده بودند، اظهار کرد: درصدی 
از بیمه بدنه سانچی در ایران و درصدی هم در خارج از کشور فراهم شده بود که در اینجا 
چون کشتی چینی درصد زیادی در تصادف با سانچی مقصر بود این دریافت خسارت از 
آنجا هم بازیافت دارد. او با بیان اینکه بانک مرکزی برای پرداخت بیمه های خارجی حواله 
ارزی صادر می کند، گفت: این ارز از سامانه نیما تامین می شود. در مورد دریافت خسارت 
سانچی هم خدمات دریافت این خسارت به صورت ارزی انجام خواهد شد. دبیر کارگروه 
بیمه اتکایی سندیکای بیمه گران با تفکیک انواع پوشش های بیمه ای کشتی سانچی 
گفت: خسارت زیست محیطی قرار نیست به ما تعلق بگیرد، چراکه صرف تلاش برای 
خاموش کردن کشتی یا دفع آلودگی های زیست محیطی می شود که آن حادثه در دریا به 
وجود آورده است. او در ادامه با مهم توصیف کردن حادثه سانچی در فضای بیمه ای جهانی 
ادامه داد: این کشتی به لحاظ بیمه مسئولیت در ایران بیمه نشده است، چراکه هزینه آن 
بسیار بالاست و به زودی کنوانسیون های دریایی به خاطر حادثه سانچی تغییر خواهد کرد. 
قره خانی گفت: بخشی از بیمه بدنه این شناور در ایران بیمه شده است؛ هرچند چون 

کشتی چینی مقصر حادثه بوده از آن محل هم پوشش بیمه ای داریم.

 در حالی که قیمت ها در بازار سکه و ارز در حال ریزش است، انتظارات بر کاهش 
قیمت مسکن در ماه های پیش رو استوار شده است.

 بررسی ها نشان می دهد قیمت مسکن در سال جاری، تا پایان آبان ماه رشدی برابر 
با ۹۱ درصد را نسبت به سال گذشته تجربه کرده است اما با ورود بازار مسکن به دوره 

رکود تورمی احتمال تعدیل قیمت ها از سوی برخی کارشناسان مطرح شده است.
 برخی فعالان بازار مسکن بر این اعتقادند که با خروج خریداران واقعی از بازار 
از  بازار طی ماه های پیش رو سنگین تر خواهد شد. یکی  مسکن، رکود در این 
مشاوران املاک در گفتگو با خبرآنلاین در خصوص وضعیت بازار مسکن گفت: بازار 
مسکن این روزها با کمبود مشتری و البته خریدار روبرست و بیشتر کسانی که وارد 

میدان می شوند، کسانی هستند که می خواهند مظنه را دریابند.
 وی که در منطقه مرکزی تهران به فعالیت مشغول است ادامه داد: بر این اساس 

واحدهای کوچک مشتریان بسیار بیشتری نسبت به دیگر واحدها دارند و از این رو 
قیمت واحدهای کوچک تقریبا قواره ای و نه متراژی محاسبه می شود.

 وی جهش قیمت مسکن را ناشی از رشد بازارها و کاهش ارزش پول ملی دانست 
و ادامه داد: بسیاری از کسانی که قصد خرید داشتند تحت تاثیر انتشار اخباری در 
خصوص افزایش سقف وام مسکن دست نگه داشته اند و می گویند با رسیدن سقف 
تسهیلات به ۳۰۰ میلیون تومان امکان خرید بهتری خواهند داشت از این رو افزایش 

قیمت در کنار انتظار برای رشد تسهیلات عوامل مهم رکود در این بازار مهم هستند.
هر چند با رشد قیمت ارز، افزایش قیمت مسکن اتفاق افتاد اما با کاهش قیمت ها 
هنوز بازار مسکن واکنشی از خود نشان نداده و در نتیجه انتظار می رود در ماه های 
آتی تاثیر ریزش ها در بازار روشن شود. این در حالی است که برخی به استناد بالا 

رفتن هزینه ساخت، کاهش قیمت مسکن بیش از ۲۰ درصد را محتمل نمی دانند.

* دلار همچنان می ریزد  
دیروز بازار ارز کار خود را با دلار ۱۰ هزار و ۴۰۰ تومانی به پایان برد تا ریزش ادامه 
دار دلار، بسیاری از کسانی که ارز را برای سرمایه گذاری خریداری کرده و در خانه ها 

نگهداری می کردند، مجاب کند وارد بازار شوند.
 افزایش عرضه ارزهای خانگی روند رو به کاهش نرخ ها را تقویت کرد از این رو به 
نظر می رسد در ماه های پیش رو با تداوم این سیاست نرخ ارز در محدوده پایین تر از 
۱۰ هزار تومان ثبات یابد.  بر اساس این گزارش بسیاری از صرافان بر این اعتقادند 
که کاهش نرخ دلار در حال حاضر ناظر به مکانیزم هایی است که بانک مرکزی برای 
تقابل با پولشویی و ممانعت از خلق پول به کار گرفته است.  بانک مرکزی تسویه 
دستگاه های پوز را برای دارندگان طولانی تر از قبل کرده و محدودیت هایی را نیز بر 
نقل و انتقال پول اعمال کرده است تا بدین وسیله مانع از هجوم سرمایه های سرگردان 
به بازار ارز شود.  در کنار ریزش ها در بازار ارز، بازار سکه نیز با کاهش نرخ مواجه بود. 
هر قطعه سکه تمام بهار آزادی از حدود ۴ میلیون و ششصد هزار تومان به سه میلیون 
و ششصد هزار تومان رسیده است. رییس اتحادیه طلا و جواهر استان تهران می گوید 
قیمت طلا و سکه با تداوم ریزش دلار همچنان کاهش خواهد یافت و این روند تا 

تخلیه کامل حباب سکه ادامه دارد.
* بازار خودرو به کدام سو می رود؟

 بازار خودرو این روزها در انتظار شنیدن اخباری در خصوص افزایش نرخ کارخانه 
ریزش  احتمال  از  ناشی  وارداتی  بازار خودروهای  یخ زدگی  این حال  با  اما  است 
قیمتهاست. هر چند واردات خودرو در حال حاضر به استناد شرایط ارزی از سوی 
دولت ممنوع اعلام شده است اما تخلیه روانی بازار ارز، مانع از تداوم روند افزایشی 
قیمت ها خواهد شد. آنچه پیش بینی ها دلالت بر آن دارد که روند رو به رشد قیمت ها 

در این بازار متوقف شده و تعدیل اغاز خواهد شد.
* پیش بینی وضعیت پیش رو

 هر چند دشوارترین کار در شرایط کنونی پیش بینی آینده است اما برخی براوردها 
حکایت از آن دارد که در صورت عدم وقوع اتفاق غیر قابل پیش بینی، قیمت ارز در 
ماه های آتی ثبات یافته و در کانال کمتر از ۱۰ هزار تومان سامان یابد. کاهش قیمت 
سکه و ارز، به عقیده برخی سرمایه گذاران می تواند عامل تخلیه روانی بازار مسکن 
باشد. سئوالی که در این میان مطرح می شود، این است؛ آیا روند رو به کاهش قیمت 
ها ادامه دارد؟ مقامات بانک مرکزی به این سئوال پاسخ مثبت می دهند اما آنچه در 

بازارها رخ می دهد درستی و نادرستی این پاسخ را مشخص خواهد کرد.

واکاوی قیمت ارز، مسکن و خودرو

بازارهایمهمایرانبهکدامسومیروند

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده 

اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰۷۱ شماره  رای   -۱
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۰۳۱ آقای مرتضی مردان فرزند عروجعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۳/۵۳ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از  ۲۲۶۸  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از عروجعلی مردان .)م الف ۳۶۶۲  (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۵۲۶ شماره  رای   -۲
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۰۹ آقای محسن کاویانی فرزند مهدی در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۹/۱۸ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از  ۱۹۳۵  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث نظرعلی افشار .)م الف ۳۶۶۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۵۲۵ شماره  رای   -۳
آقای مهدی شیری فرزند محمود در سه دانگ   ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۰۸
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۹/۱۸ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از  ۱۹۳۵  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث نظرعلی افشار .)م الف ۳۶۶۴ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۰۶۸ شماره  رای   -۴
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۴۱ آقای سلطانعلی باباخانی فرزند کرمعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۱۴۲/۱۱۲   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اشرف یاسمی نیا .)م الف ۳۶۶۵ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۴۵۲ شماره  رای   -۵
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۰۲ خانم نرگس دهقانی کجانی فرزند صفرعلی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۸/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۱۸/۲۵  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم نیمی از تصرفات سهم الارث و نیمی از آن مالک رسمی.)م الف ۳۶۶۶ (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۸۰۲ شماره  رای   -۶
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۲۷ آقای مقدس رهبری فرزند سعیداله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۶ مترمربع پلاک 
شماره  ۱۴۰ فرعی از  ۱۹۵۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از  میرکریم آقایی وظیفه.)م الف ۳۶۶۷  (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۸۲۴ شماره  رای   -۷
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۰۲ آقای مهدی علی بابایی فرزند علی محمد در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۲/۸۰ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده ۲۵۲۰  اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از امید ظهرابی .)م الف ۳۶۶۸ 

)
کلاسه  پرونده  به   ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۳۰۵ شماره  ۸-رای 
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۷۴ آقای رجبعلی گودرزی راد فرزند حسین علی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۹/۶۷ 
مترمربع پلاک شماره ۷۳ فرعی از  ۲۳۳۹  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی شماره ۱۱۹۳۳.)م الف 

) ۳۶۶۹
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۴۳۳ شماره  رای   -۹
در  محمدرضا  فرزند  قراگوزلو  اکبر  علی  آقای   ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۳۵
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۰/۵۸ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲۳۲۳   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اسداله هندیانی فرزند ابوالقاسم ورثه 
محمدرضا هندیانی .)م الف ۳۶۷۰ (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۸۰۹ شماره  رای   -۱۰
۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۱۵ آقای محمدرضا چنعانی فرزند عیسی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۲۸۱   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از بتول زند .)م الف ۳۶۷۱ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۸۲۶ شماره  رای   -۱۱
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۱۴ آقای عباس عیوضی اینکی فرزند عیوض علی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۶/۸۰ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از  ۲۱۰۰/۱  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محرمعلی سلیمانی .)م الف ۳۶۷۲ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۴۲۸ شماره  رای   -۱۲
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۱۷ خانم زهرا زائری راغب فرزند محمود در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۶ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۱۹۴۷/۲۱۱   اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی خلیلی .)م الف ۳۶۷۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۷۸۷ شماره  رای   -۱۳
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۹۸ خانم کبری عیوضی فرزند حمزه علی در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۳۲ 
مترمربع پلاک شماره ۳۶۳ فرعی از ۱۸۷۸  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/مالکیت مشاعی کبری عیوضی نسبت 
به یک دانگ مشاع مالک رسمی و یک دانگ از داود علی وثاقتی خریداری کرده 

است.)م الف ۳۶۷۴ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۷۸۴ شماره  رای   -۱۴
۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۳۶ آقای داودعلی وثاقتی فرزند حسن آقا در چهار 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 
۱۳۲ مترمربع پلاک شماره ۳۶۳ فرعی از  ۱۸۷۸  اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/سند مالکیت مشاعی.)م الف 

) ۳۶۷۵
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۴۶۲ شماره  رای   -۱۵
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۰۷ آقای علی احمدی فرزند ابوالحسن در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۰/۵۰ مترمربع پلاک 
شماره ۱/۲۴۶ فرعی از  ۲۳۰۲  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین کرمانی .)م الف ۳۶۷۶ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۷۸۳ شماره  رای   -۱۶
در  حسن  فرزند  دهبنه  فزونی  رمضانعلی  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۲۳۰
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۷/۶۰ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده ۲۴۴۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیدحسین سید امیری.)م الف 

) ۳۶۷۷
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۴۶۰ شماره  رای   -۱۷
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۴۶ آقای جعفر خلیفه قلی فرزند اکبر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۶۰ مترمربع پلاک 
شماره باقیمانده ۲ فرعی از ۱۷۳۹  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی در دفتر ۵۱۹ .)م الف 

) ۳۶۷۸
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۴۵۸ شماره  رای   -۱۸
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۴۷ آقای حمیدرضا خلیفه قلی فرزند اکبر در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۶۴/۵۰ مترمربع 

پلاک شماره باقیمانده ۲ فرعی از ۱۷۳۹  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی.)م الف ۳۶۷۹ (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۴۵۷ شماره  رای   -۱۹
از  قسمتی  در  ایوب  فرزند  عیوضی  بهراد  آقای   ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۱۰
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۵ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۱۹۷۸  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از اصغر بختیاری فرزند ولی اله .)م الف ۳۶۸۰ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۱۲۴ شماره  رای   -۲۰
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۹۳۲۴ آقای عین اله فتاحی فرزند محرمعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۶ مترمربع پلاک 
شماره ۵۸۵ فرعی از  ۱۹۵۳  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از قربانعلی کلهری .)م الف ۳۶۸۱ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۰۶۲ شماره  رای   -۲۱
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۱۴ آقای حمزه داود آبادی فرزند یدالله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۲/۰۵ مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از باقیمانده ۱۸۷۰ اصلی و باقیمانده ۱۸۸۰/۳۴  اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از محمد عبدالهی ۶۴/۸۳ 
مترمربع از پلاک باقیمانده ۱۸۸۰/۳۴ اصلی خریداری نموده است و مالکیت حمزه 

داودآبادی طی سند مشاعی ثبت در دفتر ۱۶۱.)م الف  ۳۶۸۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۹۹۶ شماره  رای   -۲۲
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۱۸ خانم خدیجه شریفی فرزند علی اکبر در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۵ مترمربع پلاک 
شماره ۲۰۱ فرعی از ۲۶۰۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رجب آخوندزاده و ایران حاصلی هرکدام یک و نیم 

دانگ .)م الف  ۳۶۸۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۸۳۳ شماره  رای   -۲۳
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۲۹ آقای علی ظفری همراه فرزند فدایعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۸/۰۹ مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از ۲۲۰۹  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیدعلیرضا تولیتی فرزند علی محمد ورثه علی اکبر 
تولیتی و سید علی اکبر و زهرا و فاطمه تولیتی ورثه مهدی فرزند علی اکبر تولیتی 

.)م الف ۳۶۸۴ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۸۸۳ شماره  رای   -۲۴
در  فرزند حسین علی  یوسفی  بهرام علی  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۷۰۱۲
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۱/۸۲ 
مترمربع پلاک شماره  ۴۲۴ فرعی از ۱۸۷۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی بهرام علی 
یوسفی مالک رسمی نسبت به ۷۰ مترمربع و مع الواسطه از سیدرضا و سیدحسین 
شریفی نسبت به ۱۱/۸۲مترمربع .)م الف ۳۶۸۵( مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه 
مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱397/۰8/26
 تاریخ انتشار دوم: ۱397/۰9/۱2
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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رئیس بیمه مرکزی اعلام کرد

صنعتبیمهمنتظرمجوزاستفادهازابزارهای
نوینمالی

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: اگر بخواهیم اوراق ریسک بیمه ای را با پنج تا ۱۰ هزار میلیارد 
تومان به بازار سرمایه منتقل کنیم باید از ابزارهای نوین اسلامی استفاده کنیم که اگر مجوز آن 

برای بیمه مرکزی صادر شود، با کمک شرکت های بیمه این موضوع را نهایی می کنیم.
غلامرضا سلیمانی امیری دیروز در  همایش مالی اسلامی با اشاره به ارتباط بازار سرمایه و 
صنعت بیمه اظهار کرد: صنعت بیمه نیاز دارد از ابزارهای مالی از جمله ابزارهای مالی اسلامی 
در بورس استفاده کند. علمای شیعه در بحث بیمه متعارف نظر مثبت دارند و آن را حلال 
می دانند و این عملیات در ایران به شیوه متعارف آن انجام می شود اما در برخی از کشورهای 
اسلامی از ۱۹۷۰ به بعد اشکال شرعی بر شیوه متعارف بیمه گرفته  و بحث تکافل را مطرح 
کرده اند.سلیمانی افزود: برخی کشورها بحث بیمه متعارف را حرام کرده اند و ۱۲ کشور از 
جمله عربستان، پاکستان و بحرین بحث تکافل را دنبال کرده اند؛ صنعت بیمه با نگاه تکافل در 
این کشورها با ۱۲ میلیارد دلار فعال بوده است. ما می دانیم بیمه گذار و بیمه گر در سود و زیان 
شریک هستند. با این نگاه باید از ابزارهای نوین اسلامی استفاده کنیم که بحث بهادارسازی 
اوراق ریسک را مطرح کردیم که خوشبختانه کمیته فقهی بورس نیز آن را تایید کرده است؛ با 

این روش به نوعی مردم در ریسک شریک می شوند.
وی با اشاره به تحریم های یکجانبه آمریکا اظهار کرد: بعد از فشارهایی که آمریکایی ها وارد 
کردند، باعث شد بحث اتکایی را از شرکت های خارجی جدا کنیم و به داخل هم بپردازیم. اگر 
بخواهیم اوراق ریسک بیمه ای را با پنج تا ۱۰ هزار میلیارد تومان به بازار سرمایه منتقل کنیم 
باید از ابزارهای نوین اسلامی استفاده کنیم. اگر مجوز این موضوع برای بیمه مرکزی صادر 
شود، با کمک شرکت های بیمه این موضوع را نهایی خواهیم کرد.رییس کل بیمه مرکزی با 
بیان اینکه سپرده گذاری شرکت های بیمه در بانک ها برای استفاده در زمان بروز خسارت در 
زمان تورم با مشکل روبرو می شود، اظهار کرد: این موضوع به ویژه در مورد رشته بیمه زندگی 
نمود و ظهور دارد و نتواند خیلی موثر باشد.سلیمانی ادامه داد: شرکت های بیمه در زمان تورم 
نمی توانند با سپرده گذاری بانکی در زمان تعهد خود پرداختی داشته باشند؛ لذا شرکت های 
بیمه باید وارد بازار سرمایه شوند. شرکت های بیمه بسیار مشتاق هستند حق بیمه دریافتی خود 
را سرمایه گذاری کرده و از سود حاصل از آن در زمان تعهدات بلندمدت، پرداختی داشته باشند.

به گفته وی، رشته بیمه زندگی می تواند در کنار صندوق های بازنشستگی، دریافتی بیمه گذاران 
را در کنار مبلغ مستمری بالا ببرد. او تاکید کرد که صنعت بیمه آمادگی کامل دارد با استفاده از 

ابزارهای نوین مالی اسلامی وارد بازار سرمایه شود.

رئیس سازمان بورس اعلام کرد

تامینمالی500میلیاردتومانیدرحملونقلریلی
ازبازارسرمایه

رئیس سازمان بورس اوراق بهادار گفت: تاکنون نزدیک به ۵۰۰ میلیارد تومان از منابع مالی بازار 
سرمایه برای توسعه حمل و نقل ریلی کشور استفاده شده، که با توجه به گستردگی این بازار، رقم 
بسیار ناچیزی است. »شاپور محمدی« روز یکشنبه در همایش فرصت های سرمایه گذاری و تامین 
مالی در حوزه حمل و نقل ریلی در محل همایش های صداوسیما افزود: بازار سرمایه این انعطاف 
را دارد که با استفاده از ابزارهای مالی مختلف نظام تامین مالی را در بخش  های مختلف حمل و 
نقل به ویژه ریلی اجرا کند. وی یادآورشد: بین سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۵ مجموع اوراق بهادار بخش 
ریلی منتشر شده از طریق بازار سرمایه حدود ۹۲ میلیارد تومان بود اما در سال ۱۳۹۵ این رقم 
به ۵۱ میلیارد تومان افزایش یافت و در سال ۱۳۹۶ به ۱۳۵ میلیارد تومان رسید. رئیس سازمان 
بورس اوراق بهادار ادامه داد: کل اوراق بخش ریلی در سال جاری که از طریق بازار سرمایه تامین 
مالی شده تاکنون به ۱۶۰ میلیارد تومان رسیده است. محمدی گفت: ایران در بین کشورهای 
اسلامی دارای متنوع ترین ابزارهای مالی در بازار سرمایه است و باید از این ظرفیت خوب برای 
تکمیل زیرساخت های مختلف کشور استفاده شود. به گفته وی، تکمیل زیرساخت ها در اقتصاد 
کلان آثار بسیار مثبتی دارد هرچند که ممکن است در بازگشت سرمایه ابهاماتی وجود داشته باشد 
در حالی که این بخش به رونق سایر بخش های اقتصادی منجر می شود.  وی افزود: تامین مالی 
مبتنی بر اوراق بدهی که اکنون گردش مالی آن به بیش از ۹۰ هزار میلیارد تومان رسیده ظرفیت 
بسیار خوبی برای تامین منابع مالی مورد نیاز برای توسعه حمل و نقل ریلی است که می توانیم 
با اختصاص آن به بخش خصوصی از این ظرفیت به خوبی به نفع اقتصاد ملی استفاده کنیم. 
محمدی با تاکید بر اینکه »وظیفه قانونی ماست که برای توسعه کشور به اقتصاد ملی کمک کنیم« 
ادامه داد: بازار سرمایه می تواند همانند معاملات بخش انرژی در بازار سرمایه بلیت های فروخته 
شده را براساس قراردادهای سلف، آینده را به زمان حال منتقل کند. رئیس سازمان بورس گفت: 
همه مقررات حاکم بر بازار بورس بسیار شفاف و شرکت های تامین مالی بازار سرمایه می توانند با 
استفاده از روش های مختلف و ابزارهای مالی، سرمایه مورد نیاز صنعت حمل و نقل ریلی را عملی 
کنند.  وی تاکید کرد: وظیفه سازمان بورس تامین مالی ارزان قیمت است که با انتشار اوراق و 
مهندسی آن و با استفاده از ابزارهای متنوع مالی، تامین سرمایه را برای بخش خصوصی عملیاتی 
کند. »در این زمینه نمی توان توسعه بخش های مختلف حمل و نقل هوایی دریایی و ریلی و زمینی 
را نادیده گرفت.« به گزارش ایرنا، همایش فرصت های سرمایه گذاری و تامین مالی در حوزه حمل 
و نقل ریلی با حضور دست اندرکاران صنعت حمل و نقل ریلی و شرکت های تامین سرمایه در مرکز 

همایش های بین المللی صدا و سیما در حال برگزاری است.

گمرک:

وارداتبرنجآزادشد

گمرک اعلام کرد، با توجه به پایان دوره ممنوعیت واردات برنج، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت دستور بازگشایی سامانه جامع تجارت برای ثبت سفارش این 

کالا را ابلاغ کرد.
با توجه به اینکه از تیرماه امسال برداشت برنج از کشتزارهای کشور آغاز شده 
بود، سازمان توسعه و تجارت، زمان ممنوعیت فصلی واردات آن را به پایان 

شهریورماه موکول کرد. 
ای،  بخشنامه  ابلاغ  با  ایران  اسلامی  جمهوری  گمرک  مهرماه  البته ۲۹ 
ترخیص برنج های وارداتی که قبض انبار آنها صادر و ارز آنها تامین شده و یا تا 

پایان ۳۱ شهریورماه اظهار شده را مجاز اعلام کرد. 
مصرف سالیانه برنج در کشور حدود ۳.۲ میلیون تن است که ۱.۷ تا ۲ 
میلیون تن آن در داخل کشور کشت می شود؛ سهم واردات از بازاربرنج سالیانه 
۱.۲ تا ۱.۵ میلیون تن در سال بوده و هند، بزرگترین تامین کننده برنج مورد 
نیاز ایران است؛ پاکستان، تایلند و اروگوئه نیز بخش دیگری از برنج وارداتی ایران 

را تامین می کنند.
بررسی آخرین جداول آماری گمرک نشان می دهد که در هفت ماهه نخست 
امسال ۹۵۸ هزار و ۲۴۱ تن برنج به ارزش ۹۸۵ میلیون و ۳۸۸ هزار و ۸۵۳ دلار 

وارد کشور شده است. 
مقایسه میزان واردات برنج در هفت ماهه نخست امسال نسبت به سال 
گذشته نشان می دهد که واردات برنج از لحاظ وزنی ۱۲.۵ درصد و از نظر 

ارزشی ۴.۲۱ درصد کاهش یافته است.
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نایب قهرمانی تیم فوتبال زنان ایران در تورنمنت کافا 

رونمایی از نسلی جدید در فوتبال زنان ایران

نایب قهرمانی تیم فوتبال زنان ایران در تورنمنت کافا، از نسل جدید فوتبال زنان ایران 
رونمایی کرد.

تیم فوتبال زیر 19 سال زنان ایران با کمک سه بازیکن بزرگسال، در تورنمنت کافا در 
جایگاه دوم قرار گرفت. شاگردان کتایون خسرویار در این مسابقات مقابل تیم های 
افعانستان، تاجیکستان و قرقیزستان به پیروزی رسیدند و تنها نتیجه بازی مقابل میزبان 
رقابت ها یعنی ازبکستان را واگذار کردند تا قهرمانی از دستشان در برود. مسابقه ای 
که البته حواشی زیادی هم به همراه داشت و ملی پوشان ایرانی معتقد بودند، میزبان 

اخلاقی بازی نکرده و بازیکنانش خیلی در زمین خشن بودند.
حتی هاجر دباغی یکی از بازیکنان تیم ملی پس از این بازی در اینستاگرامش نوشت: 
میزبان یکی از ناعادلانه ترین فوتبال های زندگیم را انجام داد. خسته ام از نتیجه و اتفاقاتی 
که در زمین افتاد اما می دانم چند ماه دیگر با ازبکستان بازی داریم و می خواهیم آنجا 

انتقام این بازی را بگیریم.
بازی به حدی پر تنش بود که بینی یکی از بازیکنان ازبکستان در برخورد با زهرا 
خدابخشی شکست. اتفاقی که باعث شد خسرویار و خدابخشی شب بعد از بازی به 

عیادت این بازیکن بروند.
فارغ از این حواشی، تیم دختران زیر 19 سال فوتبال ایران در این رقابت ها توانست 
عنوان درخوری کسب کند. به منظور تقویت بیشتر تیم، سه بازیکن از تیم ملی بزرگسالان 
یعنی زهرا قنبری، سمانه چهکندی و زهرا سریالی هم عازم این مسابقات شدند و اتفاقا 
گلزنی هم کردند اما بدنه اصلی بازیکنان زیر 19 سال دچار تحول جدی شده است. آن 

هم تیمی که خیلی از بازیکنانش تازه چند سال است فوتبال را شروع کرده اند.
از آنجایی که رده های پایه فوتبال زنان تا همین چند سال پیش فعالیت ویژه ای در ایران 
نمی کرد، بازیکنان فعلی تیمی مثل امید از ابتدا در فوتبال نبوده اند. یعنی به غیر از چند 
نفرشان، این طور نبوده که از رده سنی نونهالان فوتبال را شروع کنند و به همین دلیل هم 
خسرویار در همان ابتدا مسئولیت سختی را پذیرفته بود. مسئولیتی که البته تا به اینجا 

در آن سربلند بوده است.
کافی است فیلم بازی های این تیم را در همین تورنمنت دیده باشید. در مصاف با 
ازبکستان اگرچه حواشی زیادی ایجاد شد اما شاگردان خسرویار یاد گرفته بودند تا لحظه 

آخر بجنگند که این اتفاق مهمی آن هم در این رده سنی است. 
امسال سه تیم نوجوانان، جوانان و بزرگسالان از مرحله نخست مسابقاتشان بالا آمدند 
که به تائید کارشناسان، تیم خسرویار بیش از سایر تیم ها برای صعود از مرحله دوم نیز 

شانس دارد.
ضمن اینکه نباید فراموش کرد فدراسیون هم این روزها نگاه ویژه تری به فوتبال زنان 
پیدا کرده است. اگرچه همین دیروز )شنبه( خبر نایب قهرمانی دختران را با تاخیر زیاد 
در سایت اعلام کردند اما تا همین چند وقت پیش خبری از چنین تورنمنت هایی نبود. 
در حالی که تیم زیر 19 سال امسال در 2 بازی دوستانه و تدارکاتی میزبان اردن شد. یک 
بازی دوستانه با تیم ملی بزرگسالان کشور خودمان را تجربه کرد و پس از آن در مهرماه 
راهی مرحله مقدماتی مسابقات قهرمانی آسیا شد. بعد از گذشت 2 ماه هم تورنمنت 

خوبی را تجربه کرد و دست پر به کشور بازگشت.
اگرچه این تورنمنت ها ارزش مدالی و یا امتیاز رنکینگی برای فوتبال زنان ایران ندارد 
اما برای دخترانی که مسابقات کمی را تجربه کرده اند، میدان خوبی است تا بیشتر 
رقابت کنند. البته که هنوز امکانات برای فوتبال زنان ایران با استانداردهای فوتبال 
زنان دنیا فاصله زیادی دارد، اما همین تغییر حداقلی بازتاب های خوبی به همراه 
داشته است و ادامه آن نیز می تواند نوید بخش روزهای درخشانی برای فوتبال زنان 
ایران، در گام نخست در آسیا باشد. قاره ای که فوتبال زنانش جزو بهترین های جهان 

است.

بر اساس اعلام رییس فدراسیون وزنه برداری؛

رستمی و سلیمی به تایلند و مجارستان می روند
رییس فدراسیون وزنه برداری گفت: »کیانوش رستمی« به رقابت های بین المللی جام 
پادشاهی تایلند و »بهداد سلیمی« نیز برای برگزاری دوره آموزشی و به عنوان مربی به 

مجارستان خواهند رفت.
»علی مرادی« در خصوص برگزاری جلسه با رییس کمیته ملی المپیک و کیانوش 
رستمی افزود: در این جلسه مقرر شد از رستمی همچنان که در گذشته از او حمایت می 

کردیم، حمایت ادامه داشته باشد.
وی با بیان اینکه در این جلسه از رستمی برنامه خواسته شده است، اظهار داشت: یکی 
از برنامه های او برگزاری اردوی تمرینی در خارج از کشور بود که با این موضوع مخالفت 
شد چرا که کشورمان با توجه به شرایط آب و هوایی و امکاناتی که دارد، بهترین جا برای 
انجام تمرینات است. طی 10 روز آینده حتی قرار است تیم 2 نفره وزنه برداری کلمبیا به 

همراه مربیان خود برای برگزاری اردوی مشترک در تهران حضور پیدا کنند.
مرادی ادامه داد: یکی دیگر از درخواست های کیانوش رستمی حضور در رقابت های 
بین المللی جام پادشاهی تایلند به عنوان یکی از مراحل گزینشی المپیک 2020 توکیو 
است که با درخواست او موافقت شد. البته درخواست او در حالی موافقت شد که تیم 
ملی بزرگسالان با توجه به در پیش بودن رویدادهای مختلف گزینشی و داشتن زمان 

کافی تا المپیک، برنامه ای برای حضور در تایلند ندارد.
وی با اشاره به اینکه با هماهنگی کمیته ملی المپیک، کیانوش رستمی و بهداد سلیمی 
برای اجرای برنامه های سولیداریتی المپیک )همبستگی المپیک( انتخاب شده اند، 
گفت: بر همین اساس و در راستای این برنامه قرار است بهداد سلیمی به مدت سه ماه در 
یکی از مراکز تمرینی کشور مجارستان بدون آنکه هزینه ای برای ما داشته باشد به عنوان 

مربی حضور پیدا کند.

اعزام تیم ملی کشتی زنان به مسابقات جهانی درهاله ای از ابهام 

زنان کشتی گیر، قربانی استعفای رئیس فدراسیون
دختران کشتی گیر قربانی استعفای رسول خادم و مشخص نبودن وضعیت ریاست این 

فدراسیون شدند.
طبق برنامه ریزی قبلی فدراسیون کشتی، قرار بود آذر امسال تیم ملی کشتی کلاسیک 
زنان ایران در مسابقات جهانی این رشته شرکت کند. حتی زمزمه هایی درباره میزبانی 

ایران در این رقابت ها هم وجود داشت اما برنامه ها به ریخت.
بعد از استعفای خادم همه چیز در بخش زنان فدراسیون کشتی به هم ریخت. گفته 
میشد نهایتا تا پایان آبان مجمع انتخاباتی برگزار می شود تا ورزشکاران قربانی این اختلال 

مدیریتی نشوند اما این اتفاق نیفتاد.
مجمع تا همین امروز که یازدهم آذر است برگزار نشده و به نظر هم نمی رسد قرار باشد 
به این زودی ها برگزار شود. همین مساله هم باعث شد تا برنامه ریزی ها برای مسابقات 
جهانی کشتی کلاسیک زنان به هم بریزد. با توجه به اینکه این رشته ابداعی ایران است، 

با غیبت ایران در جلسات پیش از این مسابقات، کل این تورنمنت هم لغو شد.
در این میان هم تنها دختران کشتی گیر ضرر کردند. ملی پوشانی که از سال گذشته 
در اردو بودند، چندین دوره در لیگ شرکت کردند و حتی ماه گذشته در تورنمنت لبنان 
و در نخستین حضور بین المللی شان قهرمان شدند فرصت بزرگ شرکت در رقابت های 

جهانی را از دست دادند.
معصومه بابایی سرپرست تیم ملی کشتی کلاسیک زنان ایران پیش تر به ایرنا گفته بود 
ملی پوشان تمریناتشان را انجام می دهند و هر کدام در شهرهایشان و زیر نظر مربیانشان 

تمرین می کنند تا در صورت برگزاری مسابقات جهانی آماده باشند. 
حالا و با لغو قطعی این رقابت ها دختران کشتی گیر ایرانی اصلی ترین قربانی نبود 

رئیس در فدراسیون شدند.

پیشکسوتان برای خرید سهام باشگاه ها اعلام آمادگی کردند

سلطانیفر:سهامپرسپولیسواستقلالصددرصدواگذارمیشود

وزیر ورزش و جوانان گفت: با جدیت خصوصی شدن صد درصدی سهام استقلال 
و پرسپولیس را دنبال می کنیم و در حال حاضر این موضوع در نوبت طرح در جلسه 

دولت است.
 مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در مجمع باشگاه فرهنگی ورزشی پرسپولیس 
که صبح شنبه برگزار شد، با اشاره به روند واگذاری دو باشگاه پرسپولیس و استقلال 
که بر اساس مصوبه دولت در مردادماه 1394 در تملک دولت باقی ماند ادامه داد: با 
پیشنهاد به دولت در کوتاهترین زمان مجوز تشکیل مجمع گرفتیم و کار سنگینی را برای 
این دو باشگاه در مجموعه وزارت ورزش و جوانان شروع کردیم تا ساماندهی اساسی 
و بنیانی برای استقلال و پرسپولیس که بنیه اصلی فوتبال کشور هستند و از سابقه 
تاریخی برخوردارند انجام دهیم چرا که اعتقاد داریم هرگاه که حال فوتبال پرسپولیس 
و استقلال خوب باشد، فوتبال ملی ما هم روزهای خوبی را سپری خواهد کرد و دیدیم 
که در طی دو سال گذشته هم صعود بی دردسری به جام جهانی برای تیم ملی فوتبال 
ایران رقم خورد و در جام جهانی هم بهترین نتیجه را در یک گروه سخت در مقایسه با 
ادوار گذشته بدست آوردیم و در کنار آن نیز تیم های ملی رده های سنی پایه همچنین 
بانوان و فوتسال و فوتبال ساحلی ایران هم نتایج ارزشمندی در رقابت های جهانی به 

ارمغان آوردند.
* سرخابی ها ریشه دارترین باشگاه های کشور

وزیر ورزش و جوانان گفت: آنچه مسلم است پرسپولیس و استقلال از ریشه دار ترین 
و پرطرفدارترین باشگاه های کشور هستند که هر کسی مسئولیت آنها را برعهده می 
گیرد باید تلاش زیادی انجام دهد تا موجبات رضایتمندی هواداران و علاقمندان فراوان 

آنها را فراهم آورد.
* باوجود ادعاهی واهی جواز حضور در لیگ قهرمانان را گرفتیم

سلطانی فر در ادامه به فرآیند کسب مجوز حرفه ای دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
در دو سال پیش اشاره کرد و توضیح داد: سال پیش یک شرایط بسیار دشوار را سپری 
کردیم بطوریکه به مدت دو ماه شب ها تا دیروقت به همراه معاونت ورزش قهرمانی و حرفه 
ای، مسئولین فدراسیون فوتبال و مدیران دو باشگاه جلسات مختلفی را با طلبکاران 

برگزار کردیم تا بدهی ها پرداخت و به مصالحه برسیم. در هر صورت موفق شدیم این 
مجوز را کسب کنیم و امسال نیز در ماه های گذشته این مجوز با وجود ادعاهای واهی که 
در خصوص طلب ها وجود داشت و حتی برخی ادعاهای مشکوک را نهادهای ذیربط 

پیگیری کردند توانستیم مجوز حضور در لیگ قهرمانان آسیا را هم بگیریم.
وزیر ورزش و جوانان در ادامه گفت: در مجموع باشگاه پرسپولیس موفق شد گردنه 
سختی را پشت سر بگذارد و 20 میلیارد تومان بدهی را پرداخت کند.ولی با تغییر 
اسپانسر دو باشگاه وضعیت مالی آنها نظم پیدا کردند.این اسپانسر هم با برنامه کارش 
را پیش برده و با توجه به تمدید قرارداد و مسیر روبه رشدی که وجود دارد پرسپولیس و 

استقلال تا سال 99 مشکل مالی نخواهند داشت.
* تلاش می کنیم با ارائه مدارک معافیت مالیاتی بگیریم

وی همچنین مباحث مالیاتی دو باشگاه پرسپولیس و استقلال را مورد توجه قرار داد 
و اظهار داشت: از 23 بهمن 1395 که جلسات با مدیران سازمان امور مالیاتی کشور 
آغاز شد جلسات مکرری داشتیم و خوشبختانه متقاعد شدند که بدلیل سوء مدیریت 
های گذشته حتی یک برگ اظهارنامه مالیاتی پر نشده به همین دلیل مالیات این دو 
باشگاه بصورت علی الراس محاسبه شده است به همین دلیل بارها عنوان کردیم که 
درآمدهای دو باشگاه هیچگاه بر هزینه های آنها فزونی نداشته و خوشبختانه با حسن 
نیت، مسئولان سازمان امور مالیاتی کشور پذیرفتند که این موضوع مورد بررسی قرار 
گیرد به همین دلیل تاکید می کنم که حتما باشگاه ها پیگیری های لازم را انجام و 

مدارک و مستندات خود را نیز ارائه دهند تا بتوانیم معافیت مالیاتی بگیریم.
وزیر ورزش و جوانان بااشاره به این مهم که در ساختار اداری و گردش مالی پرسپولیس 
اتفاقات خوبی رخ داده تاکید کرد: باید با تلاش بیشتر شفاف سازی کنیم و در محاکم 
قضایی هم پرونده ها را با جدیت دنبال کنیم تا روز به روز به سمت شفاف تر کردن امور 

مالی و جاری باشگاه پرسپولیس پیش رویم.
* تلاش مقدس پرسپولیس برای پرداخت بدهی های گذشته

سلطانی فر تلاش برای پرداخت بدهی های 10 تا 15 سال گذشته باشگاه پرسپولیس 
را تلاش مقدسی دانست و آینده این باشگاه را خوب پیش بینی کرد و اظهار داشت: 
اگر به سمت باشگاه داری واقعی پیش رویم قطعا با توجه به پتانسیل های بالایی که از 

نظر استعداد داریم می توانیم با پرداختن به رده های سنی پایه و کار برنامه ریزی شده، 
استعدادهای خوبی را پرورش دهیم تا نیازی به استخدام بازیکنان خارجی نداشته 
باشیم و همیشه شرایط را طوری ایجاد کنیم که در رده های سنی نونهالان، نوجوانان 
و جوانان، باشگاه ها از پشتوانه خوبی برخوردار شوند تا علاوه بر تامین نیازهای خود با 

انتقال بازیکنان به کشورهای خارجی درآمد خوبی هم بدست آورند.
 * سرخابی ها برای ورزشگاه اختصاصی برنامه ریزی کنند

وزیر ورزش و جوانان اهمیت برخورداری از ورزشگاه اختصاصی برای پرسپولیس 
و استقلال را مورد تاکید و توجه قرار داد و تصریح کرد: این دو باشگاه باید به صورت 
اساسی و زیر بنایی برای برخورداری از استادیوم اختصاصی هم برنامه ریزی کنند 
چرا که دلیلی ندارد همه بازی ها به آزادی و تختی تهران ختم شود، بنابراین باید به 
سمت احداث استادیوم خصوصی بروند در این بین چند منطقه را هم بررسی کردیم 
و مذاکراتی هم با شهرداری ها صورت گرفته و خوشبختانه همه آمادگی کمک دارند 
چرا که بحث این دو باشگاه و پرکردن اوقات فراغت مردم به شکل سالم یک موضوع 
اجتماعی نیز هست. سلطانی فر ادامه داد: زمان آن فرا رسیده که این حرکت ماندگار را 

آغاز کنیم و با احداث ورزشگاه پشتوانه خوبی برای آنها ایجاد نماییم.
* استقلال و پرسپولیس دارای چشم انداز 20 ساله شوند

وزیر ورزش و جوانان برخورداری از برنامه استراتژیک کوتاه مدت 5 ساله و بلند مدت 
20 ساله را برای دو باشگاه پرسپولیس و استقلال توصیه کرد و اظهار داشت: هر دو 
باشگاه باید تلاش کنند علاوه بر برخورداری از برنامه کوتاه مدت، دارای چشم انداز 
20 ساله شوند و از جهت تاسیسات، مالی ، بازیکنان، درآمدزایی و جایگاه در لیگ 
قهرمانان آسیا موقعیت خود را مستحکم کنند. سلطانی فر عملکرد پرسپولیس در سه 
سال گذشته را خوب توصیف کرد و با اشاره به دو قهرمانی این تیم در رقابت های لیگ 
برتر فوتبال ایران تصریح کرد: این تیم با وجود محدودیت ها و محرومیت از پنجره نقل و 
انتقالات توانست درخشش خوبی در لیگ قهرمانان آسیا داشته باشد و اگر امکان جذب 
بازیکن جدید داشت، می توانست در دیدار فینال هم پیروز شود و دور از ذهن نیست که 

تیم های ایرانی در دور بعد یا سال های آینده عنوان قهرمانی را بدست آورند.
* با کار کردن روی استعدادهای ایرانی، می توانیم به تیم های عربی بازیکن صادر 

کنیم
وزیر ورزش و جوانان باشگاه های ایرانی در غرب آسیا را از زوایای مختلف توانمند 
دانست و توضیح داد: از نظر حمایت مردمی، سازمان و تشکیلات و بازیکنان بومی با 
پتانسیل بالا از باشگاه های منطقه توانمند تر هستیم بطوریکه نیمی از تیم های عربی 
را بازیکنان خارجی تشکیل می دهند اما در پرسپولیس و استقلال اکثریت قریب به 
اتفاق بازیکنان اصلی را بازیکنان توانمند داخلی تشکیل می دهند بنابراین اگر روی 
استعدادهای خودمان کار کنیم حتما می توانیم به تیم های عربی نیز بازیکن صادر 

کنیم.
* خصوصی سازی سرخابی ها در نوبت طرح در دولت قرار دارد

سلطانی فر موضوع خصوصی سازی باشگاه های استقلال و پرسپولیس را مورد توجه 
قرار داد و توضیح داد: ما مصمم هستیم فرآیند خصوصی سازی دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس را به سرانجام برسانیم در کمیته تخصصی اقتصاد دولت هم به تصویب رسیده 
است و اکنون در نوبت طرح در دولت قرار دارد و بعد فرآیند اجرا در سازمان خصوصی 
سازی باید دنبال شود حتی از همین الان هم تعدادی از پیشکسوتان دو باشگاه اعلام 
آمادگی کردند تا در فرآیند خصوصی سازی مشارکت داشته باشند و متقاضی خرید دو 
باشگاه هستند که باید بعد از تصویب دولت با سازمان خصوصی سازی مذاکره و تعامل 
داشته باشند. وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد: خصوصی سازی که مدنظر ما قرار دارد 
واگذاری صد در صد سهام است و هر مجموعه اقتصادی که با سازمان خصوصی سازی 

به تفاهم برسد صد در صد سهام را واگذار می کنیم.
سلطانی فر ارزش باشگاه های پرسپولیس و استقلال را هم مورد توجه قرار داد و گفت: 
امروز با توجه به ساماندهی مالی و ایجاد ساختار مناسب در باشگاه ها سهام آنها از دو 
سال قبل با ارزش تر شده و با توجه به ظرفیت سازی خوبی که در پرسپولیس و استقلال 
محقق شده قطعا با قیمت متفاوت تر با گذشته عرضه می شود و با جدیت این فرآیند 

خصوصی سازی را دنبال می کنیم تا هرچه سریعتر به سرانجام برسد.

کاپیتان پرسپولیس درباره این که بزرگترین حسرتش چیست؟ 
گفت: رویای هر بازیکنی جام جهانی است. برای حضور در 
روسیه خیلی تلاش کردم. باید از خانواده و همسرم خیلی تشکر 
کنم. رویای من تجربه دومین جام جهانی بود. خانواده و فرزندانم 
خیلی روزهای سختی را سپری کردند. این یک حسرت بزرگ 

برای من بود.
سیدجلال حسینی، کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران، 
ظهر یک شنبه در یک نشست خبری گفت: فکر کنم خیلی 
هیجان زده هستم. باید از همه حاضران در این نشست خبری 
تشکر کنم. فکر نمی کردم نشست خبری من این قدر شلوغ 
باشد. از آقای گرشاسبی و برانکو ممنونم که همیشه حمایتم 

کردند و کنارم بودند.
را  این تصمیم  تیم ملی گفت:  از  او درباره خداحافظی اش 
از ماه ها قبل گرفتم و هر سری مردد می شدم. هر تصمیمی 
و  برانکو  با  صحبت  از  بعد  دارد.  را  خود  خاص  سختی های 
گرشاسبی این تصمیم را گرفتم. قرار بود جمعه خداحافظی 
کنم که به شنبه موکول شد. از برانکو تشکر می کنم که من را به 
تیم ملی دعوت کرد. از قلعه نویی تشکر می کنم که به من بازی 
داد و همیشه کنارم بود. از دایی تشکر می کنم که در تیم ملی و 
باشگاه کنارم بود. از آقای قطبی ممنونم که کمکم کرد. از آقای 
کی روش تشکر می کنم که هفت سال با من کار کرد و خیلی به 

من کمک کرد.
تشکر  بندرانزلی  مردم شهرم  از  پرسپولیس گفت:  کاپیتان 
بودم.  سپاهان  در  سال  سه  شدم.  ساخته  آن جا  در  می کنم. 
مهم ترین مساله هواداران خودمان بودند که همیشه کنارم بودند 
و بعد از خط خوردن از تیم ملی تشویقم کردند. از دیروز که از تیم 
ملی خداحافظی کردم حمایتم کردند. امیدوارم تلاشم را بیش تر 
کنم و موفقیت های بیش تری برای پرسپولیس کسب کنیم. 
در شرایطی هستیم که شرمنده هواداران هستیم. نتوانستیم 

قهرمان آسیا شویم. ان شاء الله بتوانیم خوشحال شان کنیم.
امکان ندارد با تیمی صحبت کنم و با تیم دیگری قرارداد ببندم 
سایر  همانند  فوتبال  فدراسیون  که  سوال  به  واکنش  در  او 
بازیکنان بزرگ فوتبال ایران برای او بازیکن خداحافظی برگزار 
نکرده است؟ گفت: بزرگان ما هم همین طور خداحافظی کردند. 
متاسفانه این شرایط وجود دارد و هیچ وقت اصلاح نشده است. 
مهم ترین مساله برای ما جنگیدن برای پیراهن کشورمان و مردم 

است. کسی به بازی خداحافظی فکر نمی کند.
سید جلال حسینی در واکنش به این که کی روش گفته او 
و حید امیری با استقلال قرارداد بسته بودند اما هدایتی شبانه 
به این بازیکنان پول داد و آن ها به پرسپولیس رفتند اظهار کرد: 
اصلا چنین چیزی امکان ندارد. اگر جایی دیدی من قرارداد 
ببندم و تیمم را بعد از آن عوض کنم سند بیاورید. من دو سال 
در پرسپولیس بودم و به قطر رفتم. به ایران آمدم و به نفت رفتم. 
بعد هم با افتخار با پرسپولیس قرارداد بستم. امکان ندارد با تیمی 

صحبت کنم و با تیم دیگری قرارداد ببندم.
ملی  تیم  کادرفنی  که چرا  این سوال  به  پاسخ  در  حسینی 
واکنشی به خداحافظی او نداشتند؟ گفت: باید خیلی خوشحال 
باشم که شما خبرنگاران کنار من هستید. خیلی هیجان زده 

هستم. مهم ترین مساله برای من مردم کشورم هستم. هر جا 
توانستم تلاش کردم و اگر نتوانستم کاری کنم خارج از توانم بود. 
جا دارد این جا از علی پروین و علی کریمی تشکر کنم که همیشه 
حمایتم کردند. از بازیکنان تیم ملی که با آن ها زندگی کردم و 
کنارشان بودم تشکر می کنم. هنوز هم هوادار تیم ملی هستم. از 

دیروز کاری با من کردند که نمی توانم فراموش کنم.
الان وقت این است که تمرکزم را روی باشگاه بگذارم 

کاپیتان پرسپولیس در واکنش به اینکه اگر سرمربی تیم ملی 
به تیم ملی دعوت شود، تصمیمش را عوض  او  و  تغییر کند 
می کند؟ تاکید کرد: مطمئنا تصمیم با مشورت گرشاسبی و 
برانکو بوده است. تا جایی که توانستم تلاش کردم. اگر جایی 
نتوانستم خارج از توانم بود. الان وقت این است که تمرکزم را 
روی باشگاه بگذارم. الان پرسپولیس بیش تر از هر زمانی به من و 

سایر بازیکنان نیاز دارد. مطمئنا تصمیم را عوض نمی کنم.
سید جلال حسینی در پاسخ به این سوال که قبول دارد او 
قربانی حضور در پرسپولیس و در نتیجه دعوت نشدن به تیم 
ملی شده است؟ تاکید کرد: من هر جا بودم برای موفقیت تیم 
تلاش کردم. شرایط پرسپولیس و تیم ملی حساس بود. تصمیم 
سرمربی تیم ملی بود. موظف هستیم این تصمیم را قبول کنم. 
در هر تیمی باشم، برای موفقیت تیم تلاش می کنم. همیشه 
برای تیم ملی تلاش کردم. الان هم هوادار تیم ملی هستم و به 
این مسائل فکر نکردم. من باید از همه تشکر کنم. می دانم که 

تمام تمرکزم روی تیمی است که در آن بازی می کنم.
به فکر برگزاری بازی خداحافظی نیستم 

او هم چنین درباره این که آیا فدراسیون فوتبال هم در جریان 
خداحافظی او بوده تا بازی خداحافظی را برایش برگزار کند؟ 
آقای  با  هم  بعد  کردم.  صحبت  همسرم  با  نفر  اولین  گفت: 
برانکو و گرشاسبی صحبت کردم. نه من بلکه همه بازیکنان 
برای موفقیت تیم ملی بازی کردم. من به فکر برگزاری بازی 
می بینم.  را  شما  که  خوشحالم  خیلی  نیستم.  خداحافظی 
من از مردم تشکر می کنم که همیشه حمایتم کردند.کاپیتان 
پرسپولیس تاکید کرد: همیشه کنار تیم ملی هستم. همیشه 
یک هوادار بزرگ و قوی هستیم. یک خواهش دارم. بعضی از 
را نمی توانیم گردن مسوولان  یا تصمیمات اشتباه  مشکلات 

بیاندازیم. هر بازی تدارکاتی به تیم ملی کمک می کند. باید 
مسوولان بیش تر تلاش کنند. می دانم کادرفنی و بازیکنان تیم 
ملی زحمت می کشند. مردم ما یکرنگ و یک دل کنار تیم ملی 
هستند. شما جام جهانی را دیدید. در ایران و روسیه همه برای 
حمایت از تیم ملی کنار تیم ملی بودند. ما پرسپولیسی ها هم 

هواداران زیادی هستیم که کنار تیم ملی قرار می گیریم.
مدافع پرسپولیس درباره این که بزرگترین حسرتش چیست؟ 
گفت: رویای هر بازیکنی جام جهانی است. برای حضور در 
روسیه خیلی تلاش کردم. باید از خانواده و همسرم خیلی تشکر 
کنم. رویای من تجربه دومین جام جهانی بود. خانواده و فرزندانم 
خیلی روزهای سختی را سپری کردند. این یک حسرت بزرگ 

برای من بود.
او درباره ورود به عرصه مربیگری یادآور شد: در فوتبال ما کسی 
از فردایش خبر ندارد. من باید تمام تمرکزم را بروی بازی با ذوب 

آهن بگذارم. وقتی برای چیزهای دیگر ندارم.
شرمنده هواداران پرسپولیس هستم 

سید جلال حسینی در واکنش به این که هواداران پرسپولیس 
هنوز خداحافظی او از تیم ملی را نپذیرفتند و معتقدند باید در 
بازی  یا در جام ملت های آسیا  و  جام جهانی شرکت می کرد 
می کرد، اظهار کرد: هواداران ما بی نظیر هستند. بعد از این که 
خط خوردم، کنارم بودند. فکر کنم همیشه حمایتم کردند. من 
شرمنده هواداران هستم. خیلی به من لطف داشتند. امیدوارم 
بتوانم در باشگاه بیش تر کار کنم و در کنار سایر بازیکنان هواداران 
را خوشحال کنیم. تیم ملی قسمتی از زندگی من است. زندگی 
من در آن جا تمام شد و برای کارهایی که در پرسپولیس دارم، 

آماده می شوم.
کاپیتان پرسپولیس با اشاره به حضور استعدادهای زیاد در 
کشور گفت: من باید همانند سایر بازیکنان بیش تر تلاش کنم 

و در کنار تیم باشم تا تیم موفق شود.
برانکو: 

سرمربی تیم ملی بودم سیدجلال را دعوت می کردم
 سرمربی پرسپولیس  نیز در این نشست خبری با بیان اینکه 
کاپیتان این تیم در سطح لوکا مودریچ بازیکن رئال مادرید است، 

گفت: اگر سرمربی تیم ملی بودم حسینی را دعوت می کردم.

داشت:  اظهار  پوشان  سرخ  سرمربی  ایوانکوویج  برانکو 
لذت می برم وقتی این تعداد خبرنگار را در کنفرانس خبری 
سیدجلال می بینم. احترام ویژه خودتان را به کاپیتان سید 

جلال نشان دادید.
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: نمی خواهم از حسینی تشکر 
ویژه کنم چون همچنان در تیم ما هست اما مایلم به ایشان 
تیم ملی  برای  بازی که  به خاطر 115  نباشید بگویم  خسته 
انجام داده است. او افتخار خانواده خودش و تیم ملی ایران 
شده است. به سیدجلال که رکورد دار قهرمانی در تاریخ فوتبال 

باشگاهی ایران هم هست، تبریک می گویم.
وی افزود: بابت وفاداری سیدجلال هم باید تبریک بگوییم. 
البته که وظایف سنگینی در ادامه راه دارد. من مربی باتجربه ای 
هستم. ستاره های بزرگی را پرورش دادم. بازیکنانی که آقای گل 
جام جهانی بودند. بازیکنانی که در بزرگترین باشگاه های دنیا 
بازی کرده اند. به عنوان مثال لوکا مودریچ را می گویم که شانس 
اول توپ طلا است. اینها را گفتم تا بگویم سید جلال در طبقه 
با آنهاست. یکی از مهمترین بازیکنانی است که من به او تمرین 
دادم. یکبار دیگر به او تبریک می گویم و تشکر می کنم بابت 

همکاری سه سال اخیرش با پرسپولیس.
سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: سیدجلال به عنوان کاپیتان 
تیم، دست راست من در تمرینات بود. این موضوع برای بازیکن و 
مربی می تواند خیلی خوب باشد. به همین دلیل است که نتایج 

فوق درخشان کسب کردیم.
گرشاسبی: تصمیم سیدجلال شجاعانه بود

خبری  نشست  این  در  نیز  پرسپولیس   باشگاه  مدیرعامل 
گفت: سیدجلال حسینی برای خداحافظی از تیم ملی تصمیم 

شجاعانه ای گرفت و به او تبریک می گویم.
خود  تصمیم  با  برنامه  این  گفت:  گرشاسبی  حمیدرضا 
سیدجلال که یکی از اسطوره های فوتبال ایران است برپا شد. 

حسینی کاپیتان فراموش نشدنی پرسپولیس است.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: حسینی بازیکن بسیار 
شجاعی است و با تصمیمی که برای خداحافظی از تیم ملی 

گرفته این را ثابت کرده است. 
وی خاطرنشان کرد: این بازیکن وقتی به تیم ملی دعوت نشد 
یک نفر را برای بازگشت واسطه نکرد. حتی از او خواستم که 
باشگاه پیگیر بازگشت او شود که چنین اجازه ای به ما نداد. در 
شرایطی که همه می دانند برای بازیکنی که 12 سال در تیم ملی 

حضور دارد چقدر سخت است که کنار گذاشته شود.
وی افزود: او خصوصیت های بزرگی دارد و خللی در روحیه وی 
ایجاد نشد. اگر اینگونه نبود پرسپولیس نمی توانست به فینال 
لیگ قهرمانان صعود کند. او کاپیتان تیم و بازوی برانکو است و با 
وجود خیلی سختی ها کمک زیادی به ما کمک کرد تا با وجود 

محرومیت و نبود بازیکن به موفقیت برسیم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: همه بازیکنان ما در لیگ 
برتر و آسیا مصدوم شدند اما خم به ابرو نیاوردند. سیدجلال 
سرنوشت  امارات  الجزیره  برابر  دیدار  در  گلزنی  با  حسینی 
من  ملی  تیم  که  گفت  من  به  او  داد.  تغییر  را  پرسپولیس 

پرسپولیس است و به ما کمک زیادی کرد.

سیدجلال حسینی: هنوز هم هوادار تیم ملی هستم

حسرت بزرگم بازی نکردن در جام جهانی روسیه بود

وعده پرسپولیس برای حل مشکل قطبی
باشگاه پرسپولیس در یکی از آخرین پرونده های بدهی خود باید مالیات افشین قطبی سرمربی جدید فولاد خوزستان را پرداخت کند.

قطبی پس از پایان سرمربیگری در تیم ملی ایران، با مشکل مالیاتی مواجه شد و به همین خاطر از حضور در ایران امتناع کرد. حتی به خاطر همین 
مشکل، هنگام فوت مادرش نتوانست به ایران بیاید و در مراسم او شرکت کند. این در حالی است که اصل مالیات قطبی از زمان حضور در پرسپولیس 
بود که بر اساس قرارداد، باشگاه پرسپولیس موظف به پرداخت آن است. اصل مبلغ مالیاتی هم حدود صد میلیون تومان بوده که با دیرکرد حالا به چیزی 
حدود یک میلیارد تومان رسیده است. افشین قطبی چند روز پیش به عنوان سرمربی جدید فولاد خوزستان انتخاب شد و روز گذشته هم در اهواز حضور 
پیدا کرد تا هدایت تیم جدید خود را به عهده بگیرد. ظاهرا حالا افشین قطبی برای خروج از ایران به خاطر مشکل مالیاتی مشکل دارد. با توجه به نزدیک 
شدن به نیم فصل فولاد قصد دارد اردویی را در خارج از کشور برگزار کند و ممنوع الخروجی قطبی قطعا در برگزاری این اردو خلل ایجاد خواهد کرد. در 
همین راستا مسئولان فولاد از پرسپولیسی ها خواسته اند تا هر چه زودتر مالیات قطبی را پرداخت کنند تا این مربی با مشکلی در این رابطه مواجه نشود. 
هفته آینده قرار است از سوی اسپانسر پولی به باشگاه پرسپولیس پرداخت شود و در همین راستا سرخپوشان اعلام کردند به محض دریافت پول، اقدام 
به حل مشکل قطبی خواهند کرد. این چندمین بار است که یک بدهی ناچیز با توجه به سهل انگاری مسئولان پیشین پرداخت نشده و به یک مشکل 
بزرگ تبدیل شده است. مسئولان کنونی باشگاه پرسپولیس تا کنون توانسته اند اکثر بدهی های بزرگ باشگاه را پرداخت کنند و حالا هم قصد دارند 
این مشکلات باقی مانده را هم رفع و رجوع کنند. قطبی در سال 86 توانست دراماتیک ترین قهرمانی لیگ برتر را با پرسپولیس رقم بزند اما این مربی 
در سال دوم حضورش در جمع سرخپوشان موفق نبود و پرسپولیس را ترک کرد. قطبی 2 سال پس از آن به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب شد که در 

آن مقطع نتوانست به جام جهانی 2010 آفریقای جنوبی راه پیدا کند و پس از جدایی از تیم ملی به خاطر مشکل مالیاتی دیگر نتوانست به ایران بیاید.

معاون ورزشی استقلال: با استوکس مذاکره نکردیم
معاون ورزشی باشگاه استقلال گفت: هیچ مذاکره ای با آنتونی استوکس مهاجم ایرلندی پیشین تراکتورسازی نداشته 
ایم. »علی خطیر« اظهار کرد: وینفرد شفر یک مربی بزرگ و کاربلد است و همان طور که از ابتدای فصل با قدرت از او 
حمایت کردیم این روند را تا آخر ادامه می دهیم. حتم داریم با این مربی آلمانی در پایان لیگ برتر به جایگاهی شایسته 
دست پیدا می کنیم. او در ارتباط با پرونده شکایت گومز که در کمیته حل اختلاف فیفا به نفع استقلال رد شد گفت: 
باشگاه لایحه دفاعی خوبی را در این رابطه تنظیم کرد، لطف و کمک خدا هم شامل حالمان شد تا بتوانیم در این پرونده 
پیروز باشیم و هواداران را خوشحال کنیم. خطیر گفت: درباره اضافه شدن مربی جدید به کادر فنی استقلال صحبت هایی 
انجام شده و در حال رایزنی با چند گزینه هستیم. اگر اتفاق خاصی رخ ندهد در نیم فصل چنین اتفاقی رقم می خورد. 
معاون ورزشی استقلال در باره جذب رضا کریمی گفت: این بازیکن مدتی در تمرینات استقلال شرکت کرد و پس از تایید 
فنی شفر امروز رسما با او قرارداد امضا کردیم. به هواداران استقلال قول می دهم این بازیکن جوان که استعداد فوق العاده 
ای دارد، در آینده ای نزدیک به ستاره فوتبال ایران تبدیل می شود. رضا کریمی هافبک - مهاجم 20 ساله که سابقه بازی 
در تیم اسکندربو کورچه ترکیه را دارد با قراردادی سه ساله به جمع آبی پوشان اضافه شد. او از سال 2012 به اردوی تیم 
نوجوانان ایران دعوت شد و در 17 بازی 12 گل به ثمر رساند. سپس به تیم جوانان دعوت شد و در 9 بازی 5 گل را وارد دروازه 
حریفان کرد. او در حال حاضر عضو تیم امید ایران است. خطیر در پایان درباره شکایت بویان نایدنوف بازیکن اهل مقدونیه 

از استقلال گفت: این بازیکن در استقلال بازی کرده و شانس ما برای پیروزی در این پرونده کم است.

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139304030011000610/1
بدینوسیله به آقای مهدی جعفری کافی آباد نام پدر: داود شماره شناسنامه 1455 و 
محمدرضا جعفری کافی آباد نام پدر: داود شماره شناسنامه: 146 بدهکار پرونده کلاسه 
9300638 که  برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر 
ریال که  بانک سپه مبلغ 178/495/929  و  قرارداد شماره 148900055 بین شما 
روزانه از تاریخ 1393/09/06 مبلغ 71/299 ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه 
شده و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه 
بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به 
شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 19 /18 آئین نامه اجرائی 
مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه 
محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف 
مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی 

دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 16927( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  
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نکاتیدرمورداسانسها

۶ اشتباه رایج در استفاده از روغن های ضروری
اسانس ها یا روغن های ضروری می توانند خاصیت درمانی داشته باشند و از سردرد و 
سرماخوردگی گرفته تا زخم ها را التیام ببخشند. اما آیا شما هنگام خرید این روغن ها به آنچه 
تهیه می کنید کاملًا آشنا هستید؟ در اینجا نکاتی که باید رعایت کنید را به شما خواهیم 

گفت.
*آیاروغنهایضروریامنهستند؟

هنگامی که به دنبال راه درمانی طبیعی جایگزین هستید، روغن های ضروری یکی از 
موارد مهمی هستند که احتمالًا برای بهبودی تان به سراغشان خواهید رفت. در هنگام 
خرید و نگهداری روغن های ضروری، چه باید بکنید؟ آیا باید از روغن درخت چای به عنوان 
یک روغن ضدعفونی کننده و روغن نارگیل برای تسکین سردرد یا روغن اسطوخودوس برای 

داشتن خوابی بهتر استفاده نمایید؟ 
در این مطلب 6 اشتباه رایج در استفاده از روغن های ضروری را از دید کارشناسان بیان 

خواهیم کرد:
*ازهمهروغنهادوریمیکنیدچونگمانمیکنیدبههمهآنهاآلرژیدارید

بعید است که شما به تمام روغن های ضروری آلرژی داشته باشید. اگر بعد از استفاده از 
یک روغن مخصوص )مثلًا اسطوخودوس یا اکالیپتوس(، یک درماتیت تماسی )خارش، 
بثورات پوستی( را تجربه کرده اید، ممکن است به یک ترکیب در آن روغن حساسیت 
داشته باشید. آلرژی نسبت به روغن های ضروری، آن قدرها که بیشتر مردم فکر می کنند 
شایع نیست. به عنوان مثال اعتقاد بر این است که تنها 0.3 تا 1 درصد از کل جمعیت 
انسانی به یک یا چند مؤلفه روغن درخت چای آلرژی دارند. در بسیاری از موارد، افراد 
درواقع به ناخالصی های موجود در این روغن ها مانند آفت کش ها، فتالات و فلزات سنگین، 
که می توانند در روغن های بی کیفیت یافت شوند، واکنش نشان می دهند. یا اگر روغن 
با کیفیت بالا باشد، ممکن است در طول زمان به علت قرار گرفتن در معرض نور، گرما و 
اکسیژن، اکسید شود و سطوح پراکسید را ایجاد کند که پوست را تحریک می کند. همچنین 

ممکن است وضعیت پوست شما اگزما باشد.
سه چیز وجود دارد که هر روغن اساسی را اکسید و در نتیجه آن را کمتر مؤثر و حتی بالقوه 

مضر می کند: اکسیژن، نور و درجه حرارت
*بههرآنچهرویبرچسبمحصولنوشتهشدهاعتمادمیکنید

گاهی اوقات چیزی در روغن خریداری شده وجود دارد که روی برچسب به آن اشاره ای 
نشده است. گاهی تولیدکنندگان این روغن ها، از مواد دیگر مصنوعی برای پر کردن ظرف 
محصول استفاده می کنند تا برای مثال بتوانند تولیدشان را ارزان تر به مردم بفروشند. در این 

صورت ممکن است محصول حاوی آلرژن ها، سموم و یا ترکیبات بی اثرکننده باشد.
برخی روغن های ضروری که در چین تولید می شوند را خریداری می کنید

بسیاری از روغن های تهیه شده در چین که به سایر کشورها صادر می شوند بی کیفیت 
هستند. به عنوان مثال برخی کارشناسان با بررسی روغن درخت چای تولیدشده در چین، 
در آزمایشگاه متوجه شدند در واقع هیچ روغن درخت چایی در آن وجود ندارد. یا در یک 
پرونده ی دیگر مشخص شد افرادی به طور مستقل تولیدکننده این نوع روغن بودند  که هرگز 
در جایی که درخت چای وجود دارد زندگی نکرده اند! اگر نمی توانید جایی که روغن مورد 

نظرتان از آنجا آمده را ردیابی کنید هرگز بدان اعتماد نکنید.
*ارزانتریننامتجاریراکهمیتوانانتخابکردپیدامیکنید

هرکسی به یک نام  تجاری علاقه مند است، اما روغن های ضروری محصولاتی هستند 
که باید در خرید آن ها دقت کنید. روغن های باکیفیت، فرآیند تولید پرهزینه ای را پشت سر 
می گذارند. بنابراین اگر شما با یک نام تجاری که بسیار ارزان قیمت است، برخورد کنید، به 
احتمال زیاد محصول آن خالص نیست، مهم نیست که برچسب چه می گوید. اگر محصول 
مورد نظر ارزان باشد، واقعی نیست. این بدان معنا نیست که برندهای گران قیمت همگی 
بهترین هستند، اما به سادگی به این معنی است که هزینه مشخصی برای مواد خام موجود 

در آن پرداخت شده است.
*بطریهایشیشهاییاپلاستیکیشفافراخریداریمیکنید

برای اطمینان از اینکه روغن ضروری خریداری شده در قفسه فروشگاه اکسید نشده 
است، محصولی را انتخاب کنید که در بطری های شیشه ای مهروموم شده، برای جلوگیری 
از ورود هوا، بسته بندی شده اند. شیشه های رنگی اغلب بهترین گزینه هستند زیرا این امر 

باعث محافظت از روغن در برابر اثرات مضر نور می شود.
*روغنرابهاشتباهیابرایمدتطولانیذخیرهمیکنید

سه چیز وجود دارد که هر روغن اساسی را اکسید و در نتیجه آن را کمتر مؤثر و حتی بالقوه 
مضر می کند: اکسیژن، نور و درجه حرارت.  برای حداکثر طول عمر روغن های ضروری، آن 
را در ظروف مهر و موم شده در یک مکان سرد و تاریک ذخیره کنید. با این حال بار نمی توان 
آن ها را برای همیشه نگهداری کرد. توصیه می شود که بیش از 6 ماه بعد از باز شدن و 12 
ماه پس باز نشدن آن ها را ذخیره نکنیم. هرچند برای مثال بر روی برچسب برخی از این 

محصولات نوشته شده »انقضا تا ۵ سال بعد از تولید« اما نباید بدان توجه کرد.
برخی دیگر نیز معتقدند که شما می توانید ظروف حاوی روغن کاملًا پرشده و کاملًا 
مهروموم شده را تا مادامی که می خواهید نگه دارید. اما ظروف نیمه پرشده که در معرض 

نور خورشید نیز قرار دارد نهایتاً تا سه هفته قابل نگهداری هستند.

تشخیص بیماری با کمک چشم
 از سرطان تا روماتیسم

معاینه چشم ممکن است زندگی شما را نجات دهد. چشم پزشکان می توانند هر چیزی 
از تومورهای مغزی تا سرطان های پستان و ریه که به چشم ها گسترش یافته اند را کشف 

کنند.
شبکیه که لایه حساس به نور را در قسمت پشتی چشم تشکیل می دهد، تنها مکانی در 
بدن است که می تواند نمایی بسته از رگ های خونی و اعصاب را بی نیاز از ایجاد برش به 

پزشک نشان دهد.
از این رو، مراجعه منظم به چشم پزشک می تواند برای تشخیص زودهنگام برخی بیماری 
های مهم بسیار مفید باشد. در ادامه با برخی از این شرایط که از دید چشم پزشکان پنهان 

نمی مانند، بیشتر آشنا می شویم.
سرطان

معاینه چشم ممکن است زندگی شما را نجات دهد. چشم پزشکان می توانند هر چیزی 
از تومورهای مغزی تا سرطان های پستان و ریه که به چشم ها گسترش یافته اند را کشف 
کنند. برخی انواع خاص خونریزی در شبکیه می تواند نشانه ای از لوسمی یا سرطان خون 
باشد. چشم پزشک می تواند تومورهای مغزی را بر اساس تغییرات ایجاد شده در میدان 
دید بیمار شناسایی کند. همچنین، ملانوم بدخیم می تواند به پشت چشم حمله کند و 
این در شرایطی است که بیمار اغلب از آن آگاه نیست، مگر این که سرطان در مرکز میدان 

دید وی قرار بگیرد.
دیابت

خونریزی اندک در شبکیه ممکن است یکی از نخستین علائم دیابت نوع 2 باشد که نشانه 
ای از رتینوپاتی دیابتی است. در صورت عدم درمان، این شرایط می تواند به نابینایی منجر 
شود، اما مدیریت آن می تواند این خطر را به نصف کاهش دهد. با تشخیص زودهنگام 
رتینوپاتی دیابتی، ایجاد تغییرات در سبک زندگی، مانند مصرف غذاهای سالم تر و کاهش 

وزن می توانند به پیشگیری از آسیب بیشتر کمک کنند.
فشارخونبالا

آسیب دیدگی رگ های خونی از جمله تضعیف و باریک شدن شریان ها می تواند نشانه 
ای از فشار خون بالا باشد. برخی مطالعات بزرگ ارتباط بین بیماری قلبی و باریک شدن رگ 
های خونی کوچک در شبکیه را نشان داده اند. این ارتباطات به ویژه در افرادی بدون عوامل 

خطرآفرین سنتی بیماری قلبی قوی هستند.
بیماریاماس

نوریت اپتیک - التهاب عصب بینایی - می تواند پیش درآمدی برای بیماری ام اس باشد 
که یک بیماری انحطاطی سیستم عصبی است. نوریت اپتیک در 7۵ درصد از بیماران 
مبتلا به ام اس رخ می دهد و در 2۵ درصد از موارد نخستین نشانه است. تشخیص نوریت 
اپتیک به معنای آن نیست که به بیماری ام اس مبتلا هستید و این شرایط می تواند در نتیجه 
عفونت یا دلایل دیگر نیز رخ دهد. بیماران مبتلا به نوریت اپتیک اغلب با تاری دید مواجه 

هستند، اما برخی افراد می توانند هیچ نشانه ای نداشته باشند.
آرتریتروماتوئید

حدود 2۵ درصد از بیماران مبتلا به آرتریت روماتوئید دارای مشکلات چشمی هستند. 
خشکی چشم شایع ترین شرایط محسوب می شود. اگر یک بیمار دو بار در سال یا سه بار 
طی 18 ماه با التهاب دردناک عنبیه یا ایریتیس مواجه شود، پزشک می تواند به آرتریت 
روماتوئید مشکوک شود. افراد مبتلا به آرتریت روماتوئید که یک بیماری التهابی محسوب 
می شود و مفاصل بدن را تحت تاثیر قرار می دهد، دارای سطوح بالایی از مواد شیمیایی 
التهاب زا در خون خود هستند. گاهی اوقات این مواد در کنار مفاصل به کره چشم نیز وارد 

می شوند.

بسیاری از خانم ها قبل از شروع و یا در حین شروع شدن 
دوره قاعدگی خود دچار نفخ می شوند. آیا راهی برای ایجاد 

تغییر و کاهش یا درمان نفخ دوران پریود وجود دارد؟
می تواند  قاعدگی  دوران  نفخ  که  است  طبیعی 
افراد  روحیه  بر  منفی  تأثیرات  و  باشد  ناراحت کننده 
بگذارد. خانم ها ممکن است در این دوره و با وجود نفخ، 
تجربه  را  شکم  شدن  متورم  یا  و  وزن  افزایش  احساس 
کنند. خوشبختانه باید بگوییم روش هایی وجود دارد که 
با استفاده از  این روش ها، خانم ها می توانند نفخ دوران 

قاعدگی را کاهش دهند.
ما در این مقاله روش هایی را به شما معرفی می کنیم 
که می توانید با استفاده از آن ها نفخ این دوران را بهبود 
ببخشید. همچنین دلایل بروز نفخ دوره قاعدگی نیز مورد 
بررسی قرار می گیرد و به این پرسش که "آیا نیاز به مراجعه 

به پزشک هست یا خیر" پاسخ خواهیم داد. 
نفخدورانقاعدگیچیست؟

نفخ دوره قاعدگی در واقع احساسی است که افراد قبل از 
شروع دوران قاعدگی و یا در حین آن احساس سنگینی و 
تورم در شکم خود می کنند. گفتنی است نفخ دوران پریود 
یکی از علائم سندروم پیش از قاعدگی )PMS( است که 
می تواند 1 الی 2 هفته قبل از دوران قاعدگی خانم ها رخ 

دهد. سایر علائم سندروم پیش از قاعدگی عبارت اند از:
-- تغییرات خلقی

-- خستگی و بی حالی
-- گرفتگی عضلات

-- آکنه
-- هوس های غذایی

-- سینه های متورم
-- سردرد

-- کمردرد 
طبق گفته دانشگاه آمریکایی "بیماری های مرتبط با زنان 
و زایمان" در حدود 8۵ درصد از خانم ها، علائم سندروم 

پیش از قاعدگی یا همان PMS را تجربه می کنند.
عللبروزنفخدورانقاعدگی

ایجاد تغییرات در  پریود می تواند در نتیجه  نفخ دوران 
سطح هورمون های جنسی استروژن و پروژسترون باشد. 
در واقع حدود یک هفته قبل از آغاز دوران قاعدگی خانم ها، 
افت می کند. کاهش سطح  پروژسترون  سطح هورمون 
پروژسترون باعث می شود پوشش رحم ریزش کند که دلیل 
خون ریزی دوران قاعدگی نیز همین ریزش پوشش رحم 

است.
تمرین و فعالیت بدنی منظم می تواند علائم سندروم پیش 
از قاعدگی یا PMS را بهبود بخشد. قرص ضدبارداری نیز 

در برخی از خانم ها باعث بهبود نفخ قاعدگی می شود.
میزان  در  تغییر  ایجاد  که  می دهد  نشان  تحقیقات 
هورمون های پروژسترون و استروژن علاوه بر خون ریزی 
دوران قاعدگی، باعث می شود که بدن آب و نمک بیشتری 
را احتباس کند. گفتنی است متورم شدن سلول های بدن 
توسط آب که در پی احتباس آب رخ می دهد، دلیل بروز 

نفخ در این دوران است.
طی یک تحقیق در سال 2011 مشخص شد، زنانی که 

بدن آن ها آب بیشتری را احتباس می کند، نفخ شدیدتری 
را در روز اول پریود خود تجربه می کنند. 

درماننفخدورانپریود
تغییرات زیادی در سبک زندگی افراد می توان ایجاد کرد 
که در کاهش احتباس آب در بدن مؤثر باشند که در واقع 
این تغییرات و روش ها می توانند در کاهش یا بهبود نفخ 
دوران قاعدگی نقش مهمی ایفا کنند. تبیان در ادامه این 

مطلب به 7 مورد از این روش ها اشاره می کند.
1-ازغذاهاینمکیبپرهیزید

سدیم موجود در نمک می تواند میزان آبی که بدن یک 
از  دوری  بنابراین  دهد.  افزایش  را  می کند  احتباس  فرد 
غذاهای نمکی می تواند در کاهش احتباس آب در بدن و 

درنتیجه بهبود نفخ دوران قاعدگی مؤثر باشد.
به توصیه انجمن قلب امریکا، افراد باید دریافت روزانه 
نمک خود را به 1۵00 میلی گرم محدود کنند. بسیاری از 
غذاهای فرآوری شده حاوی نمک هستند، بنابراین پرهیز 
از غذاهای فرآوری شده، غذاهای آماده و فست فودها و 
همچنین گرایش به غذاهای خانگی که از مواد اولیه تازه 
تهیه شده اند یکی از راه های پرهیز از دریافت نمک زیاد 

است.
2-غذاهایسرشارازپتاسیمبخورید

خوردن غذاهای سرشار از پتاسیم می تواند به کاهش نفخ 
دوران قاعدگی کمک کند. تحقیقات نشان می دهند که 
پتاسیم، میزان سدیم بدن را کاهش می دهد و تولید ادرار 
در بدن را افزایش می دهد. در این روش پتاسیم می تواند 
به کاهش احتباس آب و بهبود نفخ دوران پریود کمک کند. 
غذاهای سرشار از پتاسیم که می توانند در بهبود نفخ دوران 

قاعدگی مؤثر باشند عبارت اند از:
-- سبزی های تیره برگ مثل اسفناج

-- سیب زمینی تازه
-- موز

-- آووکادو
-- گوجه فرنگی

3-ازدیورتیکهایاادرارآورهااستفادهکنید
دیورتیک بودن به معنی ادرارآور بودن است. به  عبارت  
داشته  دیورتیک  خاصیت  غذایی،  یا  خوراکی  اگر  دیگر 
باشد، بدین معناست که تشکیل و تولید ادرار در بدن را 
افزایش می دهد. همان طور که اشاره شد افزایش تولید 
ادرار، به بدن کمک می کند تا از شر احتباس آب خلاص 
برای  بدن  به  کمک  روش،  این  از  هدف  بنابراین  شود. 
کاهش احتباس آب، با استفاده از دیورتیک ها یا ادرارآورها 

است.
بنابراین استفاده از دیورتیک ها یا ادرارآورها در زمانی که 
احتباس آب دلیل بروز نفخ قاعدگی شده است، می تواند 
از غذاها و  بهبودی نفخ را در پی داشته باشد. بسیاری 
یا  دیورتیک  خاصیت  دارای  طبیعی  به طور  خوراکی ها 
به دنبال کاهش و  ادرارآور بودن هستند. خانم هایی که 
درمان نفخ دوران قاعدگی هستند، می توانند در این دوران 

بیشتر از این خوراکی ها و غذاها استفاده کنند. 
غذاها و خوراکی هایی که به طور طبیعی دارای خاصیت 

دیورتیک یا ادرارآور بودن هستند عبارت اند از:
-- مارچوبه

-- آناناس
-- هلو

-- خیار
-- تره فرنگی

-- زنجبیل
-- سیر

همچنین دیورتیک ها به شکل قرص نیز موجودند که اگر 
نفخ دوران پریود خیلی شدید باشد و با هیچ کدام از روش ها 
و درمان های خانگی بهبود نیابد، می تواند توسط پزشک 

تجویز شود. 
4-آبزیادبنوشید

بسیاری از مردم معتقدند که نوشیدن آب زیاد می تواند 
از طریق بهبود عملکرد کلیه، احتباس آب توسط بدن 
باور صحیح  بنابراین، اگر این  را اصلاح و بهبود بخشد. 

باشد، نوشیدن زیاد آب ممکن است به بهبود نفخ در دوران 
قاعدگی کمک کند. البته لازم به ذکر است در حال حاضر 

شواهد و مدارک علمی در اثبات این ادعا وجود ندارد.
با این تفاصیل، نوشیدن آب بیشتر به هیدراته شدن بدن 
منجر می شود که در واقع منجر به بهبود احساسات انسان 
می شود. به همین دلیل امتحان این روش یعنی "نوشیدن 
آب بیشتر" هیچ ضرری ندارد بلکه در بسیاری از موارد دیگر 

نیز مفید است.
5-ازکربوهیدراتهایتصفیهشدهبپرهیزید

کربوهیدرات های تصفیه شده، از قبیل آرد سفید و شکر 
فرآوری شده، باعث افزایش سطح قند خون می شوند که 
افزایش  نیز در خون  انسولین  در پی آن سطح هورمون 
می یابد و بر اثر این اتفاق نیز کلیه سدیم بیشتری را احتباس 

و نگهداری می کند.
به  منجر  سدیم  میزان  افزایش  که  باشید  داشته  توجه 
احتباس آب بیشتر می شود. بنابراین افرادی که به دنبال 
کاهش احتباس آب و کاهش نفخ دوران قاعدگی هستند، 
بهتر است که از کربوهیدرات های تصفیه شده پرهیز کنند. 

6-بهطورمنظمورزشوفعالیتبدنیکنید
طی یک تحقیق در سال 2013 مشخص شد، تمرین 
از  پیش  سندروم  علائم  می تواند  منظم  بدنی  فعالیت  و 
قاعدگی یا PMS را بهبود بخشد. بنابراین با توجه به این که 
نفخ دوران پریود یکی از علائم سندرم پیش از قاعدگی 
است، ورزش و فعالیت بدنی منظم می تواند آن را کاهش 
دهد. گفتنی است لازم است همه ی افراد برای سالم ماندن 
حداقل 2.۵ ساعت ورزش و فعالیت بدنی متوسط در هفته 

داشته باشند. 
7-استفادهازقرصضدبارداری

قرص  که  داد  نشان   2008 سال  در  تحقیق  یک 
ضدبارداری می تواند نفخ دوران قاعدگی را بهبود بخشد. 
گزارش  رابطه  این  در  برخی خانم ها  نماند  ناگفته  البته 
کردند که استفاده از قرص های ضدبارداری باعث تشدید 

نفخ دوران قاعدگی آن ها شده است.
گفتنی است اثر این قرص ها در خانم ها متفاوت است، 
بنابراین بهترین استراتژی در این رابطه این است که برای 
مشورت  خود  پزشک  با  ضدبارداری  قرص های  مصرف 
کنید و بعد از امتحان چند نوع از این قرص ها، آن نوع 
قرصی که عملکرد و اثر بهتری برای شما در بهبود علائم 

سندروم پیش از قاعدگی داشت، انتخاب کنید. 
چهزمانبهپزشکمراجعهکنیم؟

نفخ دوران قاعدگی در بیشتر خانم ها ناراحت کننده و 
به  وقفه در رسیدگی  باعث  اما معمولًا  ناخوشایند است 
زندگی روزمره نمی شود. با توجه به این موضوع اگر شما از 
آن دسته افرادی هستید که نفخ دوران قاعدگی در زندگی و 
روند روزانه ی شما تأثیرگذار است، می توانید در این مورد با 

پزشک خود مشورت کنید و از او راهنمایی بگیرید.
همچنین اگر نفخ دوران پریود بعد از اتمام دوره قاعدگی 
این  در  پزشک  با یک  است  بود، خوب  پابرجا  همچنان 
رابطه گفتگو کنید. به یاد داشته باشید که نفخ در برخی از 
موارد می تواند نشانه ای بر وجود مشکلات جدی در بدن و 

سلامت افراد باشد.

خانم ها بخوانند!

7 روش برای کاهش نفخ قاعدگی

 

یک کشاورز انگلیسی در مزرعه خود از رباتی استفاده می کند که دوستدار محیط 
زیست بوده و با هوش مصنوعی کار می کند.

یک کشاورز انگلیسی به نام "جیمی باتلر")Jamie Butler( در نظر دارد که در زمین  
کشاورزی ۴۵0 هکتاری خود فناوری  را به کار گیرد که دوستدار محیط زیست بوده و 

کارایی بالایی داشته باشد.
کارگر جدید "باتلر" در زمین کشاورزی به کاشت گندم می پردازد، علف های هرز را 

بررسی می کند. این کارگر عرق نکرده و شکایت هم نمی کند.
کارگر مزرعه باتلر رباتی است که در این زمین کشاورزی به کار گرفته می شود.

این ربات ۴ چرخ بوده و "تام" نام گرفته است.
گوشی های  فناوری  و  مصنوعی"  GPS(،"هوش  "جی پی اس")  از  استفاده  با  تام 

هوشمند، به نقشه برداری از زمین های کشاورزی می پردازد.
موج  از  بخشی  عنوان  به  که  است  ربات  ساخت  کوچک  شرکت  یک  "تام"  خالق 

استارتاپ های "فناوری های زمین کشاورزی" فعالیت می کند.
هدف این استارتاپ تبدیل محصولات غذایی به بخش هایی است که بازار را به سمت و 
سویی ببرند که با افزایش جمعیت جهان، به مشکل کمبود مواد غذایی و همچنین ارزان 
شدن غذا کمک کند. استارتاپ تولید کننده تام در نظر دارد سال آینده آزمایش دو ربات 

دیگر را هم آغاز کند که به وسیله "هوش مصنوعی" هدایت می شوند.
این ربات در کنار تام به کار کاشت، تغذیه و برداشت علف های هرز خواهند پرداخت.

تام نه  تنها از نظر اقتصادی به صرفه است، بلکه تاثیرات بد کشاورزی روی محیط زیست 
را هم کاهش می دهد. این ربات کارهایی را انجام می دهد که کشاورز به تنهایی قادر به 
انجام آنها نیست. به عنوان مثال کشاورز نمی تواند به شخصه در تمام مزرعه گشته و تک 
تک گیاهان را بررسی کند. علاوه بر آن تام می تواند در فصل کاشت و هنگام کار، هزاران 

تصویر با کیفیت بالا را هم به ثبت برساند.
برنامه ریزی شده که آزمایش های بزرگتر این ربات در سال 2021 انجام شود و برآورد 

شده که تا چند سال دیگر این ربات به فروش نرسد.

شناسایی  برای  دارد  نظر  در  آمریکا  ارتش 
ریزارگانیسم های  مهندسی  دشمن،  زیردریایی های 

دریایی را آغاز کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیفنس وان، وزارت دفاع 
آمریکا)پنتاگون( در جستجوی راهی برای مهندسی 

ریزارگانیسم ها است.
از  با استفاده  بتوان  ارتش آمریکا امیدوار است که 
برای  را  دریایی  ریزارگانیسم های  ژنتیک،  مهندسی 
اطلاع از عبور زیردریایی های دشمن و یا حتی غواصان 

آنها به کار گرفت.  
نظامی  کاربردهای  از  یکی  تنها  موضوع،  این 

مهندسی ارگانیسم ها است و شاید بتواند امکان استتار 
را برای جلوگیری از شناسایی شدن فراهم کند و نیروها 

را از شرایط دشوار نجات دهد.
در این پژوهش که با حمایت "آزمایشگاه پژوهش های 
دریایی آمریکا")NRL( صورت می گیرد، یک ارگانیسم 
ژنتیکی  نظر  از  "مارینوباکتر"،  مانند  دریایی  فراوان 
از  که  خاصی  مواد  به  نسبت  تا  می شود  داده  تغییر 
کشتی، غواص و یا تجهیزات دشمن باقی می مانند، 
واکنش نشان دهند. ممکن است این مواد، فلزات، 
سوخت، DNA انسان یا برخی مولکول هایی باشند 
از  و  ندارند  اقیانوس وجود  در  به صورت طبیعی  که 

زیردریایی ها به جا می مانند.
پژوهشگران  از   ،)Sarah Glaven("گلاون "سارا 
آزمایشگاه پژوهش های دریایی آمریکا گفت: ما در این 
پژوهش، توانایی میکروب را در متوقف کردن الکترون ها 
می گیریم و سپس از الکترون ها برای مشخص کردن 

وسایل نقلیه خودران استفاده می کنیم.
گلاون باور دارد که این پژوهش می تواند شواهدی 
نظامی  حوزه  در  استفاده  برای  که  دهد  ارائه  واقعی 
کارآمد هستند. گفتنی است که مقامات نظامی اعلام 
کرده اند این پژوهش، هنوز در مراحل ابتدایی خود به 

سر می برد.

پژوهشگران دانشگاه تهران با استفاده از پروتئین های موجود در آب پنیر، نانوکپسول های 
حاوی کورکومین را تولید کردند که ازاین فرآیند می توان برای تولید نوشیدنی های فراسومند از 

آب پنیر و عصاره زردچوبه استفاده کرد.
مهدی محمدیان، دانشجوی دکتری رشته علوم و مهندسی صنایع غذایی دانشگاه تهران، 
"کورکومین" را ماده ای زیست فعال طبیعی دانست که از زردچوبه به دست می آید و گفت: 
این ماده دارای خواصی چون آنتی اکسیدانی، ضد سرطانی، ضد میکروبی و ضد التهابی 
استT ولی حلالیت پایین کورکومین در آب، کاربرد آن در فرمولاسیون های غذایی و دارویی 

بسیار کم است.
وی با بیان اینکه مطالعات مختلفی برای افزایش حلالیت کورکومین از طریق روش هایی 
همانند کپسوله کردن و یا کمپلکس کردن آن با پروتئین ها اجرایی شده است، ادامه داد: بر 
این اساس در این مطالعه   برای افزایش حلالیت کورکومین در آب، این ماده  با نانوساختارهای 
حاصل از پروتئین های آب پنیر کمپلکس شد. این عملیات موجب افزایش حلالیت آن به 

مقدار قابل توجهی )حدود 1200 برابر( شد.

محمدیان اضافه کرد: از آنجا که مراحل تولید این کمپلکس در شرایط نوشیدنی های 
غذایی انجام گرفت، نتایج این مطالعه می تواند به طور مستقیم برای تولید نوشیدنی های 

فراسودمند حاوی کورکومین مورد استفاده قرار گیرد.
وی به تفاوت این پژوهش با سایر مطالعات اشاره کرد و یادآور شد: در مطالعات گذشته 
از حلال هایی مانند اتانول در میزان بالا برای کمپلکس کردن و افزایش حلالیت کورکومین 
استفاده شده  است. با توجه به کاربرد پروتئین آب پنیر در این پژوهش، نتایج حاصل شده 
می تواند منجر به تولید نوشیدنی هایی با میزان پروتئین بالا شود که حاوی کورکومین باشند، 
اما در آنها از الکل استفاده نشده  است. از این رو می توان از آن برای تولید نوشیدنی های 

غیرالکلی استفاده کرد که برای مسلمانان در سرتاسر جهان قابل مصرف باشد.
مجری طرح افزایش کاربرد پروتئین آب پنیر را از دیگر مزایای این طرح عنوان کرد و افزود: 
همچنین می توان بر اساس نتایج این مطالعه استفاده از حلال هایی مانند اتانول را که برای 

افزایش حلالیت کورکومین استفاده می شوند، کاهش داد و یا به طور کلی حذف کرد.
محمدیان در خصوص فرایند تولید این نانوساختارها گفت: ما از پروتئین آب پنیر به عنوان 
یک نانوحامل برای کورکومین استفاده کردیم که برای این منظور از فرایند نانوفیبریلاسیون 
استفاده شد که یک فرایند ساده است و تنها با حرارت دهی پروتئین های غذایی در دماهای 
بالا و شرایط اسیدی انجام می گیرد. همچنین در این فرایند از حلال ها و ترکیبات سمی 

استفاده نمی شود؛ بنابراین می توان آن را فرایندی سبز در نظر گرفت.
به گفته این محقق، نانوفیبریلاسیون منجر به تشکیل نانوفیبریل هایی با ضخامت نانومتری 
و طول میکرومتری می شود. این ساختارهای نانوفیبریلی دارای آب گریزی سطحی بالایی 
هستند که باعث افزایش توانایی آنها در اتصال به ترکیبات زیست فعال آب گریز )هیدروفوب( 

مانند کورکومین می شود.
به  کورکومین  اتصال  می دهد  نشان  مطالعه  این  نتایج  کرد:  نشان  خاطر  محمدیان 
نانوفیبریل های پروتئین آب پنیر باعث افزایش 1200 برابری حلالیت آن در شرایط مشابه 
نوشیدنی های غذایی شده است. همچنین نانوکمپلکس های تولید شده دارای خواص آنتی 

اکسیدانی و عملکردی بسیار خوبی هستند.

ابداع ربات مزرعه دار مجهز به هوش مصنوعی

شناسایی زیردریایی دشمن با کمک موجودات دریایی

تولید نوشیدنی های فراسودمند با پنیر و عصاره  زردچوبه

دستگاهی که به ریه گوش می کند تا قلب را 
چک کند

فناوری  دانشگاه  دانشمندان 
نانیانگ)Nanyang( موفق به ابداع یک 
گوشی  شکل  به  که  شده اند  دستگاه 
به یک حسگر صوتی  پزشکی تبدیل 
کاربر  هوشمند  گوشی  به  و  می شود 
از  را  قلب  نارسایی  تا  می شود  متصل 
تشخیص  ریه  صدای  شنیدن  طریق 

دهد.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، 
یکی از علائم اصلی نارسایی احتقانی 
 ،)congestive heart failure(قلب
حال  در  است.  ریه ها  در  مایع  تجمع 
حاضر، مردم برای نظارت و خبردار شدن 

از چنین عارضه ای نیاز به رفتن به یک کلینیک دارند.
اما اکنون به لطف یک دستگاه جدید که محققان دانشگاه نانیانگ سنگاپور ساخته اند، 

می توان به زودی در هر زمان دلخواه در خانه هم این وضعیت را چک کرد.
هنگامی که کسی نارسایی احتقانی قلب را تجربه می کند، قلب ضعیف وی قادر نیست 
که به طور کامل خونی را که از ریه دریافت می کند، پمپاژ کند. این باعث می شود که خون 
به رگ ها و مویرگ های ریه برگردد و سبب ایجاد فشار می شود. این فشار داخلی به نوبه خود 

باعث می شود مایع در ریه ها تجمع یابد.
این دستگاه جدید که توسط دانشمندان دانشگاه فناوری نانیانگ و با همکاری محققان 
بیمارستان "تن  تاک  سنگ")Tan Tock Seng( سنگاپور طراحی شده است، به صداهایی 
که در هنگام عبور هوا از ریه ها تولید می شود، گوش می کند. این دستگاه شامل یک 

حسگر صوتی مانند گوشی پزشکی است که به یک گوشی هوشمند متصل می شود.
افرادی که احساس تنگی نفس می کنند، به راحتی می توانند این حسگر را به گوشی 
خود متصل کنند و آن را 10 ثانیه روی سینه خود نگه دارند. این دستگاه صداهای ریه را 

تقویت کرده و به یک برنامه بر روی گوشی هوشمند ارسال می کند.
الگوریتم های طراحی شده این برنامه، داده ها را پردازش می کنند و میزان تجمع مایع را 

تعیین می کنند و احتمال نارسایی احتقانی قلب را پیش بینی می کنند.
سپس این داده ها و نتایج بر روی صفحه تلفن نمایش داده می شوند. کاربران بر اساس 
این اطلاعات می توانند در صورت نیاز به پزشک خود مراجعه کنند یا داروهای مربوطه را 
مصرف کنند. این دستگاه در آزمایش روی 86 بیمار مبتلا به نارسایی احتقانی قلب، در 
مقایسه با روش های تشخیص استاندارد مانند اشعه ایکس و سی تی اسکن، در تشخیص 
بیماری 92 درصد دقیق بود. توسعه بیشتر این تکنولوژی می تواند این رقم را حتی بالاتر 
نیز ببرد. "سر وی" سازنده این دستگاه می گوید: در حال حاضر چنین تشخیصی تنها 
می تواند از طریق معاینه بالینی انجام شود. دستگاه پزشکی هوشمند ما می تواند توسط 
هر کسی در هر کجا استفاده شود و امکان تشخیص زودهنگام نارسایی احتقانی قلب را 

فراهم می کند.

اگزواسکلتون جدید به سربازان قدرت 
خارق العاده می دهد

 ارتش آمریکا قراردادی برای ساخت اگزواسکلتونی امضا کرده که با باتری کار می کند و 
به سربازان قدرت های خارق العاده می دهد.

ارتش آمریکا قراردادی 6.9 میلیون دلاری برای توسعه اگزواسکلتون امضا کرده که شبیه 
زره شخصیت »مرد آهنین« است. این اگزواسکلتون قدرت های ابرانسانی به سربازان می 

دهد.
 اگزواسکلتون مذکور Onyx نامیده می شود و با باتری کار می کند. همچنین مجهز 
به حسگرهای مختلف، هوش مصنوعی و فناوری دیگری است که به انجام حرکات های 

طبیعی کمک می کند.
Onyx در شرکت لاکهید مارتین ساخته می شود و در اصل هدف ساخت آن کمک به 

افرادی بود که نمی توانند به راحتی حرکت کنند.
لاکهید مارتین در این باره اعلام کرده است:  اگزواسکلتون مذکور قدرت پاها را برای 
انجام فعالیت های فیزیکی سختی افزایش می دهد که شامل بلند کردن یا کشیدن اجسام 

سنگین، نگهداشتن ابزارهای سنگین، زانو زدن و راه رفتن به مدت طولانی  است.
هنگامیکه قدرت انسان به چالش کشیده می شود، اونیکس به کار می آید و از خستگی 

ماهیچه می کاهد، همزمان قدرت تحمل را افزایش می دهد.
نتایج آزمایش های اولیه نسخه قبلی اگزواسکلتون نشان داد این ابزار قابلیت عملکرد را 

از 2تا 27 بار افزایش می دهد.
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وضعیت این روزهای سینمای ایران به شکلی است 
که گروهی از فیلم های عاری از محتوا اما گیشه پسند 
به سرعت از کنار قطار فیلم های توقیفی گذرکرده و به 

سرمنزل اکران و فروش های میلیاردی می رسند.
بازار مواد غذایی  از گزاره هایی که در زمینه  یکی 
که  است  هایی  شرکت  سربرآوردن  شده،  مطرح 
به  و  اطمینان  مورد  و  آشنا  نام  محصولات  غیاب  در 
دلایلی چون توقف یا کاهش تولید و نیز صادرات این 
محصولات، کالاهای خود را به بازار سرازیر کرده اند و ما 
یکباره با اسامی و محصولاتی روبرو می شویم که انگار 
یک شبه خط تولید زده اند و اجناسشان را در قفسه 

ها چیده اند.
این مساله در سینما هم به شکلی دیگر به چشم 
می آید. برخی ناظران و کارشناسان می گویند مدتی 
است که محصول مطلوبی تولید نمی شود یا تعمدا آن 
ها را کنار می گذاریم، حذف می کنیم یا اصلا جلوی 
تولیدشان را می گیریم. در نتیجه مجبور شده ایم تا 
ذائقه خود را به همان بی کیفیت هایی که هست تنزل 

دهیم. 
* فیلم های که می سوزند 

آن  شاهد  ایران  امروز  سینمای  در  که  موقعیتی 
هستیم، از دید برخی به این شکل است که خطوط 
قرمز متعددی باعث ممیزی هایی سختگیرانه نسبت 
به اکران و نمایش فیلم ها شده است؛ ممیزی هایی که 
ماه ها و حتی سالها فیلم را پشت در بسته دریافت مجوز 
اکران قرار داده و خستگی ساخت و تولید فیلم را بر تن 
کارگردانان و فیلمسازان باقی گذاشته و به مثابه مثل 
معروف »پشت دست خود را داغ کردن«، آنان را نسبت 
به ادامه مسیر دلسرد و منزوی کرده و از ساخت آثاری 

که صرف هزینه و زمان به دیدنش بیارزد باز می دارد. 
نگاهی به فیلم هایی توقیف موقت و ابدی نشان 
از گستردگی حیطه ممیزی ها و اعمال سلیقه های 
گوناگون دارد، به صورتی که در توقیف موقتی و در 
نوع  مسوولان  تغییر  با  بعضا  سلیقه،  اعمال  صورت 
مواجهه با فیلم ها تغییر کرده و فیلم اجازه اکران می 
گیرد اما در توقیف ابدی، به رغم تغییر افراد ممنوعیت 
باقی می ماند. بعضی می گویند روز به روز بر خطوط 
قرمز افزوده می شود و تکرار مطالبی که در یک دهه 
خاص به راحتی بیان می شد و در زمره ممنوعیت ها 

نبود، امروز اجازه اکران را می گیرند. 
»عصبانی نیستم« تولید 1392 در حالی در ابتدای 
سال 1397 به اکران درآمد که پنج ساله پر از رفت و 
برگشت و اصرار و انکار را گذراند. انتقادات، درخواست 
ها، پیگیری ها و مخالفت هایی که پنج سال تمام این 
فیلم را مسکوت گذاشت و دیدن آن را برای مخاطب 
و دیده شدن کار هنرپیشه ها و سازندگان به تاخیر 
انداخت را به دلیل مطرح ساختن موضوعات سیاسی 

مربوط به سال 88 بود. 
»علی  کارگردانی  به  فیلمی  اتمی«  قلب  »مادر 
مطرح  دلیل  به   1393 سال  محصول  احمدزاده« 
ساختن موضوعاتی مرتبط با سیاست های اقتصادی 
و بحث یارانه ها چیزی حدود چهار سال را در توقیف 
و  حذف  با  هم  آن  سال 96  در  نهایت  در  تا  گذراند 

اصلاحات اکران یافت. 
»شهرام  کارگردانی  به  فیلمی  دختر«  »خانه 
شاه حسینی« محصول سال 1393، پس از اکران در 
جشنواره فیلم فجر با حاشیه های فراوانی مواجه شد و 
پس از حذف بخش هایی از داستان فیلم در نهایت در 
سال 1396 و آن هم به صورت محدود در سینماهای 
ایران اکران شد. موضوع این فیلم تابوهای اخلاقی 

زنانگی و دخترانگی است. 
 Hussein Who فیلم »رستاخیز« با عنوان انگلیسی
و  کارگردانی  به  مذهبی  تاریخی  فیلمی   ''Said No
نویسندگی »احمدرضا درویش« محصول سال 1391 
بود که اگرچه در سی و دومین دوره جشنواره فیلم 
فجر در هشت بخش از جمله بهترین فیلم و بهترین 
کارگردانی برنده سیمرغ بلورین شد اما ساعاتی پس 
از اکران عمومی در تیرماه 94 و در پی مخالفت علما 

و مراجع با محتوای آن و به تصویر کشیدن چهره برخی 
معصومین از پرده سینماها به پایین کشیده شد. این 
فیلم به موضوع عاشورای حسینی می پردازد و به دلیل 
نشان دادن چهره حضرت علی اکبر )ع( و حضرت 
نشده  اکران  همچنان  و  شد  توقیف  )ع(  ابوالفضل 

است. 
و  کارگردانی  به  فیلمی  جشن«  یک  »گزارش 
نویسندگی »ابراهیم حاتمی کیا« ساخته سال 1389 
است که از زمان ساخت تاکنون از جانب وزارت ارشاد 
توقیف شده و هیچگاه در سینماها اکران نشده است. 
موضوع این فیلم چالش های پیش روی جوانان در 

جامعه است. 
محصول  دوست داشتنی«  »آشغال های  فیلم 
سال1391 و به نویسندگی کارگردانی و تهیه کنندگی 
»محسن امیریوسفی« هم درخصوص حوادث بعد از 
انتخابات سال 1388 است. تلاش های بسیار برای 
کسب پروانه نمایش و مجوز اکران برای این فیلم طی 
این سالها بی نتیجه ماند. از جمله مهمترین حواشی 
آن می توان به استعفای »شهاب حسینی« بازیگر این 
فیلم به عنوان مشاور »محمد حیدری« دبیر جشنواره 
سال 94 اشاره کرد. حیدری در نشست مطبوعاتی 
سی و چهارمین جشنواره، این فیلم را معضل هرساله 
جشنواره ها اعلام کرد. در نهایت »علی جنتی« وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت یازدهم گفت این فیلم 

پروانه نمایش ندارد و اکران هم نخواهد شد. 
»ارادتمند؛ نازنین، بهاره و تینا« فیلمی به کارگردانی 
و نویسندگی »عبدالرضا کاهانی« ساخته سال 1395 
است که هنوز هم مجوز اکران نگرفته است و به نظر می 
رسد چنین اجازه ای را هم نخواهد گرفت. موضوع 
فکری  خاستگاه های  با  زن  سه  گرفتن  انتقام  فیلم 
متفاوت از مردان به انحای مختلف و به دلیل تجارب 

زیسته آنان و خشمی است که در خود دارند. 
**فیلم هایی که می سوزانند 

پرشمار  اکران  ممیزی،  و  توقیف  روی سکه  آن  اما 
کمدی های کم محتوا و بی محتوایی است که بعضا 
حتی اسم تهیه کننده و کارگردان آن را تاکنون نشنیده 
ایم. این عرصه شبیه به بازار مکاره ای شده است که 
انگار هرکسی را به امید کسب سود و فارغ از تخصص و 

تجربه به داخل خود می کشد. 
نگاهی به لیست یکی دو ساله اخیر ساخت و اکران 
این  تولیدات  بالای  حجم  گویای  خوبی  به  کمدی 
ژانر است؛ محتوای این لیست »دم سرخ ها« تولید 
1396 و اکران در مرداد 97، »کاتیوشا« تولید 1396 
و اکران در مرداد 1397، »وای آمپول« تولید 1396 
آبان 1397، فیلم »هشتگ«  تاریخ  و اکران شده در 
تولید 1396 و اکران شده در مهرماه 1397 و جالب 
تر از همه »لازانیا« تولید سال 1397 و اکران شده در 
مهرماه 1397 است. لازانیا فیلمی است که در زمانی 
کمتر از 6 ماه ساخته و تدوین و اکران شده و با بیش از 
3 میلیارد فروش در مدتی کمتر از 3 ماه در وضعیت 

خوبی از نظر گیشه قرار دارد. 
این فیلم ها به سرعت ساخته و به سال نرسیده اکران 
می شوند و به فروش های میلیاردی هم دست پیدا می 

کنند؛ فیلم هایی که نه فیلمنامه ای خاص دارند و نه 
بازیگرانی حرفه ای و بعضا حتی کارگردانانشان نیز یک 
شبه تصمیم به فیلمسازی گرفته اند. این آثار با نیت 
گیشه ساخته می شوند و آن را به دست می آورند اما 
به قیمت از دست دادن خیلی چیزها در ابعادی کلان 

برای سینمای ایران. 
از کیفیت و محتوا  به دلیل عاری  اتفاقاتی  چنین 
کردن تولیدات و همچنین تغییر و تنزل سلیقه و ذائقه 
مخاطب قابل انتقادند. زمانی که مخاطب فیلم بین 
و کسی که به سینما می رود به تولیداتی این چنینی 
و فست فودی عادت کند دیگر تمایلی به غذاهای با 
کیفیت تر ندارد و این ضربه ای است که از جانب این 
کمدی های فست فودی به بدنه سینمای فاخر زده 

می شود. 
. *فقدان فیلمنامه خلا بزرگ کمدی های گیشه 

دارد  بررسی  و  توجه  به  نیاز  و  دهد  می  رخ  آنچه 
تغییراتی است که از این رهگذر ایجاد می شود، یعنی 
وقتی فیلم های به اصطلاح دغدغه مند با بایکوت و 
برخورد روبرو و توقیف می شوند اما کمدی هایی کم 
محتوا امکان حضور، فروش و قبضه گیشه را دارند، 
اتفاقی که می افتد این است که بازیگران حرفه ای، 
فیلمسازان، تهیه کنندگان و کارگردانان صاحب نام 
را  یکی  سبک  این  با  کار  و  سکوت  بین  تا  مجبورند 

انتخاب کرده و به مرور دچار تنزل کاری شوند. 
می  مطرح  لفافه  در  گذشته  در  اگر  که  ای  پدیده 
شد اما امروز به صراحت بیان می شود، مثلا »سعید 
سهیلی« کارگردان »گشت ارشاد« در مصاحبه هایش، 
و  درآمد  کسب  را  سخیف  های  فیلم  ساخت  دلیل 

موفقیت در گیشه عنوان کرده است. 
»هارون یشایایی« تهیه کننده و یکی از پیشکسوتان 
عرصه فیلمسازی در ایران معتقد است در این داستان 
که امروز فیلم های کمدی کم محتوا روی پرده هستند 
و مردم می روند و آنها را می بینند نمی توانیم مردم را 
نقد کنیم چرا که در اینجا نقد متوجه نه مردم که ما 
فیلمسازها است. وقتی ما فیلم خوب و با کیفیت تولید 
نمی کنیم، مردم می روند و همان چیزی را که ما تولید 
کرده ایم می بینند. در نتیجه این نقد به سازندگان وارد 
است که چرا سطح آثار را تنزل داده اند.  نقد بسیار 
جدی و پررنگی که به شدت بر فیلم های کمدی حال 
حاضر سینمای اکران وارد است نداشتن داستان و 
فقدان فیلمنامه است، به صورتی که برای برخی از 
آنها حتی تک خطی در معرفی داستان وجود ندارد و 
انگار کل دقایق فیلم بداهه گویی های تجربی بازیگران 
است. این بدان معنا است که اساسا این فیلم ها چیزی 
جز ملغمه ای از آدم های رنگارنگ و دیالوگ های بی 
داستانی،  روایت  و  پردازی  داستان  نیستند.   هدف 
گمشده این روزهای این ژانر است که به شدت آن را 
خالی و عاری از محتوا ساخته است. به همین خاطر 
بسیاری صاحبنظران عرصه سینما می گویند روند 
فیلمنامه نویسی در ژانر کمدی این روزهای سینمای 
از تمام  نتیجه  ایران در حال عقیم شدن است و در 
پتانسیل های خود در راستای اثرگذاری بر مخاطب و 

جامعه عاری می شود. 

سرپرست اداره هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان قم  مطرح کرد

حمل و نقل ترکیبی، راهکار برون رفت
 از گره ترافیکی قم

سرپرست اداره هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: 
استان قم بعد از استان تهران بیشترین طول آزاد راه ها  و بزرگراه ها را به ازای هر 100 

کیلومتر راه برون شهری را در اختیار دارد.
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان قم، محمدرضا فرج به 
اهمیت جایگاه استان قم در سیستم حمل و نقل کشور اشاره کرد و اظهار داشت: شهر 
قم با وجود حرم مطهر حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران به عنوان دومین 
مرکز زیارتی کشور شناخته می شود که به دلیل برخورداری از موقعیت جغرافیایی ویژه و 
استقرار در مسیر چهار راه مواصلاتی 17 استان کشور نقش کریدور ارتباطی را به خوبی 
ایفا می کند. سرپرست اداره هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم افزود: همچنین فاصله نزدیک و مجاورت با بازارهای بزرگ مثل تهران، اصفهان و اراک، 
مرکز اقتصادی سلفچگان و فرودگاه بین المللی امام خمینی)ره( اهمیت موضوع حمل و 
نقل در این استان را گوشزد می کند. فرج در خصوص طول محورهای جاده ای استان 
ابراز داشت: طول آزاد راه های استان قم 229 کیلومتر،  بزرگراه ها 191 و راه های اصلی 
و فرعی به ترتیب 176 کیلومتر و 152 کیلومتر است. وی افزود: براساس شاخص آزاد راه 
های کشور )به ازای هر 100 کیلومتر راه برون شهری موجود در کشور(، استان قم بعد از 

استان تهران بیشترین طول آزاد راه های کشور را در اختیار دارد.
سرپرست اداره هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان قم به مقایسه 
آمار تردد و تصادفات چهار ماهه نخست سال 96 و 97 پرداخت و توضیح داد: تردد در 
محورهای استان در چهار ماهه  نخست سال 1397 نسبت به مدت مشابه سال قبل پنج 
درصد افزایش داشته است. تحلیل تصادفات استان نشان می دهد 33 درصد تخلفات 
مربوط به سرعت غیرمجاز و 67 درصد تخلفات مربوط به رعایت نکردن فاصله طولی بوده 
است. وی با بیان این که در سال جاری شاهد افزایش 20 درصدی تصادف در استان قم 
بوده ایم، ادامه داد: بیشترین میزان تصادفات مربوط به محورهای آزاد راه ها و خودروهای 
سواری بوده که آزاد راه قم- تهران با حدود 20 درصد بیشترین سهم را به خود اختصاص 
داده است. فرج تصریح کرد: در استان قم خوشبختانه، شاهد کاهش تخلفات سرعت 
و سبقت غیرمجاز در محورها بوده ایم اما متاسفانه عدم رعایت فاصله طولی مجاز 
افزایش پیدا کرده که این امر منجر به افزایش آمار تصادفات و فوتی ها شده است 
که بر همین اساس ارتقای سامانه ثبت تخلفات در آزاد راه ها برای ثبت فاصله طولی 
خودرو ها ضروری به نظر می رسد. وی در خصوص ظرفیت های حمل و نقل ریلی استان 
قم توضیح داد: روزانه 24 رام قطار به شهر قم وارد یا خارج می شوندکه از این تعداد 8 رام 
مربوط به مسیر قم- تهران می باشد که در روزهای خاص و پیک این تعداد افزایش می یابد 
که با توجه به ظرفیت 300 نفری هر رام قطار، میزان استفاده مسافران از خطوط ریلی 

قابل توجه است. 
فرج افزود: همچنین برای تسهیل در تردد و ایمنی سفر بالاخص برای دانشجویان، 
بررسی برقراری رام قطار قم- کاشان در دستور کار است. وی گفت: در استان قم در 
مجموع 124 نقطه پرحادثه و دارای حادثه و نقطه مهم شناسایی شده است که می توان با 
انجام طرح های کم خرج و زودبازده مانند نصب علائم چراغ راهنما و... به صورت موقت و 

کوتاه مدت نسبت به خطر پذیری محور و مسیر، اعلام هشدار کرد.
*موانع و تهدیدات حمل و نقلی استان قم

سرپرست اداره هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: 
در موضوع حمل و نقل استان ضروری است میان ادارات کل راه و شهرسازی، راهداری و 
حمل و نقل جاده ای و شهرداری )مدیریت درون شهری و برون شهری( هماهنگی و تعامل 

بیشتری وجود داشته باشد.
وی آسیب مباحث حمل و نقلی استان را در کمبود تعامل میان دستگاه های ذی ربط 
دانست و افزود: بر این اساس در برخی از پروژه ها با مشکلاتی مواجه شده ایم که از آن 
جمله می توان به پروژه عبور قطار پرسرعت از داخل شهر اشاره کرد که در صورت هماهنگی 

دستگاه های مرتبط، شاهد توقف یا طولانی شدن زمان اجرای پروژه نخواهیم بود.
فرج با اشاره به اهمیت تعامل و ارتباط تنگاتنگ دو اداره کل راه و شهرسازی و اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خاطر نشان ساخت: راهی که توسط معاونت 
مهندسی و ساخت راه و شهرسازی احداث می شود می بایست برای نگهداری و حفظ آن، 

در اسرع وقت تحویل حوزه راهداری اداره کل حمل و نقل جاده ای شود. 
وی با اشاره به این که حوزه راهسازی در اداره کل راه و شهرسازی و حوزه نگهداری و 
تعمیر در اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای مستقر هستند، تصریح کرد:  برای 
پیشبرد سیاست های حمل و نقل جاده ای استان و کشور دو بخش راهسازی و راهداری،  
بهتر است در یک مکان و زیر مجموعه یک اداره کل انجام وظیفه کنند که این امر در 
جلسات متعدد و با حضور معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی مورد نقد و بررسی قرار 

گرفته است.
سرپرست اداره هماهنگی امور حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی استان قم هشت 
اصل توسعه شهر مبتنی بر حمل و نقل همگانی را معرفی کرد: پیاده محوری )توسعه 
محلات شهری(، ایمنی مسیر پیاده رو، فعال و پویا بودن مسیر پیاده رو، دسترسی ساکنان 
به حمل و نقل همگانی و انبوه، افزایش تراکم ساختمان ها و بناها در نزدیکی ایستگاه ها، 
توسعه افقی شهر، ایجاد یکپارچگی در سیستم حمل و نقل، تغییر رویکرد از طراحی خودرو 
به طراحی حمل و نقل همگانی و محدودیت برای عبور و مرور خودرو های شخصی از 

مهمترین اصول توسعه شهر مبتنی بر حمل و نقل همگانی است.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم :

1843همپوشانی بیمه ای در استان قم
 شناسایی شد

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم با اشاره به اینکه رفع همپوشانی بیمه ای در دستور کار 
این اداره کل قرار دارد، گفت: 1843 همپوشانی بیمه ای با سایر سازمان های بیمه گر در 

این استان شناسایی شده که رفع آنها در اولویت قرار گرفته است.
علی اصغر دادخواه با اعلام این خبر افزود: تمام این افراد مورد اشاره بصورت همزمان و 
طبق اعلام سازمان بیمه سلامت ، بیمه شده اصلی صندوق کارکنان دولت محسوب شده 

و از خدمات درمانی سازمان مذکور برخوردار می باشند.
وی با اشاره به قوانین بودجه سال 97 در حوزه بیمه ها گفت: استحقاق سنجی، ایجاد 
پایگاه جمعیت بیمه شدگان و رفع همپوشانی از جمله موارد ذکر شده در حوزه بیمه ها می 
باشد. مدیرکل تامین اجتماعی قم با بیان اینکه این اقدام در اجرای بند "د" تبصره "17" 
قانون بودجه سال 1397 کشور صورت گرفته تاکید کرد: رفع همپوشانی بیمه ای می تواند 

به ایجاد عدالت درمانی در استان کمک زیادی کند.
دادخواه ادامه داد: در راستای رفع همپوشانی بیمه ای و مدیریت بهینه منابع مالی نظام 
سلامت، این بیمه مکلف است نسبت به رفع همپوشانی، شناسایی و ساماندهی افراد 
دارای 2 دفترچه درمانی یا بیشتر اقدام کند. وی مدیریت منابع بیمه ای را یک اولویت 
دانست و گفت: با همکاری سازمان های بیمه گر، پزشکان و مردم منابع بیمه ای استان 
قم مدیریت خواهد شد. وی اضافه کرد: افرادی که دارای بیمه نامه درمان )اصلی( سازمان 
های دیگر بیمه گر هستند، بیمه نامه اصلی سازمان بیمه گر آنان ابقا و بیمه نامه تبعی تامین 
اجتماعی این افراد باطل می شود. مدیرکل تامین اجتماعی قم بیان کرد: از این پس بیمه 
شدگان باید نسبت به تعیین تکلیف همپوشانی دفترچه های خود اقدام کنند زیرا داشتن 
دفترچه های متعدد تخلف محسوب می شود. دادخواه اضافه کرد: هم اکنون آمار دقیقی 
از میزان همپوشانی ها نداریم ولی با ادامه این اتفاق ، تمام همپوشانی های بیمه ای در 
استان قم برطرف می شود. اداره کل تامین اجتماعی قم در حال حاضر با 4 شعبه اصلی، 
دو شعبه اقماری و 5 کارگزاری رسمی فعالیت دارد و 18 نوع خدمت بیمه ای را بصورت 
غیرحضوری)الکترونیکی( و حضوری ارائه می کند. شماره تماس 1420 مرکز ارتباطات 
مردمی سازمان تامین اجتماعی همه روزه از ساعت 8 صبح تا 8 شب آماده پاسخگویی 
به بیمه شدگان است.هم اکنون 753 هزار تن زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی در استان 

قم هستند.
 

به مناسبت سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم:

آیین خطبه خوانی خادمان حرم کریمه 
اهل بیت)س( برگزار شد

مراسم خطبه خوانی خادمان حرم حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها به مناسبت 
سالروز ورود بانوی کرامت به قم با حضور تولیت، معاونان و مدیران آستان مقدس، سرپرست 

استانداری، شهردار و جمعی از مدیران استان قم برگزار شد.
به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، در این مراسم 
که صبح دیروز در شبستان امام خمینی)ره( برگزار شد، آیت الله سید محمد سعیدی در 
سخنانی ضمن گرامیداشت سالروز ورود کریمه اهل بیت)س( به قم گفت: مردم قم و ایران 
ورود تمدن ساز و سرنوشت ساز حضرت معصومه سلام الله علیها به قم را گرامی می دارند، 

چراکه این حضور آثار و برکات بسیاری برای شیعیان به همراه داشته است.
وی ادامه داد: حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها پس از حضور امام رضا علیه السلام 
در خراسان، از مدینه هجرت کردند و با حضورشان در شهر قم سازوکار تمدنی بزرگی را 
فراهم ساختند. حیات ایشان در قم هرچند در ظاهر کوتاه بود، ولی از برکات فراوان آن، 

شیعه در ایران جانی تازه گرفت.
وی تشکیل حوزه علمیه و حضور طلاب غیر ایرانی از بیش از 100 کشور جهان در این 
شهر را از برکات حضور حضرت معصومه سلام الله علیها در قم دانست و گفت: کریمه 
اهل بیت)س( حرم خود را وسیله ورود به بهشت قراردادند، ازاین رو مردم قم و زائران حرم این 

بانو باید حریم حضرت معصومه سلام الله علیها را رعایت کنند.
امام جمعه قم بابیان این که شهر قم باید ازنظر سیاسی، اجتماعی، اعتقادی، عفاف و 
حجاب و...، الگوی دیگر شهرها باشد، خاطرنشان ساخت: کریمه اهل بیت)س( قم 
را پایگاهی برای نشر معارف ناب اسلامی قراردادند؛ اگر ما به درستی امانت داری کنیم، 

می توانیم زمینه ساز حکومت جهانی حضرت ولیعصر)عج( باشیم.

شهردار بندرعباس:

بودجه سال جاری اصلاح می شود
ایمان :بندرعباس - دهقانی

بودجه  اصلاح  از  بندرعباس  شهردار 
سال جاری با هم فکری و تعامل با شورای 
اسلامی شهر خبر داد و همچنین گفت: 
به منظور رسیدگی بهتر به این پروژه ها که 
حاصل تلاش تمامی بخش ها است، واحد 
بهره وری و نگهداری از پروژه های عمرانی 
از  یکی  عنوان  به  بندرعباس  شهرداری 
ایجاد  بازرسی  مدیریت  زیرمجموعه های 

می شود.
شورای  جلسه  در  امینی زاده  عباس 
معاونین اظهار کرد: شرایط اقتصادی کشور و نوسانات موجود در بازار تاثیر زیادی بر اجرای 

پروژه های شهری داشته است.
وی با اشاره به اینکه تقریبا تمام دستگاه های اجرایی با مشکلاتی در زمینه اجرای 
پروژه های عمرانی روبرو هستند، افزود: افزایش قیمت تمام شده اجرای پروژه ها ایجاد 

تغییرات و تغییر اولویت های کاری را بدنبال داشته است.
با توجه به اولویت بندی صورت گرفته در اتمام  شهردار بندرعباس خاطرنشان کرد: 
پروژه های جاری، پروژه بزرگ اتوبوس شهری و بلوار ساحلی، بازگشایی معابر، تقاطع های 

غیرهم سطح و غیره جزو اولویت های اصلی شهرداری بندرعباس است.
امینی زاده از اصلاح بودجه سال جاری خبر داد و تصریح کرد: با توجه به افزایش هزینه  در 
اجرای این پروژه ها و ارایه خدمات عمومی، به منظور تعیین تکلیف پروژه ها، جلسات لازم به 

منظور تعیین تکلیف بودجه در دستور کار قرار قرار دارد.
این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنانش نسبت به ضرورت حفظ و نگهداری از 
پروژه هایی که مورد بهره برداری قرار می گیرند تاکید کرد و ادامه داد: به منظور رسیدگی 
بهتر به این پروژه ها که حاصل تلاش تمامی بخش ها است، واحد بهره وری و نگهداری از 
پروژه های عمرانی شهرداری بندرعباس به عنوان یکی از زیرمجموعه های مدیریت بازرسی 

ایجاد می شود.
وی افزود: این واحد با استقرار نمایندگانی در معاونت ها، مناطق و سازمان ها کار رسیدگی 

به وضعیت پروژه های مورد نظر را انجام می دهد.
 

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان مطرح کرد

سدهای استقلال و شمیل نیان همچنان 
در انتظار باران

ای  منطقه  آب  شرکت  عامل  مدیر 
هرمزگان عنوان کرد: طی روزهای اخیر 
بیشترین میزان بارندگی متعلق به شمال 
و غرب استان بوده اما شرق هرمزگان و 
سدهای استقلال و شمیل و نیان همچنان 

در انتظار باران اند.  
ورود  با  کرد:  تشریح  ملایی  هوشنگ 
سامانه بارشی  از ساعات قبل ازظهر روز 
یکشنبه 4 آذر ماه به نواحی غربی استان 
هرمزگان و با ایجاد شرایط ناپایدار جوی 
شاهد بارشهایی در سطح استان بخصوص 

در نواحی غربی وشمالی  طی دو روز اخیر بوده ایم.
وی در ادامه افزود: طبق آمار و اطلاعات 25 ایستگاه بارندگی شاخص ،متوسط بارندگی 
استان از ابتدای سال آبی تاکنون 37  میلیمتر است که نسبت به دوره درازمدت بیش 

از300 % افزایش نشان می دهد.
دوره  در  گذشته  آبی  سال  در  استان  بارندگی  متوسط  داد:  ادامه  مسئول  مقام  این 
مشابه،حدود 7/4 میلیمتر و برای دوره درازمدت 51 ساله برابر 8/5 میلیمتر بوده است.
درصد تغییرات بارندگی نسبت به سال ابی گذشته حدود 400درصد افزایش نشان میدهد.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان بیان کرد: طی چند روز گذشته بیشترین 
میزان بارندگی گزارش شده در یک روز)24 ساعته(  در ایستگاههای شرکت آب منطقه 

ای47 میلیمتر مربوط به ایستگاه تبخیرسنجی هرنگ واقع در شهرستان بستک است.
ملایی خاطر نشان ساخت: بیشترین مجموع بارندگی طی این دو روز 93/4 میلیمتر 

مربوط به جزیره لاوان گزارش شده است.
وی ادامه داد: متوسط بارندگی سامانه موردنظر درایستگاههای موجوددر شهرستانها 
به ترتیب بستک 46/1  حاجی آباد 31/2 قشم 25/3 بندرعباس 16/5 میناب 16/4 و 

رودان 9/9 میلیمتربوده است.
این مقام مسئول با اشاره به میزان بارندگی های سامانه اخیر استان اظهار کرد: بیشترین 
بارندگی ها در بخش های غربی وشمالی  استان رخداده ومتاسفانه در بخشهای منتهی 
به حوزه ابریز سدهای استقلال وشمیل نیان بسیارناچیز وفاقد بارشهای موثر برجریانات 

سطحی بوده.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان در پایان یاداور شد: بیشترین میزان بارندگی 
طی سال آبی جاری تاکنون در ایستگاههای هرنگ وقشم وپارسیان بترتیب 111/5 و 3/ 

98و 82/7 میلیمتر ثبت شده است.

سرپرست شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هرمزگان :

هیچ نقطه ای از استان  نباید دغدغه دسترسی 
به سوخت داشته باشد 

پخش  ملی  شرکت  سرپرست 
فرآورده های نفتی هرمزگان گفت: زنجیره 
سوخت رسانی و تامین و توزیع باید بگونه 
از استان  ای باشد که در هیچ نقطه ای 
دغدغه دسترسی به سوخت مورد نیاز برای 

هیچ قشری وجود نداشته باشد.
عبدالله احمدی کمر پشتی در جلسه 
ای به مدت شش ساعت با روسای نواحی 
و انبارهای نفت منطقه هرمزگان آخرین 

وضعیت عملیاتی منطقه را بررسی کرد.
احمدی کمرپشتی با اشاره به موقعیت 
ویژه استان هرمزگان بلحاظ صنعتی و صیادی و تجاری افزود: هرمزگان شریان اصلی 
اقتصاد کشور است و این یعنی هرگونه سستی و سهل انگاری در ابعادی نه منطقه ای بلکه 
ملی خود نمایی خواهد کرد. وی افزود: آنچه مشخص است در این مدت کارکنان این شرکت 
در همه نقاط استان از جزایر و بنادر گرفته تا شهرستان های استان بدقت درحال انجام 
وظیفه هستند که این جای تشکر و خدا قوت دارد. احمدی کمرپشتی با اشاره به فرمایشات 
مقام معظم رهبری خدمت به مردم را مهمترین وظیفه دانست و گفت: هرچه برای این مردم 
صبور و خونگرم کار کنیم کم است. سرپرست جدید منطقه هرمزگان به روسای نواحی تاکید 
کرد که تمام تلاش خود را بعمل بیاورند تا کار شهروندان در همان نواحی به انجام برسد تا 
کسی ناچار نباشد برای انجام امور اداری خود به مرکز استان سفر کند. در پایان این نشست 
کتاب "زمان تنی های من" که بر اساس خاطرات واقعی تعدادی از ایثارگران شاغل در شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی کشور برشته تحریر درآمده است به حاضران تقدیم شد.

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری اصفهان:

موتورسیکلت ها و خودروهای سواری 
بزرگترین منابع تولیدکننده منوکسیدکربن در 

اصفهان هستند
معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری اصفهان  گفت :بر اساس نتایج 
به دست آمده از طرح پژوهشی »تعیین سهم منابع آلاینده در آلودگی گازی جو پایین 
و تهیه سیاهه آلاینده های گازی کلان شهر اصفهان« که توسط شهرداري اصفهان و 
برای نخستین بار در میان شهرداري هاي کشور در حال تهیه است، موتورسیکلت ها و 

خودروهای سواری بزرگترین منابع تولیدکننده منوکسیدکربن در اصفهان هستند.  
بهروز ارباب شیرانی با اشاره به اینکه دو پروژه پژوهشی در حوزه شناسایی و تعیین سهم 
هر یک از منابع آلاینده هوای اصفهان به موازات یکدیگر در شهرداري اصفهان تعریف 
شده است، اظهار داشت: تهیه یکی از این طرح ها با عنوان پروژه »منشأیابی و سهم بندی 
ذرات معلق هوا و اولویت بندی کانون های مولد آنها در شهر اصفهان« به دانشگاه صنعتی 
اصفهان سپرده شده و همزمان پروژه ای با محوریت دانشگاه اصفهان با عنوان »تعیین 
سهم منابع آلاینده در آلودگی گازی جو پایین و تهیه سیاهه آلاینده های گازی کلان شهر 
اصفهان« در دست تهیه است.     ارباب شیرانی ادامه داد: در هر دو طرح، نظارت و راهبری 
پروژه بر عهده گروهی متشکل از معاونت حمل و نقل و ترافیک، خدمات شهری، مدیریت 
مطالعات و پژوهش معاونت برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری و اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان اصفهان است.   معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی 
شهرداری اصفهان افزود: هدف این پروژه ها شناسایی و تعیین سهم آلاینده های گازی، 

کانون های تولیدکننده، اولویت بندی و تهیه راهکار کنترل و کاهش اثرات آن ها است.  
پروژه  پروژه ها، خروجی های مختلفی دارد، اظهار داشت: در  این  اینکه  بیان  با  وی 
»منشأیابی و سهم بندی ذرات معلق هوا و اولویت بندی کانون های مولد آنها در شهر 
اصفهان« مراحل اولیه طرح که شامل جمع آوری و تهیه اطلاعات پایه و پروفایل منابع 
است، 100 درصد انجام شده و هم اکنون در مرحله آنالیز نمونه های محیطی قرار دارد که 

در این فاز هم 80 درصد پیشرفت داشته است.

 گزارشی از وضعیت این روزهای سینمای ایران ؛

فیلم هایی که می سوزند، فیلم هایی که می سوزانند

صدا و سیما به عنوان رسانه ای ملی به نظر می رسد به دلیل وجود رسانه های رقیب 
از جمله شبکه های اجتماعی در فضای مجازی و نیز برخی کاستی ها خصوصا در 
تولید برنامه های متناسب با محتواهای اثربخش، بیش از پیش با کاهش ضریب نفوذ و 

مرجعیت مواجه شده است.
اگرچه صدا و سیما در طی سالیان از بسیاری جنبه ها، قدرتمندترین، فراگیرترین و 
پرنفوذترین رسانه خبری و نهاد آموزشی - فرهنگی به شمار می رفت اما به مروز زمان 
به دلایلی نظیر رشد و گسترش رسانه های مختلف، شبکه های مجازی و شبکه های 
ماهواره ای انحصار در تولید و پخش اخبار و برنامه ها در صدا و سیما شکسته شد و 
انوع رسانه ها اکنون در مورد رویدادها و بحران های مختلف به تولید محتوا می پردازند. 
انحصار شکنی در تولید برنامه های صدا و سیما از یک سو و عدم تولید محتواهایی 
متناسب با سلایق و ذائفه ها و به دنبال آن افزایش سطح انتظارات مردم ، کاهش ضریب 
نفوذ و مرجعیت این رسانه بیش از پیش دامن زده است. بطوری که این امر بستر نگرانی 
ها و نارضایتی هایی را در میان مسوولان به وجود آورده تا به دنبال راهکارهایی برای 

اعتماد سازی بیشتر به صدا و سیما باشند.
در این خصوص سعید باستانی نماینده تربت حیدریه در مجلس در پیشنهادی به 
مدیران صدا و سیما، توصیه کرده است: معیار عمل سازمان باید رضایت عمومی جامعه 
باشد. مسؤولان این سازمان باید تغییر نگاه جدی داشته باشند. باید از میزان رجوع و 

حمایت مردم و تاثیرگذاری صدا و سیما بر مخاطبان عمومی و خاص آمار گرفته شود. 
همچنین این نماینده تاکید کرده بود: باید اعتماد مردم به صدا وسیما سنجیده شود 
و سعی کنند صدا و سیما محل اعتماد مردم به اخبار، تحلیل ها و راهبردهای نظام شود.
با توجه به اهمیت پرداختن به میزان اثربخشی برنامه های صدا و سیما و نیز لزوم 
اعتماد سازی به آن، پژوهشگر ایرنا با عبدالصمد محمودی دکترای ارتباطات و معاون 

مدیر کل دفتر امور شهری استانداری اصفهان به گفت و گو نشست.
*صدا و سیما با مخاطبان بسیار ولی ضریب نفوذی پایین

محمودی در خصوص وضعیت مخاطبان و ضریب نفوذ برنامه های صدا و سیما 
گفت: مسلما رسانه ای مثل صدا و سیما با توجه به گستردگی شبکه هایی که دارد 
قاعدتا از مخاطبان بسیار زیادی هم برخوردار است اما شاید تعداد مخاطبانی که دارد 

اصلا با ضریب نفوذ آن همخوانی نداشته باشد. 
وی گفت: زمانی هست که شما مخاطبانی دارید که از روی اجبار می نشینند و رسانه 
شما را دنبال می کنند اما این رسانه تاثیر لازم را روی مخاطبان ندارد. به همین خاطر 
مخصوصا در مواقعی که بحران هایی اتفاق می افتد که از منظر چالشی لازم است 
نقدها و بررسی هایی و یا حتی تحلیل هایی صورت بگیرد مردم به سمت ماهواره ها و 
شبکه های اجتماعی و ... می روند. بنابراین به نظر من صدا و سیما مخاطبان بسیاری 

دارد ولی ضریب نفوذ بسیار پایینی دارد.
* علت پایین بودن ضریب نفوذ صدا و سیما

محمودی در خصوص علت پایین بودن ضریب نفوذ برنامه های صدا و سیما گفت: 
یک علت به این خاطر است که متاسفانه همه خود را داخل آن نمی بینند. اقوام 
مختلف زبان های مختلف و گرایش های سیاسی مختلف خود را در آن داخل نمی 
بینند. گرایش های اجتماعی مختلف شاید خود را در آن داخل نمی بینند و به همین 

خاطر به رسانه هایی که در آن ها بیشتر دیده می شوند متوسل می شوند. 
محمودی افزود: برای مثال هر زمان که صدا و سیما تیزری پخش می شود که می 
خواهد طبیعت را نشان بدهد و یا به نحوی بکر بودن طبیعت را نشان دهد به سراغ اقوام 
می رود. ولی هر گاه که می خواهد کار کارشناسانه و تخصصی انجام دهد و در مورد 
موضوعی گفت و گویی کند مثلا در حوزه اجتماعی و یا پزشکی به جای اینکه بیاید 
با هر استادی و از هر گویشی گفت و گویی کند اساسا با کسی گفت و گو می کند که 

لهجه ای نداشته باشد. 
وی گفت: مثلا اگر اخبار 20:30 را با دیگر برنامه های صدا و سیما مقایسه کنید، 
متوجه خواهید شد که به لحاظ تعداد مخاطبان و ضریب نفوذ و حتی بازنشر اخبار در 
شبکه های اجتماعی رتبه اول را دارد. چون تعدادی از انتقادات و نگاه ها از پایین به بالا 

در این برنامه دیده می شود. به همین خاطر معتقد هستم این عوامل سبب شده اند تا 
میزان ضریب نفوذ صدا و سیما پایین بیاید.

* فضای مجازی رقیبی برای صدا و سیما است
محمودی در خصوص تاثیر فضای مجازی در برنامه های صدا و سیما گفت: به نظر 
من در زمان وقوع حوادث و بحران هایی مثل زلزله یا انتخابات برخی از مردم به سراغ 
سایر رسانه ها می روند تا از این طریق در جریان تحلیل و تفسیر اخبار قرار بگیرند. 
درست است که اخبار را از صدا و سیما می شنوند ولی برای تحلیل آن اخبار به سراغ 
رسانه ها و شبکه های دیگر می روند. چون معتقدند به میزان کافی تحلیل ها از طریق 

صدا و سیما صورت نمی گیرد.
محمودی افزود: از طرفی امروزه تعداد مخاطبان شبکه های اجتماعی هم بیشتر 
شده است چون امکان شناسایی مردم در شبکه های اجتماعی وجود ندارد بنابراین 
بیشتر احساس امنیت می کنند و خود را به عضویت آنها در می آورند. به همین خاطر 
می بینید بعضی از کانال ها حدود 500 هزار و یا حدود 1 میلیون نفر و یا حتی بیشتر 
اعضا جذب کرده اند. این امر نشان می دهد رسانه هایی که بعضا رسمی هستند 
نتوانسته اند کارکرد خود را به خوبی ایفا کنند و یا نتوانسته اند صدای مخاطب عمومی 

در جامعه باشند. 
* راهکارهایی برای جذب مخاطبان بیشتر

محمودی در خصوص راهکارهایی برای بهبود جذب مخاطبان بیشتر برای رسانه 
های رسمی چون صدا و سیما گفت: یک بخش از راهکارها، فنی و تکنیکی است. ما 
در بحث های جامعه شناسی شهری عنوانی به نام حق به شهر داریم. یعنی اینکه شما 
زمانی که می خواهید کار شهرسازی انجام دهید باید بتوانید توزیع عادلانه امکانات 
انجام دهید و در جاهای مختلف امکانات را طوری توزیع کنید که همه مخصوصا 

حاشیه نشین ها بتوانند از این امکانات بهره مند شوند. 
وی گفت: این دید را نسبت به رسانه ها هم دارم. یعنی معتقد هستم حق دسترسی 
به رسانه را باید برای همه شهروندان قائل شویم. یعنی همه شهروندان از همه اقلیت 
ها و قومیت ها بتوانند در برنامه ها به طور جمعی شرکت کنند. چرا بسیاری از برنامه 
های سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و قومی باید در شبکه 4 که بسیار کم ببیننده است 
و چندان هم جا نیفتاده است، پخش شوند. مثلا با فلان جامعه شناس و یا فیلسوف در 
شبکه 4 گفت و گو صورت می گیرد در حالیکه در شبکه های 1 و یا 2 که بسیار پر بیننده 

هم هستند اصلا گفت و گویی از این افراد پخش نمی شود.
محمودی افزود: پس یکی از منظر تکنیکی باید توجه شود و دیگر از نظر محتوایی. از 
نظر تکنیکی فیلمبرداری ها، تصویر برداری ها و صدا برداری های خوب صورت بگیرد 
که صدا و سیما هم در این زمینه ها بسیار قوی است ولی از لحاظ محتوایی که من 
اسمش را حق به رسانه گذاشتم بسیار ضعیف است و باید در این زمینه اقدامات بسیار 

اساسی انجام دهد.

راهکارهایی برای جذب مخاطبان بیشتر 

صدا و سیما و ضرورت افزایش ضریب نفوذ
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تازه ترین فصل از سریال استیضاح وزرای دولت 

استیضاح ظریف با محورهایی فربه اما ناکارآمد
تازه ترین فصل از سریال استیضاح وزرای دولت، به وزیر خارجه کابینه تدبیر و 
امید اختصاص یافته است. استیضاحی که محورهای آن تکرار مباحثی فربه اما فاقد 

کارکرد مشخص است.
سرانجام پس از هفته ها بحث و تحلیل و تهدید محمدجواد ظریف وزیر امورخارجه 
یکشنبه 11 آذرماه در کمیسیون امنیت ملی مجلس حضور می یابد تا پاسخ گوی 
سوالات تکراری اما تامل برانگیز شماری از نمایندگان مجلس باشد. موضوعات مطرح 
شده در طرح استیضاح ظریف جز یک مورد که همان نیز بهانه جنجال هاست، 
مباحثی تازه نیستند. ایراداتی که برخی از نمایندگان مجلس به گفته خود آن ها، 
بارها پاسخ آن را از ظریف دریافت کرده اند اما همچنان بر بنای عدم اقناع خود طبقات 
تازه ای می افزایند. گرچه همانگونه که گفته شد سخن کوتاه ظریف درباره پولشویی 
بنیان تازه ترین تکاپو برای استیضاح اوست اما این قصه سر دراز دارد. سری که در 
هیچ منطقی ریشه ندارد و همین هم کار ذهن منطق محور ظریف را با چالش مواجه 
کرده است. اینکه چرا آن سفیر در آن کشور است واین سفیر در این کشور، یا ضعیف 
بودن مواضع وزات خارجه در محکومیت فاجعه منا و یا کم کاری این وزارت خانه 
در حوزه اقتصاد در فهرست همان موضوعات فاقد استدلال است که تا ابد الدهر هم 
پاسخ های ظریف به آن ها، نمایندگان جبهه پایداری در مجلس را اقناع نخواهد کرد. 
اگر از موضوع اشاره ظریفِ ظریف به پولشویی بگذریم که بسیار مورد توجه و تحلیل 
قرار گرفت، می توان محورهای استیضاح را در چند محور خلاصه کرد: اعزام سفیران، 
مواضع وزارت خارجه در رویدادهای مختلف و گسترش دیپلماسی اقتصادی و روابط 
دوجانبه.هرکدام از موضوعات مطرح شده در استیضاح مواردی کلی و سلیقه محور 
هستند که برای بررسی هر کدام از آن ها باید ساعت ها وقت و انرژی گذاشته شود. 
عقل و انصاف اما حکم می کند که این وقت برای حراست از منافع ایران در مباحث 

کارآمدتری گذاشته شود. 
* سلیقه سفارتی ظریف باب طبع نمایندگان پایداری نیست

دقت در محورهای طرح استیضاح وزیر امور خارجه نشان می دهد دو محور از 
محورهای یازده گانه به موضوع سفیر اختصاص دارد. در یکی از آن ها سفیری به 
ناکارآمدی متهم می شود و در محور دیگر از نبود سفیر در برخی از کشورها انتقاد می 
شود. اعزام سفیر به نقاط مختلف جهان موضوعی کاملا تخصصی و در حیطه اختیارات 
وزارت خارجه و وزیر است. بنا به مصالح و منافع کشور، وزیر تصمیم به اعزام شخصی 
به عنوان سفیر می گیرد و در این اعزام گزاره های بی شماری در نظر گرفته می شود. 
ممکن است در میان سفرای اعزام شده، افراد ناکارآمد هم وجود داشته باشند و مانند 
دوره دولت پیشین هنجارهای اخلاقی کشور میزبان را هم نادیده گرفته و موجبات 
سرافکندگی کشور را فراهم کند و حتی مورد پرسش نماینده ای نیز قرار نگیرد. هر 
وزیری بنا به دیدگاه سیاسی دولت درباره این اعزام تصمیم می گیرد که درباره ظریف 
و دولت تدبیر و امید این دیدگاه وسلیقه مورد پسند شماری از نمایندگان نبوده است. 
این تفاوت سلیقه، ریشه در تفاوت عقیده ظریف و جبهه پایداری دارد. نمایندگان 
منتسب به این جبهه دیپلماسی را عرصه خواندن بیانیه های پرشور استکبارستیزانه 
و شعارهای انقلابی می دانند، مذاکره را ذلت و گفتگو را عار می پندارند، بی آنکه در 
پی منفعتی از این شعارزدگی برای ایران باشند. در برابر این دیدگاه، ظریف، با آگاهی 
از قواعد بین المللی در روابط میان کشورها و نیز با یقین به وجود دوستان و دشمنان 
ناپایدار، تنها راه به شکست کشاندن نقشه های ایران هراسانه را، رفع سوتفاهمات در 
سایه گفتگو می داند. ظریف در بیش و پیش از آنکه در پی ماجرا جویی در سیاست 
خارجی باشد، تلاش می کند تا منافع ملی ایران را از چنگال اژدهای هفت سری که با 
دلارهای نفتی سعودی تغذیه و در استودیوهای صهیونیستی تقویت می شود، با زبان 
لَیّن بیرون کشد و دقیقا برای همین موضوع آموزش دیده است. همین دیدگاه ظریف 
در اعزام سفیران به اقصی نقاط جهان هم تسری می یابد و در هریک از این اعزام ها به 
دنبال تامین منافع ملی است. سفارتخانه و سفیر بر اعتبار رای مردم به سلیقه ظریف 

چیده و اعزام می شوند و رقیب باید به این قاعده بازی احترام بگذارد. 
* مواضع وزارت خارجه ماجرا نمی جوید

سه سال و سه ماه از فاجعه منا که منجر به شهادت تعداد زیادی از هموطنان 
در مناسک حج شد می گذرد، گرچه این رویداد تلخ هرگز از اذهان و قلوب ملت 
ایران فراموش نخواهد شد اما احضار و استیضاح وزیر امور خارجه آن هم به دلیل 
موضع وزارت امور خارجه در قبال این فاجعه که منفعلانه خوانده شده، عجیب به 
نظر می رسد. موضعی که شماری از نمایندگان مجلس آن را انفعال می خوانند شامل 
محکومیت شدید اللحن سخنگوی وزارت امور خارجه درباره این فاجعه و نیز رایزنی 
با کشورهای دیگر در زمینه تشکیل کمیته حقیقت یاب بوده است تا با بهره گیری 
از وکلای ماهر بتواند از منظر بین المللی سعودی ها را درباره این ناکارآمدی مورد 
بازخواست قرار دهند. در این حوزه هم شیوه برخورد تیم ظریف متفاوت است، استفاده 
از قوانین بین المللی به جای بالا رفتن از دیوار سفارت خانه. شیوه برخوردی که بازهم 
به مذاق عده ای خوش نیامده و آن را انفعال می نامند. موضع اقتدار در گفتمان ظریف 
پایبندی به قوانین بین المللی و بهره گیری درست از آن ها در راستای صیانت از حقوق 
مردم ایران است. در این مسیر اما نه تنها در داخل بلکه در خارج نیز به ویژه درباره 
عربستان سعودی و فاجعه منا با محدودیت هایی روبروست . برخی از کشورهایی که 
در این فاجعه شهروندان خود را از دست داده اند وابستگی پنهان و آشکار به دلارهای 

سعودی دارند و در این راه ایران تنها به نظر می رسد. 
* رابطه با کشورها برای منافع نه شعار

استیضاح کنندگان ظریف رابطه ایران با کشورهای دیگر را نه از دیدگاه دولت تدبیر 
و امید که تداوم همان مشی پیشین می دانند، از همین روست که عدم توجه کافی به 
توسعه و فعال کردن روابط با عموم کشورها در قاره آسیا، آفریقا و آمریکای لاتین را به 
عنوان محور استیضاح مطرح می کنند. نکته فراموش شده از دیدگاه این گروه میزان 
اهمیت کشورهای مختلف در معادلات بین المللی است.واقعیت این است که اهمیت 
استراتژیک کشوری مانند فرانسه به عنوان ششمین اقتصاد برتر جهان با ونزوئلای در 
آستانه فروپاشی اقتصادی، قابل مقایسه نیست. واقعیت تلخ دیگر هم این است که 
قدرت سیاسی وتاثیرگذاری ترزا می به مراتب بیشتر از اکیلیلو دونین، رییس جمهوری 
کومور است. ظریف می داند که در برهه کنونی باید با این واقعیات تلخ دیپلماسی خود 
را برنامه ریزی کند و استراتژی های خود را بچیند. کشورهای آمریکای لاتین و برخی 
از کشورهای آسیاسی و آفریقایی در اولویت این چینش رتبه دوم را به خود اختصاص 
می دهند. هرچند که هیچ فکت و داده ای برای عدم توجه کافی به این کشورها در 

محور استیضاح ارائه داده نمی شود. 
* استیضاح ظریف، در پی چیست؟

به گواه نظرسنجی های معتبر از مردم محمدجواد ظریف از محبوب ترین سیاست 
مداران ایران طی چهاردهه گذشته بوده است. سیاستمداری که گرچه مورد اعتماد 
رییس دولت اصلاحات و مورد حمایت جریان اصلاح طلبی است اما با توجه به اینکه در 
صف نخست دفاع از ایران در مجامع بین المللی قرار دارد باید عملکرد او را نه به عنوان 
یک شخصیت سیاسی-جناحی، بلکه چهره ای فرا جناحی مورد ارزیابی قرار داد. شاید 
به همین دلیل است که عقلای قوم و مراجع تقلید هم به دفاع از او برخواسته اند و بارها 
در کلام رهبری از او به عنوان فردی امین و صدیق نام برده شده است. اگر با چنین 
حسن نظری به فرمانده ایران در میدان مبارزه نرم و پیچیده دیپلماسی بنگریم اختلاف 
دیدگاه در این عرصه با استراتژی استیضاح، به وسیله ای برای تضعیف این فرمانده بدل 

و از این فرصت قانونی برای تکرار مکررات استفاده نمی کنیم.

سیدمحمودکاشانی فعال سیاسی:

 در هیچ کشوری انتخابات مجلس
استانی برگزار نمی شود

یک فعال سیاسی گفت: طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی در 
ایران سابقه نداشته و در هیچ کشوری نیز سابقه ندارد. در ایالات متحد آمریکا از سال 
1۸1۲ و در کشورهای اروپایی، شهرهای پُر جمعیت مانند پاریس و لندن را به بخش 
های کوچک انتخاباتی تقسیم کرده اند تا در هر بخش انتخاباتی، رأی دهندگان تنها به 
یک نامزد انتخابات رأی دهند و از هر بخش در انتخابات مجلس نمایندگان، تنها یک 

نماینده راهی پارلمان شود.
سیدمحمودکاشانی درباره طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی 
گفت: روز 1۹ آبان 1۳۹۷ طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی با 
امضای 1۲1 تن از نمایندگان به هیأت رئیسه مجلس تقدیم شده است اما این طرح 
خلاف قانون اساسی است.این استاد دانشگاه توضیح داد: آیین نامه داخلی مجلس در 
هنگام تقدیم هر طرح و لایحه ای وجود مقدمه توجیهی را الزامی دانسته است اما این 
طرح فاقد مقدمه توجیهی است و تنها در چند جمله آغازین آن ادعا شده »استانی 

شدن انتخابات، دغدغه بسیاری از مسئولان نظام است«. 
وی افزود: اگر امضاءکنندگان این طرح در این ادعای خود صادق باشند، نشان 
از آن دارد که نگران پایمال شدن حق رأی شهروندان در انتخابات که چندین اصل 
قانون اساسی خواستار احترام به آن شده نبوده و به دنبال تأمین خواسته های برخی 
از مسئولان و صاحبان قدرت هستند. این استاد دانشگاه یادآور شد: در این طرح، 
حوزه های انتخابیه که از صدر مشروطیت و تأسیس مجلس شورای ملی در ایران، 
شهرهای کشور بوده اند به استان های کشور تبدیل شده و از رأی دهندگان در شهرها 
خواسته اند با حضور در پای صندوق های رأی، به یک لیست طولانی از نامزدها برابر 

با تعداد نمایندگان هر یک از استان، آن هم یک جا رأی بدهند.  

نکتـه

خبــر

استیضاح کنندگان چقدر امید به موفقیت طرح استیضاح وزیر 
امورخارجه دارند؟ آیا هدف ادای تکلیف به وظایف نمایندگی است 
یا در راستای اهداف جناحی و ضمانت بقای سیاسی آنها طراحی 

شده است.
هدف از طرح استیضاح وزیر امور خارجه از سوی نمایندگان 
منتقد دولت در مجلس چیست؟ آیا ریشه در رقابت های جناحی 
و سیاسی دارد یا نشان از ادای تکلیف به وظایف نمایندگی مجلس 
نسبت به انجام امور نظارتی بر حسن اجرای قوانین کشوری است.

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان روز دوشنبه ۲1 
آبان در گفت و گو با خبرآنلاین در پاسخ به نقدهایی از تصویب 
لایحه »اف ای تی اف« اظهار کرد: »اعتقاد دارم خیلی از این 
نگرانی ها، نگرانی های صادقانه است. اما فکر می کنم پشت برخی از 
این فضاسازی ها منافع اقتصادی است. بالاخره پول شویی در کشور 
یک واقعیت است. نمی خواهم این پول شویی را به جایی نسبت 
دهم. اما جاهایی که هزاران میلیارد پول شویی می کنند، حتما 
آنقدر توان مالی دارند که ده ها و صدها میلیارد هزینه تبلیغات 
و فضاسازی کنند. با این وضعیت ما نمی توانیم با فضاسازی ها 
مقابله کنیم. کسانی که یک قلم معامله شان ممکن است ۳0  هزار 
میلیارد باشد فضاسازی کرده اند. آن ها می توانند بودجه وزارت 
خارجه را هزینه یک قلم فضاسازی شان کنند. مجموعه بودجه 
وزارت خارجه 1100 میلیارد تومان است، کمتر از بودجه برخی 
دستگاه های فرهنگی که ارتباط دارند به برخی ارگان ها، نمی 

توانیم با آن فضاسازی مقابله کنیم.«
اظهارات وزیر امور خارجه مقدمه ای شد تا مخالفان و موافقان 
بحث های جنجالی در رسانه های داخلی و خارجی داشته باشند 
اما در این گذر تعداد ۲4 نفر از نمایندگان مجلس با بیان این 
موضوع که چه افرادی مُبلغ ضدیت با پولشویی هستند طرح 
استیضاح ظریف را در 11 محور امضاء و آنرا تقدیم هیات رییسه 
مجلس کردند.در متن طرح استیضاح وزیر امور خارجه با استناد 
به اصل ۸۹ قانون اساسی و ماده ۲۲0 آئین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی آمده است: 1- اظهارات و اتخاذ مواضع ناصواب 
از جمله اتهام پولشویی به جمهوری اسلامی، ۲- بی توجهی به 
اقتصاد در دیپلماسی کشور و عدم اجرای برنامه های اعلامی به 
مجلس شورای اسلامی جهت اخذ رای اعتماد، ۳- عدم توجه 
کافی به توسعه و فعال کردن روابط با عموم کشورها در قاره آسیا، 
آفریقا و آمریکای لاتین، 4- استفاده از برخی سفیران ناکارآمد که 
ارزیابی عملکرد آنها در توسعه روابط با کشورهای مقصد قابل ارائه 
نمی باشد از باب نمونه سفیر ایران در استرالیا، 5-فرصت سوزی 
و عدم انتخاب سفیر برای برخی کشورهای دوست که ارتباط 
خوبی داریم ولی تا مدتها در آن کشورها سفیر نداشتیم. مانند 
چین و هند، 6- دستگیری دیپلمات های ایرانی در کشورهای 
اروپایی به بهانه های واهی و عدم مقابله به مثل و تحرکات کافی 
در دفاع از دیپلماتها، ۷- عدم استفاده از فرصت هایی که مقاومت 
در منطقه فراهم گرد، ۸- موضع منفعلانه دستگاه دیپلماسی در 
خصوص کشتار حجاج در منا و عدم احقاق حقوق ملت ایران 
و خانواده های آنها، ۹- به کارگیری افراد نامطمئن در مذاکرات 
حساس و مهم، 10- تهدید بنیه دفاعی کشور و از بین رفتن 
توانایی آن، 11- عدم تامین منافع ملت ایران در قراردادهای منعقد 
شده.برای روشن شدن علت پیش کشیدن طرح استیضاح وزیر 
خارجه با حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده و عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی )به عنوان موافق طرح( 
و حجت الاسلام رسول منتجب نیا قائم مقام سابق حزب اعتماد 
ملی )به عنوان مخالف طرح( گفت و گویی را انجام داده است که 

در ادامه آمده است:

* دلایل استیضاح ظریف
حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده و عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی در مورد علت ارایه طرح استیضاح 
وزیر امور خارجه به هیات رییسه مجلس اینگونه بیان داشت که 
بارها در خصوص مسایل مختلف در حوزه دیپلماسی خارجی 

از وزیر امور خارجه سوال هایی را مطرح کردیم اما در مجموع 
تغییری در سیاست خارجی کشور در جهت تقویت روابط میان 
کشورهای دوست و فعالانه برخورد کردن با کشورهای متخاصم 
را مشاهده نکردیم در نتیجه تصمیم گرفته شد تا با استفاده از ابزار 

نظارتی به صورت قانونی با این موضوع برخورد کنیم.
طبق قانون برای استیضاح وزیر امضا 10 نماینده مجلس 
شورای اسلامی کافی است در حالیکه، ششم آذر پس از اخذ 
آخرین امضا، طرح مذکور با تایید ۲4 نماینده مجلس به هیات 
رییسه مجلس تحویل داده شد تا متعاقبا به کمیسیون مربوط 
ارجاع شود، البته بعد از این نیز برخی از نمایندگان برای امضا 
حاضر شدند که اعلام شد نامه به کمیسیون مربوط ارسال شده 
است. چهارشنبه هفتم آذر هم اعلام کردند که طبق دستور کار 
کمیسیون جلسه بعدازظهر یکشنبه 11 آذر با حضور ظریف وزیر 
امور خارجه ایران برای بررسی موارد مطرح شده در استیضاح، 
تشکیل می شود.متن استیضاح کاملا روشن و آشکار منتشر شده 
است، برخی با نیت خوانی در تلاش هستند محوریت درخواست 
استیضاح را صرفا روی موضوعیت مصوبه مجلس در مورد لوایح 
چهارگانه قرار دهند که این دیدگاه اخلاقی نیست ما هر آنچه در 

ذهن داشتیم در متن استیضاح آورده ایم. 
ظریف درباره وجود پولشویی گسترده در کشور مطالبی را 
مطرح کرد که از ایشان خواسته شد تا ۲۹ آبان اسامی این افراد 
را به دست نمایندگان مجلس برساند. اما اقدامی در این خصوص 
انجام نشد برهمین اساس هم نمایندگان طرح استیضاح را 
تدوین و به هیأت رئیسه مجلس تقدیم کردند. در خصوص موارد 
استیضاح به نظر من بیشترین مباحثی که در کمیسیون و یا در 
صحن مجلس مطرح می شود در رابطه با منفعلانه عمل کردن 
وزارت امور خارجه و عدم کارایی دستگاه دیپلماسی در خصوص 

تامین منافع اقتصادی کشور در روابط با دیگر کشورها است.
بنابه گفته وزیر امور خارجه افرادی که پولشویی را انجام می 
 CFT دهند مقداری از درآمدهایشان را برای تبلیغ علیه تصویب
و به عبارتی FATF هزینه می کنند در مقابل ما هم گفته ایم که 
اگر چنین چیزی واقعیت دارد اسامی این افراد را اعلام کنید در 
حالیکه سندی هم نخواستیم و صرفا خواهان دریافت اسامی این 
افراد شدیم اینکه افرادی را متهم کنید کار درستی نیست باوجود 
اینکه مهلت یک هفته جوابی ارائه نشد و برخی دیگر از افراد 
دولتی به حمایت از ایشان مطالبی را مطرح کردند در حالیکه قصد 
ما اعلام اسامی بود که ایشان مدعی پولشویی بودند. البته زمان 
استیضاح علاوه بر این محورهای دیگری نیز در متن استیضاح 
عنوان شده است که ایشان ملزم به پاسخگویی آنها نیز خواهد بود.

اما اینکه بعد از این جلسه استیضاح در صحن مجلس ظریف 

بتواند رای اعتماد نمایندگان را به دست بیاورد مشخص نیست. 
زمانی که ایشان در رابطه با پولشویی صحبت می کنند باید اسامی 
این افراد را نیز مطرح می کردند تا شفاف سازی اتفاق می افتاد اما 
چنین نشد و به عنوان نماینده مجلس از سوی مردم وظایفی را 
به برعهده داریم که بر اساس قانون باید به دنبال حل آن باشیم و 

مطمئنا از چارچوب قانون هم عدول نخواهیم کرد.
زمان طرح استیضاح، تعداد قابل توجهی از نمایندگان مجلس 
اظهار کردند مستنداتی در خصوص 11 محور مطرح شده در 
متن استیضاح را اختیار دارند، با هماهنگی به عمل آمده بنا شد 
مطالب و مستندات خود را به صورت کاملا علمی در صحن علنی 
مجلس مطرح کنند به نحوی که دیگر نمایندگان مجلس نیز 
در جریان وضعیت اداره وزارت امورخارجه کشور از آنچه که باید 
باشد و نیست، بیشتر در جریان امور کشور قرار بگیرند تا هم 
نمایندگان مجلس و هم آحاد مردم در جریان مشکلات موجود 

در کشور قرار بگیرند.
با توجه به اعلام رسانه ای وزارت امور خارجه مبنی بر اینکه 
فهرست اسامی افرادی که علیه تصویب لوایح چهارگانه و ضد 
پولشویی فعالیت دارند به قوه قضاییه ارسال شده اما متاسفانه این 
اسامی به مجلس ارائه نشده است، از این تریبون اعلام می کنیم 
اگر این اسامی تا قبل و یا در زمان تشکیل جلسه کمیسیون )روز 
یکشنبه 11 آذرماه( به دست نمایندگان مجلس برسد مورد توجه 

قرار داده خواهد شد.
در صورتی که ظریف در مورد بیان اسامی افرادی که پولشویی 
انجام داده اند بدون مدرک اظهار کرده باشند بیایند و بگویند 
که اشتباه کرده اند. در غیر این صورت اگر با اطلاعات کامل و 
وقوف به مطالب صحبت کرده اند این اسامی را اعلام کنند که 
مصداق حرف ماست که در آنموقع طبیعتا موضع دیگری را اتخاذ 

خواهیم کرد.

*  لایحه پولشویی رای می آورد
در رابطه با تصویب لایحه پولشویی معتقد هستم که رای 
خواهد آورد با توجه به اینکه قانون مبارزه با پولشویی پیش از 
این با رای اکثریت نمایندگان به تصویب مجلس رسیده است اما 
در رابطه با لایحه جدیدی که دولت به مجلس ارائه کرده است و 
در واقع اصلاح قانون قبلی است سخت گیری نمایندگان مجلس 
بیشتر هم بود اگر این لایحه بجای رفتن به مجمع تشخیص 
مصلحت وارد صحن مجلس می شد نمایندگان می توانستند با 
رفع ایرادات شورای محترم نگهبان آن را حل کنند اما رییس این 
فرصت را از نمایندگان مجلس گرفت و در اصل معتقد هستم 
رفتن این لایحه به مجمع تشخیص مصلحت را فاقد وجاهت 

قانونی است. چراکه فرایند قانونی متداول خود را طی نکرده است 
و نمایندگان برای اصلاح یا عدم اصلاح ایراد وارده از سوی شورای 

نگهبان رایی صادر نکرده اند پس نمی تواند قانونی باشد.

*  تضعیف ظریف، تضعیف دیپلماسی کشور
حجت الاسلام رسول منتجب نیا قائم مقام سابق حزب اعتماد 
ملی و فعال اصلاح طلب در خصوص طرح استیضاح ظریف بیان 
داشت: هدفی که این گروه اقلیت در مجلس در ظاهر استیضاح 
ظریف است. اما آنان به دنبال تخریب وزیر امور خارجه دولت 
هستند با توجه به اینکه وی در زمینه دیپلماسی به ویژه در 
عرصه روابط بین الملل فردی با تجربه و کارآزموده است و ظریف، 
سکاندار دیپلماسی کشور محسوب می شود با توجه به شرایط 
حاضر در سطح بین الملل تضعیف ظریف و مانع تراشی برای 
وی نفعی برای کشور نخواهد داشت و از این برخورد فقط آمریکا 
و رژیم غاصب صهیونیستی و دیگر دشمنان نظام جمهوری 
اسلامی استفاده خواهند کرد امروز تضعیف ظریف، تضعیف 
نظام دیپلماسی کشور است. من معتقدم کار دلواپسان ولو تحت 
عنوان استیضاح ظریف قطعا شکست مفتضحانه ای را به استیضاح 

کنندگان تحمیل خواهد کرد.
در ضمن مروری داشتم به موارد استیضاح که در بند نخست 
آن »اظهارات و اتخاذ مواضع ناصواب از جمله اتهام پولشویی به 
جمهوری اسلامی« را به ظریف نسبت داده شده بود نسبتی 
نامعقول است آنچه که ایشان مطرح کردند وجود پولشویی بوده 
است نه اینکه نظام جمهوری اسلامی را متهم به پولشویی کنند 
چنین سخنی از وی عنوان نشده، این تهمت بسیار بزرگ و کذب 
محضی است. دلواپسان نه در فضای مجلس و نه در سطح جامعه 
رایی ندارند قطعا نظرشان با شکست مواجه خواهد شد چرا که 
ظریف خدمتگزاری ارزشمند، فردی متدین و معتقد به نظام 
جمهوری اسلامی و مورد اطمینان مقام معظم رهبری است و 
با توجه به محبوبیت در نزد مردم این استیضاح قطعا در مجلس 

رای نخواهد آورد.
با تشکیل دولت یازدهم و شکل گیری برجام گروه کوچکی 
که با نفوذ در نظام بیشتر در فکر ایجاد اختلاف در جامعه بودند 
در دورانی که برجام مطرح شد شعارهای بر ضدیت با این حرکت 
صلح آمیز شروع کردند و اینک در مجلس با استیضاح ظریف 
در تلاش هستند تا آرامش را از کشور بگیرند و معتقدند که باید 
در جامعه تشنج و التهاب حاکم باشد. هدف آنان براندازی برجام 
است. در این شرایط باید به پشتیبانی دولت به پا خیزیم و در برابر 
توطئه های دشمن یکپارچه و متحد عمل کنیم این استیضاح هم 

نافرجام خواهد ماند.

*  شکست دلواپسان از استیضاح ظریف
منتجب نیا بیان داشت: من معتقدم کار دلواپسان ولو تحت 
عنوان استیضاح ظریف قطعا شکست مفتضحانه ای را به استیضاح 
کنندگان تحمیل خواهد کرد. اظهارات اخیر وزیر امور خارجه بهانه 
ای به دلواپسان داد تا با دستاویز قرار دادن آن مورد هجمه آنان 
قرار گیرد. پیش از تشکیل دولت حسن روحانی تشنج شدیدی 
بر روابط بین المللی ایران حاکم بود، در دوران انتخاباتی حسن 
روحانی وعده آرامش و کاهش تشنج های را بر روابط دیپلماسی 
کشور را داد اما متاسفانه گروه قلیلی با نام دلواپسان خواستار تکرار 
سال های بحرانی در کشور بودند و با آتش افروزی سعی در بهم 
خوردن روابط حسنه ایران با جهان را داشته باشند. قصد از این 
نوع عملکرد ریشه در عملکرد روحانی و ظریف در توافق برجام 
دارد. بی شک و تردید خواهید دید که نمایندگان مجلس در 
مقابل این نوع برخوردهای غیر منطقی خواهند ایستاد و جواب 
دندان شکنی به این عمل خواهند داد. پیروز این کارزار وزیر 
امورخارجه خواهد بود.من معتقدم امروز کشور در شرایط خاصی 
قرار دارد که با اتحاد و همبستگی مردم کشور از این وضعیت 
سخت نیز خارج خواهد شد. البته من از این وضعیت پیش آمده با 

عنوان بحران تعبیر نمی کنم اما شرایط سخت است. 

در گفت و گو با منتجب نیا مطرح شد،

شرط بقا در استیضاح

سـخنگوی حـزب اعتمـاد ملـی بـا تاکید بـر این کـه وزیر 
امـور خارجه سـزاوار این نوع برخورد نمایندگان نیسـت، گفت: 
نمایندگانـی که در مجلس طـرح اسـتیضاح را ارائه کردند باید 
خودشـان را اسـتیضاح کنند، ظریف و دولت روحانی از حقوق 

مـردم دفـاع می کنند و ایـن اقدام بیهوده اسـت.
»اسـماعیل گرامـی مقـدم« درخصـوص طـرح شـماری از 
نماینـدگان مجلس بـرای اسـتیضاح ظریف، اظهارداشـت: این 
کـه عـده ای از نمایندگان مجلـس این طرح را امضا کـرده اند، 
حق قانونی آنها اسـت اما می بایسـت شـرایط کشـور را لحاظ 
مـی کردند.وی ادامـه داد: فراموش نکنیـم ظریف با هنرمندی 
و تجربه ای که داشـت، توانسـت برجام را به سـرانجام برسـاند. 
توافقـی کـه باعـث شـد دشـمنان از آن ناراضـی باشـند. ایـن 
موضـوع در عرصـه بیـن المللی به نفع ما شـد اگر امـروز میان 
اروپا و آمریکا اختلافی به وجود آمده اسـت به دلیل کار بسـیار 

خـوب و هنرمندانه تیم دیپلماسـی ایران اسـت.
وی افـزود: حتی متحـدان آمریکا هم مخالف تحریم ایران و 
به صفر رسـاندن خرید نفت ایران هسـتند و برابـر آن مقاومت 
مـی کننـد تـا این کـه برخـی کشـورها از لیسـت تحریـم ها 
معاف شـدند تا بتوانند از ایران نفت بخرند. این فعال سیاسـی 
خاطرنشـان کرد: این مسـاله یک شـبه به وجود نیامده اسـت 

بلکه پافشـاری و تسـلط تیم دیپلماسـی ایران دلیل آن بود.
گرامـی مقـدم با تمجیـد از تلاش هـای صـورت گرفته در 
دوره نخسـت ریاسـت جمهـوری دکتـر روحانی، تصریـح کرد: 
وزیـر امـور خارجه تمام تلاش خود را کرده اسـت و سـزاوار این 

نـوع برخورد نمایندگان نیسـت.
وی همچنیـن گفـت: موضـع روشـن ظریـف، مخالفـت با 
پولشـویی و پیوسـتن ایران به لایحه الحاق ایران به کنوانسیون 
مقابله با تامین مالی تروریسـم )CFT( و FATF اسـت، این به 
سـود نظام مالی و بانکی اسـت. سـخنگوی حـزب اعتماد ملی 
ادامه داد: مشـکل این کار چیسـت که آقایان برافروخته شده و 

علیه ظریف اسـتیضاح مطرح کردند. 
گرامـی مقدم، بزرگ ترین سـند حقانیت ظریـف را قوانین 
و نظـام بانکـی دانسـت و اظهارداشـت: در نظـام بانکـی کـه 
محدودیتی برای انتقال پول وجود ندارد، فسـاد رشـد می کند 
و پـول هـای کثیف جابجا می شـود و پولشـویی رواج پیدا می 
کند. وی افزود: چه اشـکالی دارد که به قوانین و معاهدات بین 
المللـی در زمینه نظـام بانکی بپیوندیم؟ وقتی ما بـه این لوایح 
ملحق نشـده و قوانین بانکداری را رعایت نمی کنیم عملا پول 
هـای کـه از قاچاق مواد مخدر، کالا، پورسـانت هـای قراردادها، 
دلالی های غیرقانونی انجام می شـود موجب رشـد فسـاد می 
شـود. این فعال سیاسـی اصلاح طلب همچنین اظهار داشـت: 
کشـورهای توسـعه یافته و در حال توسـعه چون هند و مالزی، 
بـه دلیـل رعایـت همین قوانیـن بین المللی رشـد کردنـد. در 
مالـزی یـا ترکیه نمی توان بدون روشـن شـدن منبـع پول به 
راحتـی 10 هـزار دلار جابجـا کنید. گرامی مقدم خاطرنشـان 
کـرد: وقتـی پولـی به دسـت می آید که پشـتوانه تولیـد ندارد 
مـی گوینـد پـول کثیف اسـت چـرا می گوینـد پـول کثیف، 
چـون در توزیـع درآمدها اختلال بـه وجود مـی آورد و با برهم 

ریختـن نظـام توزیع درآمد فسـاد بوجـود می آید. 

*  از رای به روحانی پشیمان نیستیم 
سـخنگوی حـزب اعتمـاد ملـی با بیـان ایـن کـه از رای به 

روحانی پشـیمان نیسـتیم، گفت: ما بیش از منافع جناحی به 
منافع ملی توجه داشـتیم و حسـن روحانی را انتخاب کردیم . 
روحانـی در بسـیاری از حـوزه ها موفقیت های بزرگی داشـت. 
رفـع تهدیدهـا و خـارج کـردن ایـران از انـزوا را از برنامـه های 

موفـق و سیاسـت های درسـت دولت مـی دانیم.
وی ادامـه داد: مقصـر همـه مشـکلات پیـش آمـده دولـت 
روحانـی نیسـت، چـون عوامـل داخلـی و خارجی باعث شـده 
که همه موارد دسـت روحانی نباشـد. آنهایی که سـنگ اندازی 
کردنـد و چـوب لای چـرخ دولـت گذاشـتند مقصـر وضعیت 
فعلی هسـتند. سـخنگوی حزب اعتماد ملی خاطرنشـان کرد: 
مـردم در انتخابـات نشـان دادند طبعشـان متمایل بـه اصلاح 
طلبـی اسـت و تنگناها و محدودیت های اصـلاح طلبان را می 
شناسـند و قطعا در انتخابات آینده شـرکت می کنند چون با 
شـرکت نکـردن در انتخابات، کشـور را به جریـان تندی که ما 

را بـه سـمت تهدیدها مـی برد، مـی دهند. 

* بایـد بر توانمنـدی داخلی و منابـع اقتصادی خود 
باشیم متکی 

گرامـی مقـدم همچنیـن در خصـوص شـرایط تحریـم ها 
و برنامـه هـای بلنـد مـدت وکوتـاه مدت اقتصـاد ایـران گفت: 
اقتصاد تابعی از متغیرهای سیاسـی و اجتماعی اسـت اما مهم 
ترین متغیر مسـائل بین المللی اسـت پس از خـروج آمریکا از 
برجـام چنـد راه پیـش روی ما بود، راه اول ایـن بود که از برجام 
خارج می شـدیم که موجب آسـیب سـنگین به اقتصاد کشور 

مـی شـد و ممکن بـود در دنیا منزوی شـویم. 
وی ادامـه داد: راه دوم ایـن بـود که از برجام خارج نشـویم و 
سـعی کنیـم با اروپایـی ها کار کنیم. راه سـوم نیـز مذاکره بود 
کـه طبـق سیاسـت هـا این موضـوع ممنوع شـده اسـت. ولی 
نظـر شـخصی من این اسـت اگـر آمریکایی ها مـی پذیرفتند 
کـه تمامـی تحریم ها برداشـته شـود و بـه برجـام برگردند در 
ایـن شـرایط می شـد مذاکـره کـرد. در هرصـورت مـا راه دوم 
را برگزیدیم.سـخنگوی حزب اعتماد ملی خاطرنشـان کرد: در 

چهارچوب سیاسـت دوم می بایسـت از این توافق خارج نشویم 
تـا از شـکاف میان اروپـا و آمریکا راهـی بـرای ورود درآمدها به 
کشـور پیـدا کنیـم که ایـن کار بسـیار دشـواری اسـت در این 
شـرایط نمی توانیم برای اقتصاد کشـور چشم انداز نویدبخشی 
داشـته باشـیم. گرامـی مقدم تاکید کـرد: در شـرایط کنونی با 
بهـره گیـری از ظرفیـت هـای اقتصـادی و کثرت منابـع مالی 
باید بتوانیم تا دوسـال آینده یعنی انتخابات ریاسـت جمهوری 
آمریـکا مقاومـت کنیم کـه قطعا در این مسـیر دچـار اعوجاج 
هایـی در حـوزه پولـی ومالی خواهیم بود مانند افزایش شـدید 

نـرخ ارز در ماه های گذشـته.
وی همچنیـن اظهـار داشـت: اگـر بتوانیـم راه هایـی چون 
درآمـد نفـت یا حتـی نفت در برابـر کالا ادامه پیدا کند شـاهد 

هیجانـات و تشـکیل حبـاب در بـازار ارز نخواهیم بود.

* روزی یک دروغ شلیک کردند
ایـن فعال سیاسـی همچنیـن در پاسـخ به سـوالی درمورد 
اظهارات یکی از سیاسـیون درخصوص انتصابات در شـهرداری 
تهـران در دوران محمد علی افشـانی گفت: یکی از سیاسـیون 
در یادداشـتی مدعی شـده بود در انتصابات شـهرداری بیشـتر 
از »لرها« اسـتفاده شـده در حالی که در گزارش افشـانی آمده 
اسـت کـه از ۲۷ انتصـاب فقـط 6 نفر از اسـتان لرسـتان و قوم 
لـر بـوده و تعمیـم دادن آن بـه همـه انتصابـات غیراخلاقـی و 

است.  غیرمنصفانه 
وی ادامه داد: زمانی که افشـانی شـهردار شـد برخی جریان 
هـا حتـی در درون اصـلاح طلبـان بـه هـر دلیلی تحمـل این 
موضوع را نداشـتند در مدت 6-5 ماه تصدی شـهرداری تهران 

توسـط افشـانی روزی یک دروغ علیه او شـلیک شد. 
سـخنگوی حـزب اعتمـاد ملـی در خصوص قانـون منع به 
کارگیری بازنشسـتگان، گفت: شـهردار تهـران هم تراز بـا وزرا 
اسـت بـه دلیل فضا سـازی هایی که صورت گرفـت این لایحه 
به گونه ای تفسـیر شـد که این قانون، قانون منع به کارگیری 
افشـانی اسـت. ایـن بداخلاقـی هـا و برخوردهـا قطعا بـه ضرر 

منافع ملی اسـت. 
وی بـا بیـان ایـن کـه بیشـتر حقوقدانـان بـزرگ کشـور 
معتقدنـد این قانون شـامل شـهردار تهـران نمی شـود، تاکید 
کـرد: این قانون ارتباطی با شـهردار تهران که مسـتخدم دولت 

نیسـت، ندارد.
گرامـی مقـدم افـزود: در انتخـاب حناچی برای شـهرداری 
تهـران، حـزب اعتماد ملـی با پافشـاری و اعتماد سـازی بدون 
توجه به وابسـتگی حزبی به حناچی رای داد و تا مرحله نهایی 
از وی حمایـت کـرد تـا بـا 11 رای بـه عنـوان شـهردار تهـران 

انتخاب شـود.

* دیـدار حضرتی بـا نماینـدگان کارگران نیشـکر 
هفـت تپه

گرامـی مقـدم در خصـوص سـفر قائـم مقام حـزب اعتماد 
ملـی بـه خوزسـتان، گفـت: جمعـی از نماینـدگان کارگـران 
معترض نیشـکر هفت تپه با الیاس حضرتی به عنوان نماینده 
مجلـس دیدار کردند و وی از مشـکلات آنها مطلع شـد و قول 

پیگیری مطالبات آنهـا را داد.
وی در پاسـخ بـه این پرسـش کـه در صـورت رد صلاحیت 
دبیـرکل جدید)مهدی کروبی( منتخب شـورای مرکزی حزب 
اعتمـاد ملـی چه فـردی جایگزین وی می شـود، گفت: کنگره 
ایـن حـزب بـا حضـور نمایندگانـی از خانـه احـزاب، مجلس، 
امیری اصفهانی معاون دادسـتان و نمایندگان وزارت کشـور در 

کمیسـیون مـاده 10 احزاب به شـکل منظم برگزار شـد.
سـخنگوی حـزب اعتمـاد ملـی ادامـه داد: تمامی مـدارک 
بـرای وزارت کشـور ارسـال شـده اسـت و ایـن وزارتخانـه روند 
بررسـی صلاحیـت ها را پیگیـری می کند. مهم این اسـت که 
شـورای مرکـزی دبیـرکل خـود را انتخاب کـرده و دبیرکل نیز 
قائـم مقـام خود را برگزیده اسـت و وی نیـز وظایف دبیرکلی را 
انجـام مـی دهد به همیـن جهت خللی در این حـزب به وجود 

نیامـده اسـت و در ایـن باره مسـیر قانونی طی می شـود.
وی درباره شـورای عالی سیاسـت گذاری اصلاح طلبان هم 
گفـت: هدف ما این اسـت که شـورا به صـورت جبهه ای عمل 
کنـد و از تصمیماتـی که منجر به بانـد بازی و گـروه بازی می 
شـود، اجتناب شـود. تلاش می کنیم شـورای شـهر تهران که 
بر آمده اسـت از تصمیم شـورای عالی سیاسـت گذاری اسـت 
بـه صـورت جبهـه ای عمل کند. بـه همین دلیـل اعضایی که 
از شـورای مرکـزی اعتماد ملی در شـورای شـهر حضـور دارند 
تمـام همتشـان ایـن اسـت در تصمیم گیری هـا بـا محوریـت 

باشد. جبهه 

* باید با داروغه ها برخورد شود
گرامـی مقـدم در پاسـخ به پرسشـی دربـاره اعدام سـلطان 
سـکه، گفـت: به عنـوان یک فعـال سیاسـی و فـردی آرمانگرا 
معتقـد بـه برخـورد دسـتگاه قضایـی بـا داروغه ها هسـتم نه 

دزدان. اعـدام داروغـه هـا مـی تواند جلـوی فسـاد را بگیرد. 
وی افزود: تجربه نشـان می دهد اعـدام امثال فاضل خداداد 
یا امیرخسـروی و... نتوانسـته است جلوی فساد را بگیرد. دزدها 
یـک طـرف عرضـه و داروغـه هـا سـوی دیگر تقاضـا در بـازار 
هسـتند. اگر تقاضایی از سـوی آنها برای فسـاد نباشـد دزدها 
فرصـت تـاراج پیـدا نمـی کننـد. حداقـل برخوردها به شـکل 

مسـاوی باشد.

اسماعیل گرامی مقدم: 

ظریف سزاوار این نوع برخورد نمایندگان نیست
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نیم نگاه

نامحـرمانه
شعرخوانی دو نماینده گیلان در مجلس 

مهرداد لاهوتی نماینده لنگرود و سیدکاظم دلخوش نماینده صومعه سرا که هر دو از نمایندگان 
استان گیلان هستند در جلسه علنی  روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی با شعرخوانی کنایه آمیز به 
یکدیگر پاسخ دادند. پاسخ های دو نماینده استان گیلان در جلسه علنی دیروز مجلس حاشیه هایی 
را به همراه داشت.مهرداد لاهوتی نماینده لنگرود در جریان بررسی طرح اصلاح بودجه 97 اظهاراتی 
را بیان کرد که این اظهارات به مذاق دلخوش نماینده صومه سرا و نماینده هم استانی لاهوتی خوش 
نیامد، وی خطاب به هیات رییسه گفت: آقای لاهوتی مطالباتی را درباره بودجه 97 بیان کرد که 
لازم می دانم مزاحی بکنم زیرا چندین بار وی سر به سر ما گذاشته است.دلخوشی در ادامه این شعر 
را خطاب به لاهوتی در صحن مجلس قرائت کرد: »از دست تو یک ایل به تنگ آمده است، هم آدم 
و هم جبرئیل به تنگ آمده است ، من هیچ، ولی برادرم لاهوتی، از دست تو چرچیل هم به تنگ 
آمده است«در ادامه لاهوتی هم از علی مطهری نایب رییس دوم مجلس که ریاست ساعاتی از جلسه 
علنی مجلس را بر عهده داشت، خواست که براساس ماده 75 آیین نامه داخلی تذکری به دلخوش 
بدهد.مطهری نیز خطاب به لاهوتی تصریح کرد: اخطار لازم نیست بنده در شعر آقای دلخوشی 
توهینی ندیدم ولی اگر می خواهید اخطار دهید، شما هم در قالب شعر می توانید بیان کنید.لاهوتی 
نیز در پاسخ به مطهری گفت: دلخوش منظور بدی نداشت، می خواست با من مزاح کند. پس من با 
شعر پاسخ او را می دهم:»من مست و تو دیوانه، ما را که برد خانه صدبار تو را گفتم کم خور دو سه 

پیمانه«لاهوتی چندین بار مصرع آخر را برای تاکید تکرار کرد.
 

جزئیات تازه از پرونده جمعیت شناس بازداشت شده 
میمنت حسینی چاوشی، استاد جمعیت شناسی به تازگی بازداشت شده است. یک وکیل 
دادگستری با تأیید بازداشت این فرد به اتهام »نفوذ« می گوید تا جایی که خبر دارد این فرد تاکنون 
وکیل در اختیار نداشته است. ششم آذرماه خبرگزاری فارس اعلام کرد »یکی از نهادهای امنیتی 
کشور با همکاری دستگاه قضایی تعدادی از عناصر نفوذی در حوزه کنترل جمعیت را بازداشت 
و احضار کرده است.«در واکنش به این خبر، حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهوری در توییتی 
نوشت: »اجازه بدهند افتخار امنیتی کردن جمعیت شناسی به دیگران برسد، برای شما همان حوزه 
محیط زیست فعلًا کافی است.« در ادامه، روز شنبه روزنامه کیهان نیز با اعلام نام اختصاری میمنت 
حسینی چاوشی نوشت:» م.ح که یک جمعیت شناس دوتابعیتی است، توسط یاران گمنام امام زمان 
عجل الله تعالی فرجه الشریف در ادامه برخوردها با عناصر نفوذی دشمن، طی عملیاتی موفق، هنگام 
خروج از کشور دستگیر شده است.«در این باره، محمود بهزادی، وکیل دادگستری در گفت وگو 
با ایرناپلاس می گوید: »بحثی که الان وجود دارد این است که افرادی که با این اتهام ها بازداشت 
می  شوند بر اساس تبصره ماده 48 قانون آیین دادرسی کیفری می توانند تنها از میان 20 وکیلی که 
رئیس قوه قضاییه مشخص کرده اند دست به انتخاب وکیلی بزنند. بنابراین تا جایی من خبر دارم، 

میمنت حسینی چاوشی تاکنون از بین این افراد وکیلی انتخاب نکرده است.

اولتیماتوم شریعتمداری به مدیران چند شغله 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در زمینه شفافیت با کسی شوخی نداریم. هیچ موضوع 
غیرشفافی در وزارت تعاون وجود ندارد.محمد شریعتمداری در آیین تکریم و معارفه معاونان امور 
مجلس، حقوقی و استان ها، امور تعاون، روابط کار، مدیرکل حوزه وزارتی و مدیرکل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان تهران که روز شنبه دهم آذر در محل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار 
شد با اولتیماتوم به مدیران دارای بیش از دو شغل و پروازی تاکید کرد: در وزارت کار مدیرپروازی 
نخواهیم داشت و معنایی ندارد که مدیران با یک پرواز هفته ای یک بار به محل خدمت خود بروند و 
باید بومی گزینی جایگزین مدیران پروازی شود و این افراد یک ماه بیشتر فرصت ندارند.وی تاکید کرد: 
اگر تا پایان هفته تمامی استعفاهای افراد دارای بیش از یک شغل به دست ما نرسد مدیران بالادستی 
مکلف به تعیین تکلیف هستند و اگر مدیران بالاتر با افراد دارای بیش از یک شغل برخورد نکنند با 
مدیربالادست برخورد می شود و در این زمینه شوخی ای وجود ندارد و برخورد می شود.وزیرتعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با طرح این پرسش که تا کی باید این موارد گفته نشود، افزود: باید بگوییم و 
برخورد کنیم. در موضوعات مختلف نظیر معاملات به ویژه معاملات داخلی باید همه موارد شفاف به 

عموم مردم گفته شود.

سلب صلاحیت رییس مجلس از حد نصاب افتاد 
رییس کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی گفت: سلب صلاحیت )تقاضای 
استیضاح( علی لاریجانی از حد نصاب افتاد. ، »غلامرضا کاتب« در حاشیه جلسه علنی امروز - 
یکشنبه - مجلس در جمع خبرنگاران درباره طرح سلب صلاحیت علی لاریجانی رییس مجلس که 
هفته گذشته در مجلس مطرح و به کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی ارجاع شده بود، اظهار داشت: 
بر اساس ماده 26 آیین نامه داخلی اگر 25 نماینده سلب صلاحیت هر یک از اعضای هیات رییسه را 
امضا کنند، می توانند آن را به کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی بدهندوی افزود: در هفته گذشته 
27 نماینده سلب صلاحیت رییس مجلس را امضا کردند، همان روز تعدادی از نمایندگان امضای 
خود را پس گرفتند و این موضوع از حد نصاب افتاد، در حال حاضر سلب صلاحیت رییس مجلس از 
دستور کار این کمیسیون خارج شد.وی تصریح کرد: پنج نفر دوباره روز چهارشنبه به امضا کنندگان 

در لیست اضافه شدند ولی باز همان روز تعدادی امضای خود را پس گرفتند.

پیشنهاد تعیین روز ملی افشاء
 رئیس فراکسیون شفاف سازی با اشاره به لزوم ایجاد شفافیت در عرصه مدیریت کشوری گفت: 
ما خوشحالیم که توانستیم فرهنگ شفافیت را با تکرار این واژه و تکرار این گفتمان ایجاد کنیم و 
شفافیت هم اکنون به عنوان یک فرهنگ درآمده است ما همچنین پیشنهاد روز ملی افشا را مطرح 
کرده ایم که در این راستا باید از انگیزه های انتقام جویانه دوری کنیم و با آن برخورد داشته باشیم.

محمود صادقی  شفافیت دستگاه قضایی، استقلال قوای سه گانه، مدیریت تعارض منافع، بهبود نظام 
نظارت و نهادینه سازی شفافیت را از جمله راهکارهایی دانست که می تواند به ایجاد شفافیت در 

کشور کمک کند. 

هاتگرام و تلگرام طلایی بعد از پایان آذر مسدود نمی شوند
دبیر شورای عالی فضای مجازی در پاسخ به این سؤال که هاتگرام و تلگرام طلایی بعد از اتمام 
مهلت جدا شدن از تلگرام در پایان آذر فیلتر می شوند، گفت: مسدود نمی شوند بلکه باید بتوانند 
مستقل از تلگرام به فعالیت خود ادامه دهند. فیروزآبادی درباره فعالیت هاتگرام و تلگرام طلایی 
گفت: معتقدیم پلتفرم های اطلاعاتی، رسانه ای، بهداشتی، آموزشی، تجاری و پولی و بانکی باید در 
کشور بومی شوند.وی ادامه داد: پلتفرم رسانه ای که شامل پیام رسان نیز می شود اکنون در کشور 
50 میلیون کاربر دارد و امیدواریم تا سال آینده در زمینه بومی سازی این پلتفرم به نتایج خوبی 

دست پیدا کنیم.

انتقاد عارف از نوع برخوردهای امنیتی با کارگران
رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با انتقاد از برخوردهای امنیتی و قضایی با کارگران 
بر ضرورت حل ریشه ای مشکلات کارگران تاکید کرد.محمدرضا عارف در دیدار با اعضای هیات 
مدیره کانون کارگران بازنشسته تهران، با اشاره به نقش ممتاز کارگران در پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران بر ضرورت رفع ریشه ای مشکلات این قشر از جامعه تاکید کرد و گفت: در شرایط سخت و 
دشوار فعلی کشور بیشترین فشار اقتصادی متوجه قشر کارگر است و باید به مطالبات آنان بصورت 
جدی رسیدگی شود. برخوردهای بعضا امنیتی و قضایی با مطالبات کارگرانی که در چارچوب قانون 
پیگیر حق و حقوق خودشان هستند با ذات انقلاب اسلامی همخوانی ندارد و اینگونه برخوردها پاک 

کردن صورت مساله است.

انتقاد »ابتکار« از ترویج چندهمسری در صداوسیما
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری ضمن انتقاد از رواج چندهمسری در صداوسیما 
گفت: متاسفانه در کنار چندهمسری با مشکلات و چالش هایی مانند آسیب های ناشی از خیانت و 
روابط خارج از ازدواج نیز مواجهیم که نگران کننده است.معصومه ابتکار با اشاره به وجود سیاست های 
نادرست در حوزه زنان گفت: بسیاری از آسیب  هایی که در حوزه زنان در دولت  نهم و دهم وارد شد، 
قابل جبران نیست، اما ریشه بخشی از این آسیب   ها در نگاهی است که به زن می شود و متاسفانه زن 
صرف زن بودن ارزشی نداشته و باید حتما نقش ثانویه ای به عنوان مادر یا همسر در کنار آن ارزش 

ذاتی زن قرار بگیرد تا از نظر این جماعت زن اهمیت و جایگاه خود را پیدا کند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

دستگیری 2 سارق احشام وکشف 11 فقره سرقت
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری 2 سارق احشام در قم، از 

کشف 11 فقره سرقت در این رابطه خبر داد. 
 سرهنگ "احمد کرمی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: با طرح 
شکایتی مبنی بر سرقت 49 راس احشام از یک قلعه دامداری، موضوع در دستور کار مأموران پلیس 
آگاهی استان قم قرار گرفت. وی گفت: مأموران در ادامه با تحقیقات از کارگران 22 و 20 ساله این 
واحد دامداری، متوجه گفتار ضد و نقیض افراد شده که در ادامه با کسب دستور از مقام قضائی برای 
تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی استان منتقل شدند. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی 
استان قم افزود: افراد مذکور سرانجام طی تحقیقات صورت گرفته لب به اعتراف گشوده و نه تنها 
به سرقت مذکور بلکه به 11 فقره سرقت از دیگر قلعه های دامداری در قم اعتراف کردند.سرهنگ 
کرمی گفت: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 

استان شدند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم  خبرداد

کشف 10 کیلوگرم تریاک در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم از کشف بیش از 10 کیلوگرم 

تریاک در قم خبر داد. 
 سرهنگ هادی میرزایی  اظهار داشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم مشخص شد یک قاچاقچی مواد مخدر قصد دارد با خودرو پژو 405 محموله مواد افیونی را از یک 
استان جنوبی و با عبور از حوزه استحفاظی قم به تهران منتقل کند که بلافاصله موضوع در دستور 
کار مأموران این پلیس قرار گرفت.رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم افزود: سپس طی 
هماهنگی قضائی، مأموران به محل های مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری سرانجام 

خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند.
سرهنگ میرزایی افزود: در نهایت طی بازرسی از پژو، 10 کیلو و 200 گرم مواد مخدر از نوع 

تریاک در قالب 17 بطری پلاستیکی کشف و متهم دستگیر، تحویل مقام قضائی استان شد.

اتاق چُرت برای کارمندان ایرانی!کاریکاتور

بسیاری از شرکت های ژاپنی به منظور کمک به حفظ 
سلامتی و بهبود کارایی کارمندان خود، اتاق هایی را 

برای چرت زدن نیروهای شان در طول ساعات اداری 
اختصاص دادند.

فيروزه مظفرى 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبر داد

استقرار صنایع غذایی
 در شهرک صنعتی شهاب

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: مجوز برای 
استقرار صنایع تا رده سه محیط زیستی در شهرک صنعتی شهاب صادر 
شده است و صنایع دوستدار محیط زیست، صنعت چاپ و نشر و صنایع 

غذایی امکان استقرار در این شهرک را دارند.
امیر طیبی نژاد با اشاره به وضعیت شهرک صنعتی شهاب اظهار کرد: 
احداث این شهرک براساس مصوبه دولت مبنی بر ایجاد شهرک صنعتی 
سوم در استان قم بود، شهرک های صنعتی حتی اگر در حریم شهر هم 
باشند، براساس مصوبه مجلس شورای اسلامی از قوانین شهرداری مستثنی 
هستند.وی ادامه داد: مجوز برای استقرار صنایع تا رده سه محیط زیستی در 
شهرک صنعتی شهاب صادر شده است و صنایع دوستدار محیط زیست، 
صنعت چاپ و نشر و صنایع غذایی امکان استقرار در این شهرک را دارند، 
به دنبال جذب سرمایه گذار برای احداث واحدهای تولیدی در شهرک 
صنعتی شهاب هستیم.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم با 
بیان اینکه پل اتصال این شهرک به جاده قدیم قم -تهران به بهره برداری 
رسیده است افزود: جلساتی را با مدیرکل اداره ارشاد استان و نیز اعضای 
شرکت تعاونی ناشران قم گذاشتیم تا آن ها را به استقرار در شهرک شهاب 
تشویق کنیم. ناشران قمی در گذشته به دلایل مختلفی برای استقرار در 
ای شهرک بی انگیزه بودند، در حالی که در شهرک چاپ و نشر شهرهایی 
همچون مشهد به دلیل استقبال ناشران زمین خالی وجود ندارد.طیبی 
نژاد چاپ و نشر را تنها مربوط به چاپ کتاب ندانست و تصریح کرد: در 
ترکیه با وجود کاهش سرانه نشر کتاب، تعداد چاپخانه های این کشور چهار 
برابر شد و چاپخانه های ترکیه علاوه بر انتشار کتاب به سراغ تولیدات دیگر 
هم رفتند.وی ادامه داد: بزرگترین چاپخانه رول استان قم که روزنامه چاپ 
می کند، طی هفته های اخیر متقاضی انتقال به شهرک شهاب شد، یکی از 
چاپخانه های استان سوله اش را در این شهرک احداث کرده است و 21 
چاپخانه دیگر استان قم هم برای عقد قرارداد انتقال به شهرک شهاب آماده 
شدند.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خاطرنشان کرد: 
وزارت صنعت، اتاق اصناف و شرکت شهرک های صنعتی در سال 94 تفاهم 
نامه ای امضا کردند و براساس این تفاهم نامه انتقال برخی از صنوف به 
شهرک های صنعتی مجاز شد، براین اساس واگذاری 25 هکتار از مساحت 
200 هکتاری شهرک شهاب به بنکداران استان قم به تصویب رسید و 

استقرار آن ها در این شهرک شروع شده است.

با تجلیل از فعالان عرصه فرش برگزار می شود

پنجمین همایش گره طلایی در قم
دبیر همایش گره طلایی از برگزاری پنجمین دوره این همایش در روز 
16 آذرماه خبر داد و گفت: به هفت نفر از فعالان عرصه فرش تندیس 
اهدا خواهد شد.محمدرضا رشتی زاده دیروز در نشست خبری با اشاره به 
برگزاری پنجمین همایش گروه طلایی بیان کرد: این همایش گامی در 
مسیر حمایت از بافندگان فرش و معرفی هرچه بیشتر فرش قم به عنوان 
یک برند جهانی است.وی با اشاره به اینکه این همایش 16 آذر ماه در تالار 
مرکزی شهر برگزار خواهد شد، خاطرنشان کرد: از بخش های مهم این 
همایش تجلیل از 7 برگزیده عرصه فرش دستباف است.دبیر همایش گره 
طلایی همچنین از برپایی نمایشگاه فرش دستباف قم خبر داد و خاطرنشان 
کرد: این نمایشگاه از 13 تا 17 آذر ماه در محل دائمی نمایشگاه های استان 
قم برپا می شود.وی در بخش دیگری از سخنان خود به فعالیت 360 واحد 
تولیدی، 100 واحد طراحی فرش و 250 هزار بافنده در قم اشاره کرد و 
گفت: در استان قم برای 12 هزار نفر کارت بافندگی صادر شده است و البته 
به نظر می رسد حدود 50 تا 60 هزار نفر نیز خارج از قم ولی برای استان قم 
بافندگی کنند.رشتی زاده با اشاره به اینکه فرش قم از نظر کیفیت، تکنیک 
در رنگ و... پیشرفت های بسیار خوبی داشته ولی اطلاع رسانی در این 
حوزه ضعیف بوده و فرش قم به ارزش واقعی خود دست نیافته است.وی با 
اشاره به اینکه ضروری است درباره مالکیت و نقش فرش چاره اندیشی شده 
و در این زمینه ثبت ایده صورت گیرد، گفت: امیدواریم که با برگزاری این 
همایش بتوانیم گامی در مسیر معرفی هرچه بهتر فرش دستباف قم برداریم.

دبیر همایش گره طلایی با اشاره به اینکه تولید در فرش کاهش چشمگیری 
یافته و بر اساس میزان سفارشات صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: می 
توانیم برای فرش قیمت گذاری ثابتی داشته باشیم ولی برای تحقق این مهم 

نیازمند حمایت دولت هستیم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  اعلام کرد

سهم 55 میلیارد تومانی بخش کشاورزی 
قم از تسهیلات طرح رونق تولید

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سهمیه بخش کشاورزی 
از تسهیلات طرح رونق تولید در سال جاری 55 میلیارد تومان است که پنج 

میلیارد تومان آن مربوط به تسهیلات سرمایه ثابت است.
محمد رضا طلایی ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به سهم بخش 
کشاورزی استان قم از تسهیلات بانکی اظهار کرد: این بخش سهم 300 
میلیارد تومانی از تسهیلات خطوط اعتباری همچون طرح توسعه اشتغال و 
مکانیزاسیون و صندوق توسعه ملی دارد و پرداخت تسهیلات از این خطوط 
اعتباری به کشاورزان قمی ادامه دارد.وی ادامه داد: سهمیه بخش کشاورزی 
از تسهیلات طرح رونق تولید در سال جاری 55 میلیارد تومان است که 
پنج میلیارد تومان آن مربوط به تسهیلات سرمایه ثابت و مابقی مربوط به 
تسهیلات سرمایه در گردش است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
افزود: امسال تاکنون به 33 طرح کشاورزی در استان در قالب طرح رونق 
تولید تسهیلاتی به میزان 6.5 میلیارد تومان پرداخت شد، مهم ترین مشکل 
کشاورزان استان برای دریافت این تسهیلات مساله بدهکاری به بانک است. 
محمد نوپوش مشاور استاندار قم در امور تولید و صنعت در ادامه این جلسه 
با اشاره به وضعیت پرداخت تسهیلات به بخش تولید استان قم اظهار کرد: با 
وجود تخصیص 900 میلیارد تومان تسهیلات به استان در قالب طرح رونق 
تولید، تنها 140 میلیارد تومان از این تسهیلات به بخش تولید قم پرداخت 
شد، حداکثر تا پایان سال معادل این مبلغ به بخش تولید قم پرداخت خواهد 
شد.وی افزود: باید آسیب شناسی در زمینه روند پرداخت تسهیلات طرح 
رونق تولید صورت بگیرد تا مشخص شود که چرا روند پرداخت تسهیلات 
طرح رونق تولید در استان قم کند است، بخش تولید استان قم در زمان 

کنونی نیازمند دریافت کنونی تسهیلات است.

 مسؤول روابط عمومی انتقال خون قم خبر داد

افزایش ساعات کاری 
پایگاه مرکزی انتقال خون قم

مسؤول روابط عمومی اداره کل انتقال خون استان قم  گفت :ساعات 
کاری پایگاه مرکزی این اداره کل در دو روز هفته افزایش یافته است.

محمد نسرین فرد ضمن اشاره به این مطلب اظهار کرد: بر اساس 
ساعات کاری جدید، پایگاه مرکزی این اداره کل که چندی پیش با 
نوسازی و افزایش ظرفیت نیز همراه بود در روزهای یک شنبه و سه شنبه 
هر هفته کار خود را تا ساعت 18 و به طور مستمر ادامه خواهد داد.مسؤول 
روابط عمومی اداره کل انتقال خون استان قم همچنین بیان کرد: بنابراین 
اکنون به اطلاع همه زائران و مجاوران حضرت فاطمه معصومه )س( می 
رسد که پایگاه روح الله )ره( واقع در میدان روح الله مانند گذشته از ساعت 
7 و 30 دقیقه تا 13 و 30 دقیقه روزهای شنبه تا چهارشنبه و در روزهای 
پنجشنبه از ساعت 7 و 30 دقیقه تا 12 و 30 دقیقه، آماده ارائه خدمات 
به اهداکنندگان عزیز خواهد بود. در عین حال پایگاه مرکزی 15 خرداد 
این اداره کل واقع در میدان جهاد، ابتدای بلوار 15 خرداد نیز با 9 ساعت 
افزایش ساعت کاری در هفته، به جز ساعات یاد شده، در روزهای یکشنبه 
و سه شنبه نیز کار خود را تا ساعت 18 و به صورت یکسره ادامه خواهد 
داد.وی ابراز امیدواری کرد که با اختصاص منابع لازم و یا کمک خیّرین، 
امکان ساخت پایگاه پردیسان نیز برای اداره کل انتقال خون استان قم 
فراهم شود تا این اداره کل بتواند خدمات خود را برای اهالی قم و همچنین 

زائران آستان مقدس فاطمی )س( افزایش دهد. 

اخبــار

گفت:  قم  استانداری  سرپرست 
نتوانستند  استان  گردشگری  طرح های 
که تسهیلات را در قالب طرح رونق تولید 
جذب کنند، در حالی که 200 میلیارد 
برای  گردشگری  بخش  سهم  تومان 

دریافت تسهیلات بانکی بود.
سید محمد رضا هاشمی ظهر دیروز 
موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  جلسه  در 
تولید استان قم در سالن جلسات امام 
جواد)ع( استانداری با اشاره به ضعف بخش 
گردشگری استان قم در جذب تسهیلات 
اظهار کرد: این بخش در زمینه دریافت 
و  تولید  قالب طرح رونق  تسهیلات در 
سامانه کارا ضعیف عمل کرد و طرح های 
گردشگری استان نتوانستند که تسهیلات 
را در قالب این طرح ها جذب کنند، در 
حالی که 200 میلیارد تومان سهم بخش 
گردشگری برای دریافت تسهیلات بود.وی 
ادامه داد: باید اداره کل میراث فرهنگی 
با  را  جلساتی  قم  استان  گردشگری  و 
بانک های استان برگزار کند تا مشخص 
شود که چرا در زمینه پرداخت تسهیلات 
عمل  ضعیف  قم  گردشگری  بخش  به 
می شود، البته بانک های استان قم بیشتر 
به پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش 
پرداخت  با  که  حالی   در  دارند،  تمایل 
ایجاد  اشتغال  ثابت  سرمایه  تسهیلات 
افزود:  قم  استانداری  می شود.سرپرست 
هدف از اجرای طرح رونق تولید تثبیت 
اشتغال بود و در قالب این طرح تسهیلات 
به تولیدکنندگانی که دچار مشکل هستند، 
تسهیلات پرداخت می شود، عملکرد استان 
قم در زمینه پرداخت تسهیلات طرح رونق 
تولید در سال گذشته خوب بود.هاشمی 
روان سازی مسیر سرمایه گذاری و رفع 
موانع در این مسیر را وظیفه ستاد تسهیل  
و رفع موانع تولید دانست و تصریح کرد: 
تحقق شعار سال جاری در گروی حمایت 
از بخش تولید است، در سال جاری تعهد 
استان قم پرداخت 900 میلیارد تومان 
تسهیلات در قالب طرح رونق تولید است 
همکاری  گروی  در  رقم  این  تحقق  و 
بانک ها است.وی ادامه داد: باید لیستی از 
سرمایه گذارانی که در استان قم به دلیل 
حق سرمایه گذاری و مشکلات واحدهای 
تولیدی در زندان هستند، باید تهیه شود 
و با دستگاه قضایی در خصوص این افراد 
رایزنی صورت بگیرد.سرپرست استانداری 
قم خاطرنشان کرد: تعدادی از واحدهای 
تولیدی استان در تملک بانک ها هستند و 
باید لیستی از این واحدها تهیه و تعیین 
تکلیف صورت بگیرد، همچنین پیگیری 
آهن  راه  به  سلفچگان  منطقه  اتصال 

ضروری است.
به  ای  دوهفته  الاجل  ضرب   *

مدیران میراث فرهنگی قم 
و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
توسعه منابع انسانی استانداری قم نیز در 

این جلسه  گفت: مدیران بخش گردشگری 
عملکرد  آینده  هفته  دو  تا  باید  استان 
مناسبی را در زمینه جذب تسهیلات برای 
طرح های گردشگری استان در قالب طرح 
رونق تولید داشته باشد و گرنه اختیار این 
مدیران در زمینه جذب تسهیلات گرفته 
و به دفتر جذب سرمایه گذاری استانداری 
با  غضنفری  می شود.مهرداد  واگذار  قم 
اشاره به وضعیت پرداخت تسهیلات بانکی 
در استان قم اظهار کرد: اقبال متقاضیان 
به دریافت تسهیلات طرح رونق تولید به 
دلیل بالا بودن سود بانکی این تسهیلات 
نسبت به تسهیلات طرح توسعه اشتغال 
روستایی پایین است، اما امکان جذب 900 
میلیارد تومان تسهیلات در بخش های 
صنعت و گردشگری و جهاد کشاورزی 
استان قم در سال جاری وجود دارد.وی 
ادامه داد: باید دستگاه های اجرایی استان 
طرح  تسهیلات  پرداخت  زمینه  در  قم 
رونق تولید در قبال بانک ها منفعلانه عمل 
نکنند، بلکه باید این دستگاه ها پیگیری های 
لازم را انجام بدهند.معاون هماهنگی امور 
اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری 
قم افزود: مدیران بخش گردشگری استان 
باید تا دو هفته آینده عملکرد مناسبی را 
در زمینه جذب تسهیلات برای طرح های 
رونق  طرح  قالب  در  استان  گردشگری 
این  اختیار  گرنه  و  باشد  داشته  تولید 
مدیران در زمینه جذب تسهیلات گرفته 
و به دفتر جذب سرمایه گذاری استانداری 
قم واگذار می شود.غضنفری با اشاره به روند 
مبارزه با احتکار استان قم اظهار کرد: باید 
این مبارزه با لحاظ شرایط تولیدکنندگان 
باشد و مشخص شود که دلیل تخلفات 
لحاظ  با  و  است  بوده  چه  چنینی  این 
تا حیثیت  بگیرد  برخوردها صورت  آن 
نشود.وی  دار  خدشه  تولیدکنندگان 
خاطرنشان کرد: مساله کارت های بازرگانی 
به اتاق بازرگانی ارتباط دارد و این نهاد 
باید نظارت را بر روی کارت های بازرگانی 

صوری داشته باشد.
* کارت های بازرگانی غیرتخصصی 

چالش  مهم صادرات استان قم
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم نیز در این جلسه  با اشاره به اینکه  

یکی از چالش های مهم صادرات این استان 
است  غیرتخصصی  بازرگانی  کارت های 
گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون 152 
به بخش های  تومان تسهیلات  میلیارد 
صنعت و کشاورزی استان در قالب طرح 
رونق تولید پرداخت شد.محمود سیجانی 
با اشاره به روند مبارزه با احتکار اظهار کرد: 
براساس مصوبه سران قوا از این به بعد 
پیش از محکومیت افراد در مرجع قضایی 
در خصوص احتکار هیچ اطلاع رسانی در 
این خصوص صورت نمی گیرد.وی ادامه 
در  باید  بازرگانی صوری  کارت های  داد: 
استان قم مورد رصد قرار بگیرند تا از این 
طریق صادراتی صورت نگیرد که تعهدات 
آن قابل اجرا نباشد. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم افزود: از ابتدای 
سال جاری 586 مصوبه در 34 جلسه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
مصوب شد که 326 مصوبه اجرایی شد، 
199 مصوبه در دست اقدام بود. 29 مصوبه 
اجرا  متقاضیان  پیگیری  عدم  دلیل  به 
نشد و دستگاه های اجرایی هم اطلاعاتی 
تاکنون در خصوص اجرای یا عدم اجرای 
21 مصوبه ستاد ندادند.سیجانی با اشاره 
استان  تولیدی  واحدهای  از  بازدید  به 
قم اظهار کرد: امسال تاکنون 24 جلسه 
بازدید از 134 واحدتولیدی دریافت کننده 
استان  در  تولید  رونق  طرح  تسهیلات 
برگزار شد. این واحدها 230 میلیارد تومان 
بازدید  براساس  و  بود  گرفته  تسهیلات 
صورت گرفته 6 هزار و 774 شغل تثبیت 
و 404 شغل جدید در واحدها ایجاد شد. 
نمایندگان دستگاه های دولتی همچون 
معدن  و  صنعت  سازمان  و  استانداری 
بازرسی  سازمان  و  بانک ها  و  تجارت  و 
حضور  تولیدی  واحدهای  از  بازدید  در 
داشتند.وی ادامه داد: بانک های خصوصی 
استان قم که منابع مالی زیادی دارند، 
مشارکت  برای  خودشان  برای  تعهدی 
در پرداخت تسهیلات طرح رونق تولید 
احساس نمی کنند.رئیس سازمان صنعت، 
از  افزود:  قم  استان  تجارت  و  معدن 
ابتدای سال جاری تاکنون 152 میلیارد 
تومان تسهیلات به بخش های صنعت و 
کشاورزی استان در قالب طرح رونق تولید 

پرداخت شد. سیجانی با اشاره به وضعیت 
پرداخت تسهیلات طرح رونق تولید در 
استان قم اظهار کرد: امسال تاکنون بیش 
از 90 درصد از تسهیلات پرداخت شده در 
قالب این طرح مربوط به تسهیلات سرمایه 
در گردش بود، تسهیلات سرمایه ثابت و 
تسهیلات بازسازی و نوسازی کمتر در 
قالب این طرح تاکنون در قم در پرداخت 
شده است.وی ادامه داد: برای اینکه اشتغال 
و تولید در واحدهای صنعتی استان قم 
واحدها  این  نقدینگی  باید  حفظ شود، 
حفظ شود.رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان قم افزود: یکی از نیازهای 
استان اتمام طرح های نیمه تمام استان با 
کمک بانک های قم است، اولویت پرداخت 
تسهیلات در استان قم اتمام طرح های 
نیمه تمام با درصد پیشرفت بالای 60 
درصد و نوسازی ماشین آلات است.وی 
خاطرنشان کرد: یکی از چالش های مهم 
بازرگانی  کارت های  قم  استان  صادرات 

غیرتخصصی است.
آهن  راه  به  * گمرک سلفچگان 

متصل شود
رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان 
قم نیز در این جلسه  گفت: اگر راه آهن 
به گمرک سلفچگان متصل شود، امکان 
حمل و نقل کالا از بنادر به قم با هزینه 
کمتری نسبت به حمل و نقل جاده ای 
به  اشاره  با  آقاجانی  دارد.حسن  وجود 
وضعیت صادرات استان قم اظهار کرد: 
عمده صادرات استان کفش و فرش است، 
بخشنامه برای بازگشت ارز موجب کاهش 
صادرات این کالاها می شود و این مساله  
افزایش  و  تولیدی  واحدهای  تعطیلی 
داد:  ادامه  دارد.وی  دنبال  به  را  بیکاری 
اگر راه آهن به گمرک سلفچگان متصل 
شود، امکان حمل و نقل کالا از بنادر به 
قم با هزینه کمتری نسبت به حمل و 
نقل جاده ای وجود دارد.رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان استان قم افزود: باید در 
تولید استان  به بخش  وضعیت کنونی 
کمک شود، در غیر این صورت واحدهای 
تولیدی تعطیل خواهند شد.آقاجانی عمده 
صادرات استان قم به کشورهای همجوار 
تصریح  و  دانست  ریالی  صورت  به  را 
کرد: چگونه زمانی که یک صادرکننده 
ارز را از خریدار خارجی در کشورهایی 
ارز  همچون عراق دریافت نکرده است، 
داد:  ادامه  بدهد.وی  تحویل  دولت  به 
کالاهای  حامل  کامیون های  ترافیک 
کشور  به  منتهی  مرزهای  در  صادراتی 
عراق به مدت 3 الی 7 روز به علت تعلل 
و کم کاری در گمرکات مرزی کشوری 
وجود دارد که موجب تحمیل هزینه های 
مازاد بر صادرات می شود.رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان استان قم خاطرنشان کرد: 
هزینه حمل و نقل کالا برای بخش تولید 

به صورت سرسام آوری بالا رفته است.

سرپرست استانداری قم در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید مطرح کرد

انتقاد از ضعف بخش گردشگری قم در دریافت تسهیلات بانکی
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